
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8862
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 9ο ∆ηµοτικό Σχολείο Ρεθύµνου Κρήτης, το 1ο

∆ηµοτικό Σχολείο Ατσιπόπουλου Ρεθύµνου Κρήτης και το 7ο

∆ηµοτικό Σχολείο Λαµίας Φθιώτιδος, σελ.8854, 8859, 8861
3. Ανακοινώνεται ότι ενενήντα τέσσερις Βουλευτές του Πα-

νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος υπέβαλαν πρόταση, για
τη συζήτηση του πορίσµατος της Εξεταστικής Επιτροπής
«Για την ολοκλήρωση της διερεύνησης του συνόλου του
σκανδάλου της Μονής Βατοπεδίου», σελ. 8837

4. Ανακοινώνεται ότι η συζήτηση του πορίσµατος θα διε-
ξαχθεί τη ∆ευτέρα 14 Ιουνίου και ώρα 6η απογευµατινή,
σελ.8837

5. Ευχές στους απόφοιτους της Γ’ Λυκείου του Αριστοτε-
λείου Κολεγίου της Θεσσαλονίκης, σελ. 8841, 8842

6. Ευχές για την ονοµαστική εορτή του Παναγιότατου Πα-
τριάρχη Κωνσταντινουπόλεως και Νέας Ρώµης κ.κ. Βαρθο-
λοµαίου, σελ. 8855

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 8815
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών,

σελ.8816-8833
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Πρωθυπουργό:
i. σχετικά µε τον κίνδυνο της µη εκταµίευσης των επόµε-

νων δόσεων των δανείων από τον Μηχανισµό Στήριξης κ.λπ.,
σελ. 8834

ii. σχετικά µε το σχέδιο ιδιωτικοποίησης δηµοσίων επιχει-
ρήσεων κ.λπ., σελ.8835

β) Προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων
λειτουργίας του Οργανισµού Ανάπτυξης ∆υτικής Κρήτης
(ΟΑ∆ΥΚ) κ.λπ., σελ.8838

γ) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά
µε την εφαρµογή του ν. 3028/2002, τις καθυστερήσεις στην
έκδοση οικοδοµικών αδειών στις Σπέτσες, κ.λπ. σελ. 8839

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, σχετικά µε την πρόσληψη εργατοτεχνιτών από τη διοί-
κηση των Ελληνικών Πετρελαίων κ.λπ., σελ. 8841

ε) Προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε την αυστηροποίηση της νοµοθεσίας για την

κακοποίηση των ζώων κ.λπ., σελ. 8843
ii. σχετικά µε την καταβολή των εξισωτικών αποζηµιώσεων

2008 και 2009 στους αγροτοκτηνοτρόφους κ.λπ., σελ. 8845
4. Συζήτηση επερώτησης Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρα-

τίας προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη διακοπή λειτουργίας των Τοπικών Κέντρων
Αγροτικής Ανάπτυξης (ΤΟΚΑΑ), σελ. 8847

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΝΑΟΥΤΑΚΗΣ Σ., σελ. 8838, 8839
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π., σελ. 8839, 8840, 8841
ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Α., σελ. 8840
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 8834
ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ Α., σελ. 8841, 8842, 8843
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ., σελ. 8838
ΜΑΥΡΙΚΟΣ Γ., σελ. 8842
ΜΠΑΤΖΕΛΗ Α., σελ. 8844, 8845, 8846
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν., σελ. 8846
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 8840
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ., σελ. 8834, 8835, 8836,

8837
ΠΙΠΙΛΗ Φ., σελ. 8844
ΤΣΙΠΡΑΣ Α., σελ. 8836

Β. Επί της επερώτησης:
ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ Ε., σελ. 8859
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ Γ., σελ. 8851
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε., σελ. 8849
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 8855
ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ Γ., σελ. 8847, 8848, 8849,

8859, 8860
ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Γ., σελ. 8849
ΚΟΝΤΟΣ Α., σελ. 8855, 8857, 8861
ΜΠΑΤΖΕΛΗ Α., σελ. 8852, 8860, 8861
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 8857
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ. 8858
ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ Ε., σελ. 8851

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα στις 11 Ιουνίου 2010, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ιωάννη Κοραντή,
Βουλευτή Επικρατείας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση πρόσληψη Καρ-
διοχειρουργού Επιµελητή Α’ στην Καρδιοχειρουργική Κλινική του
Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου Κρήτης.

2) Η Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ικηγορικός Σύλλογος Κο-
ρίνθου αιτείται την ενσωµάτωση του ΦΠΑ στο τετραπλότυπο
προείσπραξης των ∆ικηγορικών Συλλόγων.

3) Ο Βουλευτής Καστοριάς κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Κοινότητας Γράµµου
Νοµού Καστοριάς αιτείται τη λήψη µέτρων για την πάταξη της
λαθροθηρίας και της παράνοµης υλοτοµίας στην περιοχή του.

4) Οι Βουλευτές Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ, Β’ Πει-
ραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία ο ∆ήµαρχος Ιναχωρίου Νοµού Χανίων Κρήτης αιτείται
τη διατήρηση της παραχώρησης της απλής χρήσης αιγιαλού στο
∆ήµο του.

5) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Μεσσηνίας αι-
τείται την επίσπευση της ολοκλήρωσης και θεσµοθέτησης των
πολεοδοµικών µελετών των περιοχών Ασπροχώµατος, Βέργας
και Μικρής Μαντίνειας Νοµού Μεσηνίας.

6) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Ένωση Υπαλλήλων Πυροσβεστικού Σώµα-
τος Νοµών ∆ράµας, Καβάλας και Ξάνθης αιτείται την τρο-
ποποίηση του ωραρίου λειτουργίας της Πυροσβεστικής Υπηρε-
σίας στη Χρυσούπολη Νοµού Καβάλας.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα οικο-
νοµικά αιτήµατα των εργαζοµένων στην καθαριότητα του ∆ήµου
Πατρέων.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία Εκπαιδευτικοί ΚΠΕ αιτούνται την
αναδροµική καταβολή αποζηµίωσης για πρόσθετη απασχόληση,
σε όλους τους αποσπασµένους εκπαιδευτικούς, στα Κέντρα Πε-
ριβαλλοντικής Εκπαίδευσης.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Φαρµακευτικών Επι-
χειρήσεων Ελλάδος αιτείται την κατάργηση του προσωρινού
∆ελτίου Τιµών για τα φάρµακα.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Απόστρατων
Αξιωµατικών Σωµάτων Ασφαλείας αιτείται την τροποποίηση διά-
ταξης στο σχέδιο νόµου για το ασφαλιστικό.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο αίτηµα των Συ-
νταξιούχων του ΟΤΕ για την απόσυρση των µέτρων που αφο-
ρούν στη µείωση των συντάξιµων αποδοχών τους.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το βοποιό αναφέρεται στην περικοπή συ-
ντάξεων του ΙΚΑ.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην επιστροφή του
ΦΠΑ.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο αίτηµα των ερ-
γαζοµένων στην ΕΒΟ για την ανάπτυξη της αµυντικής βιοµη-
χανίας στη χώρα µας.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην κατάσταση που
επικρατεί στην Ακτή ∆ρυµαίων της Πάτρας.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αποκατάσταση
της Παθολογικής Κλινικής του «Αγίου Ανδρέα» στο ΠΓΝΠ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
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17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη λειτουργία του
ΧΥΤΑ στον Ξερόλακα Αχαίας.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο έργο του ∆ιακο-
νιάρη στην Πάτρα.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 9509/30-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
∆αµιανάκη Ευτύχιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 5839/28-05-2010
έγγραφο από την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:

8816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 9614/03-05-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνα – Άδωνη και Πλεύρη Αθανάσιου
δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 6611/277/28-05-2010 έγγραφο από την

Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακό-
λουθη απάντηση:

8820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



3. Στην µε αριθµό 9663/04-05-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Φαρµάκη-Γκέκη Αικατερίνης δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/
Φ2/12176/28-05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερι-

κών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακό-
λουθη απάντηση:

8822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4. Στην µε αριθµό 9725/05-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/12539/

964/28-05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης η ακόλουθη απάντηση:

8828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5. Στην µε αριθµό 9789/06-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καλαφάτη Σταύρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 29274/28-05-2010

έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

8830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6. Στην µε αριθµό 9845/07-05-2010 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ-ΠΟ.Τ/

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./910-28-05-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:

8832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτα θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 902/61/8-6-2010 επί-

καιρη ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη
προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τον κίνδυνο της µη εκταµί-
ευσης των επόµενων δόσεων των δανείων από τον Μηχανισµό
Στήριξης κ.λπ.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµι-
κών, κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου.

Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου του ΛΑΟΣ, κ.
Καρατζαφέρη έχει ως εξής:

«Με αφορµή την επικείµενη επίσκεψη κλιµακίου του ∆ΝΤ στη
χώρα µας διαπιστώνεται ότι µέχρι σήµερα ο ρυθµός και η απο-
τελεσµατικότητα του κυβερνητικού έργου, στην πορεία για την
έγκαιρη επίτευξη των στόχων για την ελληνική οικονοµία, δεν
είναι τα αναµενόµενα, µε συνέπεια να θέτουν σε κίνδυνο και την
εκταµίευση των εποµένων δόσεων των δανείων.

Επιπροσθέτως, καθυστερήσεις και κενά εντοπίζονται και στο
µέτωπο της ανάπτυξης. Η ύφεση βαθαίνει, η ενέργεια αυξάνε-
ται, η αγορά ασφυκτιά και οι επενδύσεις δεν προχωρούν µε τους
αναµενόµενους ρυθµούς.

Σε γενικές γραµµές, η Κυβέρνηση δείχνει να κωλυσιεργεί ση-
µαντικά και να µην αποδίδει, αφήνοντας ανοικτό ακόµη και το
δραµατικό σενάριο λήψης πρόσθετων επώδυνων µέτρων.

Ερωτάσθε:
Πώς διασφαλίζετε ότι οι θυσίες του ελληνικού λαού θα πιά-

σουν τόπο, ότι θα εκταµιευθούν απρόσκοπτα οι δόσεις των δα-
νείων και ότι θα δοθεί ώθηση στην αναπτυξιακή διαδικασία;»

Ο Υπουργός επί των Οικονοµικών κ. Γεώργιος Παπακωνστα-
ντίνου έχει το λόγο να απαντήσει στην επίκαιρη ερώτηση του κ.
Καρατζαφέρη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, όπως
γνωρίζετε, ο Πρωθυπουργός βρίσκεται σε επίσηµη επίσκεψη στο
εξωτερικό και έτσι θα µου επιτρέψετε να απαντήσω εγώ στην
ερώτησή σας και να σας ευχαριστήσω για την ευκαιρία που µου
δίνετε να δώσω ορισµένα στοιχεία όσον αφορά στην εξέλιξη του
Προγράµµατος Οικονοµικής Πολιτικής, το οποίο έχουµε συµ-
φωνήσει µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα και το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Ένα πρόγραµµα, βε-
βαίως, που είναι αναπόσπαστο κοµµάτι της στήριξης της ελληνι-
κής οικονοµίας µε το ποσό των 110 δισεκατοµµυρίων ευρώ, την
πρώτη δόση του οποίου έχουµε ήδη λάβει τον περασµένο µήνα.

Κατ’ αρχάς, µια διευκρίνιση επί της αρχής. Αναφέρεστε στην
επίσκεψη κλιµακίου του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Το πρό-
γραµµα είναι πρόγραµµα των τριών εταίρων µας, του ∆ΝΤ, της
ΕΚΤ και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Πράγµατι, περιµένουµε µια
επίσκεψη κλιµακίου και από τους τρεις αυτούς οργανισµούς και
αφορά στη λεγόµενη ενδιάµεση έκθεση που θα κάνουν. Η έκ-
θεση αξιολόγησης του πρώτου τριµήνου της πορείας του Προ-
γράµµατος θα γίνει τον Ιούλιο, έτσι ώστε να µπορέσουµε να
έχουµε την εκταµίευση της δεύτερης δόσης το Σεπτέµβριο.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι αντίθετα µ’
αυτό που αναφέρετε στην επιστολή σας, το πρόγραµµα πάει
καλά. Προχωράµε σωστά, προχωράµε στους χρόνους. Χθες δη-
µοσιοποιήσαµε τα στοιχεία εκτέλεσης του Προϋπολογισµού του
πρώτου πενταµήνου. Ο προϋπολογισµός δείχνει µία µείωση του
ελλείµµατος 40%. Για να είµαι ακριβής 39%.

Είναι µια πάρα πολύ σηµαντική µείωση, η οποία βασίζεται σε
µία αύξηση των εσόδων του Προϋπολογισµού πάνω από 8%,
που υπολείπεται βέβαια λίγο από τους στόχους, αλλά αυτό υπερ-
καλύπτεται και από µια πάρα πολύ σηµαντική µείωση δαπανών
που ξεπερνά το 10%, πολύ πάνω από το στόχο.

Είµαστε, λοιπόν, συγκρατηµένα αισιόδοξοι ότι προχωρώντας
µ’ αυτό το ρυθµό και γνωρίζοντας, βεβαίως, ότι τίποτα δεν έχει

κερδηθεί, µέχρι το τέλος του έτους, θα µπορέσουµε να πετύ-
χουµε τους στόχους που έχουν τεθεί. Οι στόχοι που έχουν τεθεί
είναι ακριβώς µια µείωση του ελλείµµατος κατά 40%, να πέσει
δηλαδή από το 13,6% του ΑΕΠ στο 8,1%. Πιστεύουµε ότι προ-
χωράµε καλά, όπως επίσης προχωράµε καλά και ως προς την
υλοποίηση των δεσµεύσεων, που έχουµε αναλάβει.

Στην πρώτη αξιολόγηση, η ελληνική Κυβέρνηση θα πρέπει να
δείξει ότι έχει υλοποιήσει περίπου είκοσι οκτώ δράσεις, για τις
οποίες έχει δεσµευτεί. Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας πω ότι
οι δράσεις αυτές, στη συντριπτική τους πλειονότητα έχουν ήδη
υλοποιηθεί, ή έχουν δροµολογηθεί, έτσι ώστε να µην υπάρχει κα-
νένας κίνδυνος και να έχουν ολοκληρωθεί πριν από το τέλος Ιου-
νίου, που είναι και η καταληκτική περίοδος της πρώτης αξιο-
λόγησης.

Έχουµε τρία παραδείγµατα για δράσεις που έχουν δροµολο-
γηθεί και θα ολοκληρωθούν µέχρι το τέλος Ιουνίου. Θα φέρουµε
στη Βουλή το νοµοσχέδιο δηµοσιονοµικής ευθύνης, το νοµο-
σχέδιο για τη σύσταση Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας και ο συνάδελφός µου Υπουργός Εσωτερικών θα φέρει στη
Βουλή το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών για τη δηµο-
σίευση στο διαδίκτυο όλων των αποφάσεων για δαπάνες.

Πρέπει να τονίσω, επίσης, ότι υπάρχει µια σειρά από άλλα νο-
µοσχέδια, τα οποία βρίσκονται µπροστά από τα χρονοδιαγράµ-
µατα. Εδώ, θα αναφέρω βεβαίως τη µεταρρύθµιση του ασφα-
λιστικού συστήµατος, για την οποία η δέσµευση είναι να έχει
ολοκληρωθεί το φθινόπωρο. Εµείς, όµως, θα φέρουµε µέσα σ’
αυτόν το µήνα το νοµοσχέδιο στη Βουλή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Πρόε-

δρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι οι φήµες και
τα «παπαγαλάκια» κυριαρχούν στη χώρα. Βέβαια είναι µια πρα-
κτική που στο παρελθόν είχε χρησιµοποιηθεί για να εξυπηρετή-
σει τα αντιπολιτευτικά σχέδια του ΠΑΣΟΚ. Σήµερα όµως υπάρχει
το εξής εκπληκτικό φαινόµενο, ότι οι φήµες πιάνουν τόπο,
πράγµα που σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση είναι αναιµική για να αντι-
µετωπίσει αυτές τις φήµες.

Αυτό το οποίο ακούγεται είναι «πέφτουµε, πότε θα πέσουµε,
πότε επιστρέφουµε στη δραχµή, άνοιξε ο Χολαργός, άνοιξε το
Νοµισµατοκοπείο» και όλα αυτά τα αστεία. Το θέµα είναι να νι-
κήσουµε αυτές τις φήµες. Η Κυβέρνησή σας δείχνει µια νευρι-
κότητα. ∆εν πείθεται ο ελληνικός λαός.

Όταν σήµερα διαβάζω στην πρώτη σελίδα της εφηµερίδας
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» για τη δυσφορία του Μαξίµου για την κ. Κα-
τσέλη, την Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας, ο καθένας αντιλαµβά-
νεται ότι αυτό δεν λειτουργεί θετικά, λειτουργεί αρνητικά. ∆εν
υπάρχει συντονισµός. ∆εν µπορούν να βρουν ένα κοινό τόπο ο
Υπουργός Οικονοµικών µε την Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας.
Όλα αυτά βεβαίως δεν είναι αποκύηµα φαντασίας. Είναι µια ει-
κόνα η οποία προσλαµβάνεται από την αγορά, από το Χρηµατι-
στήριο, από τον Έλληνα πολίτη.

∆ιαβάζω σήµερα σε µια εφηµερίδα, που δεν ανήκει καν στο
δικό µου ιδεολογικό χώρο, το «ΠΟΝΤΙΚΙ» που λέει: «Ψυχρολου-
σία περίµενε τον Γιώργο Παπακωνσταντίνου στο Λουξεµβούργο
για τις καθυστερήσεις του Μνηµονίου». ∆εν ξέρω βέβαια ποια
ψυχρολουσία.

Εγώ αυτό που µπορώ να πω όµως είναι ότι καταβάλλεται µια
προσπάθεια η οποία δεν έχει αποδώσει. Ο ΦΠΑ έφυγε από το
19% και πήγε στο 23% και δεν αυξήθηκαν τα έσοδα. Σας το είχα
πει εδώ, ότι όσο αυξάνεται ο ΦΠΑ, θα πέφτει ο τζίρος και ως εκ
τούτου µην περιµένετε αποτελέσµατα.

Και έστω ότι αυτό συµβαίνει. Έρχεται όµως ένα άλλο δραµα-
τικό στοιχείο το οποίο ανατρέπει κάθε προϋπολογισµό, ο στασι-
µοπληθωρισµός. Ούτε ανάπτυξη και έχουµε µείνει στάσιµοι.
Έχουµε ύφεση, λένε για 2,5%. Υπάρχουν όµως και παρατηρητές
της Ευρώπης που λένε ότι µπορεί να είναι και 4% η ύφεση. Ταυ-
τοχρόνως έχουµε πληθωρισµό 5,4%. Ξέρετε πότε είχαµε ξανά
πληθωρισµό 5,4%; Το 1997, δηλαδή γυρίζουµε δεκατρία χρόνια
πίσω.
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Καταλαβαίνω αυτά τα οποία λέτε. Πιστεύω ότι θα προσπαθή-
σετε να είστε εντάξει µε το Μνηµόνιο το οποίο υπεγράφη. Όµως
ο λαός δυστυχεί. Ποια είναι η ελπίδα για το λαό, για να φύγει από
την κρίση; Ποια είναι η ανάπτυξη; Πείτε µου ένα εργοστάσιο που
«κάπνισε»! Κανονικά έπρεπε να έχετε δύο εργοστάσια το µήνα
που να ανοίγουν και να λέτε «να, αυτό άνοιξε εκεί, αυτό άνοιξε
εκεί»! Και όµως τίποτα! Ποιο µέτρο για ανάπτυξη πήρε η Κυβέρ-
νηση; Πείτε µου!

Εκκρεµούν ή όχι, κύριε Υπουργέ, επενδύσεις από την εποχή
του Αλογοσκούφη; Αλογοσκούφης, Παπαθανασίου, Κατσέλη και
όµως ακόµη κωλυσιεργείτε! ∆εν έχουµε επενδύσεις! Αυτό, λοι-
πόν, είναι ένα τεράστιο πρόβληµα.

Είπατε ότι θα πάρουµε τη δεύτερη δόση. Μας εγγυάσθε, κύριε
Υπουργέ, ότι είναι εξασφαλισµένη η τρίτη δόση, ότι δεν θα χρει-
αστούν πρόσθετα σκληρά µέτρα και ότι δεν θα χρειαστεί και-
νούργια φορολογία που δεν αντέχει πλέον ο ελληνικός λαός;

Βλέπετε ότι ο ελληνικός λαός έχει δείξει µια εκπληκτική αντί-
δραση. Παρά τις «Κασσάνδρες» και τις «Κίρκες» δεν τα διέλυσε
όλα, όπως κάποιοι ανέµεναν. Σ’ αυτό το λαό, λοιπόν, τι θα πείτε;
Θα πείτε «προκειµένου να πιάσω τους αριθµούς που θέλει το
Μνηµόνιο, θα επιβάλω σκληρότερα µέτρα»;

Είστε έτοιµος εσείς, κύριε Υπουργέ, να πείτε «µέχρι εδώ και
µη παρέκει», ότι δηλαδή δεν θα βάλετε άλλα µέτρα; Κανένα
µέτρο! Θέλω να το ακούσω από το στόµα σας, για να το ακούσει
και ο ελληνικός λαός, ο οποίος φοβάται. Ο ελληνικός λαός έχει
πρόβληµα. Πρέπει να του ξεκαθαρίσουµε ότι η Ελλάδα δεν πτω-
χεύει, ότι µπορείτε να τη βγάλετε από την κρίση, ότι έχετε τον
τρόπο και το δρόµο! Να το πείτε κατηγορηµατικά, για να µπορέ-
σουµε να κάνουµε ένα βήµα εµπρός.

Έρχοµαι στο θέµα των τραπεζών. Η ανασφάλεια είναι µεγάλη,
κύριε Υπουργέ. Έχετε στο µυαλό σας κίνητρα για συγχωνεύσεις
τραπεζών; Με όχηµα την Εθνική, την Αγροτική, το Ταχυδροµικό
Ταµιευτήριο, να γίνουν τρεις-τέσσερις δυνατοί οργανισµοί που
να εξασφαλίζουν, αν µη τι άλλο, την πίστη του καταθέτη, να ξα-
ναγυρίσουν τα λεφτά στις τράπεζες. Ακόµα έχουµε διαρροή κα-
ταθέσεων. Έχετε κάτι κατά νου; Ποιο είναι το σχέδιο, για να
δούµε επιτέλους πώς µπορούµε να δώσουµε ελπίδα που είναι
απαραίτητη στον ελληνικό λαό που υποφέρει από όλα αυτά που
είναι προϊόν, βέβαια, της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και της δικής
σας µη συντονισµένης πολιτικής του πρώτου επταµήνου;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου για να δευτε-
ρολογήσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Πρόεδρε, βάλατε πολλά και σηµαντικά θέµατα και ξεκι-
νήσατε από τη µάστιγα των φηµών. Πράγµατι, οι φήµες είναι ένα
πολύ µεγάλο πρόβληµα για τη χώρα µας. Να το ξεκαθαρίσουµε.
Οι φήµες, λοιπόν, έχουν δύο διαφορετικές αφετηρίες. Υπάρχουν
αυτοί, οι οποίοι απλώς δεν καταλαβαίνουν πώς δουλεύει η Ευ-
ρωζώνη. ∆εν καταλαβαίνουν ότι η Ευρωζώνη δεν διαλύεται και
ότι κανένα κράτος δεν φεύγει από τη Ζώνη του Ευρώ. Κανένα
κράτος της Ευρωζώνης δεν πτωχεύει. Υπάρχουν, βέβαια, και
αυτοί οι οποίοι έχουν επενδύσει σε µια τέτοια κατεύθυνση και
περιµένουν να βγάλουν χρήµατα.

Στους πρώτους πρέπει να εξηγήσουµε -και να τους πείθουµε
όλο και περισσότερο µε αυτά που κάνουµε- και οι δεύτεροι
απλώς θα χάσουν τα λεφτά τους. Είναι τόσο απλό.

Μιλήσατε για ψυχρολουσία στο Λουξεµβούργο. Εγώ απλώς
θα σας παραπέµψω στις δηλώσεις του Προέδρου της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας, του κ. Τρισέ, αλλά και στις δηλώσεις
του επικεφαλής του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και του Ευ-
ρωπαίου Επιτρόπου, οι οποίοι όλοι λένε ότι η ελληνική Κυβέρ-
νηση προχωράει καλά στο πρόγραµµά της. Και αυτό νοµίζω ότι
είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Μιλήσατε για τα έσοδα του ΦΠΑ. Έχουν αυξηθεί τα έσοδα από
το ΦΠΑ, κύριε Πρόεδρε. Και σε ένα περιβάλλον ύφεσης είναι
εξαιρετικά σηµαντικό το γεγονός ότι έχουν αυξηθεί. Μέρος της
αύξησης οφείλεται στο γεγονός ότι το κίνητρο που δώσαµε
στους Έλληνες πολίτες για τις αποδείξεις έχει αρχίσει και φαί-

νεται ότι αποδίδει.
Έχουµε δουλειά να κάνουµε ακόµα. Εγώ δεν κρύβω ότι αυτό

το οποίο θεωρώ ότι πρέπει να προσέξουµε περισσότερο από όλα
είναι τα έσοδα. Οι φοροεισπρακτικοί µηχανισµοί έχουν µεγάλα
περιθώρια βελτίωσης και µε το νέο φορολογικό πλαίσιο προ-
σπαθούµε να κάνουµε πολύ σηµαντικά βήµατα σ’ αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Θέλω να µείνω λίγο στο ζήτηµα σχετικά µε την ύφεση το οποίο
βάλατε. Εδώ, αυτό που είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον κοιτώντας
τα στοιχεία, τα οποία βρίσκονται αυτή τη στιγµή στη δηµοσιό-
τητα, είναι το εξής. Αναφερθήκατε κι εσείς στα στοιχεία του πρώ-
του τριµήνου για το ΑΕΠ. Το ΑΕΠ το πρώτο τρίµηνο έπεσε 2,5%.
Σας θυµίζω ότι η πρόβλεψη που έχουµε στο Πρόγραµµα είναι
µία ύφεση της τάξης του 4%. Το γεγονός ότι το πρώτο τρίµηνο
έχουµε 2,5% είναι µία πρώτη, αν θέλετε, ένδειξη ότι ίσως τα
πράγµατα να είναι καλύτερα απ’ αυτά τα οποία υπολογίζουµε.

Σ’ αυτό συντείνουν µία σειρά από συγκεκριµένους δείκτες.
Έχουµε, για παράδειγµα, αύξηση εξαγωγών. Έχουµε µια πολύ
σηµαντική µείωση των εισαγωγών, που βοηθάει το εξωτερικό
µας ισοζύγιο. Έχουµε µία αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης.
∆εν είναι αρκετή για να µπορέσει να αντισταθµίσει τη µεγάλη µεί-
ωση της δηµόσιας κατανάλωσης, αλλά έχουµε µία αύξηση της
ιδιωτικής κατανάλωσης. Έχουµε αύξηση στον όγκο του λιανικού
εµπορίου και µία αίσθηση ότι η εµπιστοσύνη ίσως αρχίζει και
επανέρχεται. Αυτά είναι πρόδροµοι δείκτες, που ίσως σηµαίνουν
ότι η ελληνική οικονοµία έχει πολύ µεγάλες αντοχές και θα µπο-
ρέσει να βγει πιο δυνατή και ίσως και πιο γρήγορα από τη δυ-
σκολία, στην οποία βρίσκεται σήµερα.

Ρωτάτε, αν είναι εξασφαλισµένη η τρίτη δόση. Ναι, κύριε Πρό-
εδρε. Όλες οι δόσεις είναι διασφαλισµένες, αρκεί να υλοποιούµε
το Πρόγραµµα. Και αυτή η Κυβέρνηση έχει δείξει την απόλυτη
βούλησή της, αλλά πιστεύω και την ικανότητά της, να προχω-
ρήσει σ’ αυτήν την κατεύθυνση.

Και κάτι άλλο που είναι πάρα πολύ σηµαντικό και στο οποίο
αναφερθήκατε. Το κάνουµε αυτό όχι ερήµην, αλλά µε τη στήριξη
του ελληνικού λαού. ∆ιότι αναγνωρίζουµε πολύ καλά ότι το Πρό-
γραµµα αυτό είναι δύσκολο, ότι πολλοί καλούνται να κάνουν θυ-
σίες και ξέρουµε ότι ο µόνος τρόπος, για να προχωρήσουµε είναι
ακριβώς το να συνεχίσουµε να έχουµε αυτή την εµπιστοσύνη.

Τέλος, µία λέξη θα πω για τις τράπεζες, γιατί είναι πολύ ση-
µαντικό θέµα και το θίξατε. Ελπίζω να έχουµε την ευκαιρία να
συζητήσουµε γι’ αυτό πιο διεξοδικά µια άλλη στιγµή. Το ελληνικό
τραπεζικό σύστηµα αυτή τη στιγµή είναι θωρακισµένο. Είναι
πάρα πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι έχει απεριόριστη ρευστό-
τητα από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Η δηµιουργία του
νέου Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στήριξης θα µπορέσει να το
θωρακίσει περαιτέρω, έτσι ώστε να αρχίσει να επανέρχεται η
ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία. Έχουµε κάποια, δειλή
έστω, αύξηση των δανειοδοτήσεων και αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Αλλά βέβαια το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα πρέπει να
προσαρµοστεί και πρέπει να σκεφθεί πολύ σοβαρά –και το κά-
νουµε κι εµείς από τη δική µας πλευρά για το δηµόσιο πυλώνα-
για το πώς θα ισχυροποιηθεί τον επόµενο καιρό, µέσα από συ-
γκεκριµένες κινήσεις στρατηγικού χαρακτήρα. Για να µπορέσει,
σ’ ένα εξαιρετικά ανταγωνιστικό διεθνές περιβάλλον, να συνεχί-
σει να είναι ένας πυλώνας ανάπτυξης στη χώρα, µε δίκαιο τρόπο
για τους πολίτες, µε σωστές υπηρεσίες, χωρίς υπερβολικά κέρδη
και µε µία συµπεριφορά που το κάνει αρωγό της ελληνικής οι-
κονοµίας, όπως έχει συµβεί και στο παρελθόν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ακολουθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 900/59/8-6-2010 επί-
καιρη ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα
προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε το σχέδιο ιδιωτικοποίησης
δηµοσίων επιχειρήσεων κ.λπ..

Αναλυτικά, η επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξη Τσίπρα έχει ως εξής:

«Το µοντέλο ανάπτυξης που ακολουθήθηκε τις τελευταίες δύο
δεκαετίες στηρίχθηκε στην απελευθέρωση των αγορών, στην
αναζήτηση φθηνότερης εργασίας και στην ιδιωτικοποίηση κάθε
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δηµόσιου αγαθού και κάθε δηµόσιας λειτουργίας. Το αποτυχη-
µένο αυτό µοντέλο ανάπτυξης, ιδιαίτερα οι αποκρατικοποιήσεις,
οδήγησαν την ελληνική οικονοµία στην κατάρρευση. Τα «φιλέτα»
των δηµοσίων επιχειρήσεων, που πουλήθηκαν, στέρησαν τη
χώρα από τη δυνατότητα αντιµετώπισης του δηµοσιονοµικού
προβλήµατος που εκδηλώθηκε τα τελευταία χρόνια.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δεν δείχνει να διδάχθηκε τίποτε από
τις εξελίξεις και τις συνέπειες αυτής της πολιτικής. Από την προ-
εκλογική ασάφεια περάσαµε στην κατάρτιση του Προϋπολογι-
σµού και του Προγράµµατος Σταθερότητας και Ανάπτυξης, όπου
γίνεται σαφές πως η Κυβέρνηση σκοπεύει να συνεχίσει τις ιδιω-
τικοποιήσεις. Στο Μνηµόνιο µε το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
γίνονται συγκεκριµένες αναφορές στον σιδηροδροµικό και τον
ηλεκτρενεργειακό τοµέα.

Στην άτυπη συνεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου δροµο-
λογήθηκαν οι ιδιωτικοποιήσεις στο τελευταίο κοµµάτι των επι-
χειρήσεων που είχε µείνει στον έλεγχο του δηµοσίου τοµέα.

Επειδή το κρίσιµο θέµα δεν είναι ποιος φορέας θα υλοποιήσει
τις ιδιωτικοποιήσεις, αλλά πώς αυτές θα αποτραπούν,

Ερωτάται ο κύριος Πρωθυπουργός:
1. Γιατί η Κυβέρνηση εµµένει σε µία νεοφιλελεύθερη πολιτική

ιδιωτικοποιήσεων που δεν είναι προς όφελος των εργαζοµένων;
Ποια οφέλη αναµένει από αυτήν την αντικοινωνική πολιτική ιδιω-
τικοποιήσεων;

2. Έχει µελετήσει τις επιπτώσεις ανάλογων πολιτικών σε διε-
θνές επίπεδο και σε τι θα βοηθήσει την ανάπτυξη και την απα-
σχόληση η εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας»;

Στην επίκαιρη αυτή ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Οικο-
νοµικών κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου, ο οποίος έχει και το
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς,
όπως είπα και στον κ. Καρατζαφέρη, ο Πρωθυπουργός βρίσκε-
ται εκτός Ελλάδος σε επίσηµη επίσκεψη κι έτσι θα έχω εγώ τη
χαρά και την τιµή να απαντήσω στην επίκαιρη ερώτησή σας.

Αναφέρεστε σ’ ένα αποτυχηµένο µοντέλο ανάπτυξης. Νοµίζω
ότι αδικούµε τη χώρα. Η χώρα έχει προοδεύσει. Η χώρα τα τε-
λευταία είκοσι-τριάντα χρόνια έχει κάνει άλµατα. ∆εν έχει λύσει
όλα τα προβλήµατά της, όµως η Ελλάδα σήµερα, µέσα από το
συγκεκριµένο µοντέλο ανάπτυξης το οποίο είχε, έχει γίνει µία
από τις είκοσι πέντε-τριάντα πλουσιότερες χώρες του πλανήτη.
Το βιοτικό επίπεδο του µέσου Έλληνα πολίτη έχει βελτιωθεί.
Έχουν βελτιωθεί οι υπηρεσίες του κράτους. ∆εν λέω και δεν
ισχυρίζοµαι ότι είµαστε ευχαριστηµένοι µε τις υπηρεσίες που πα-
ρέχει σήµερα το ελληνικό κράτος στους Έλληνες πολίτες. ∆εν εί-
µαστε ευχαριστηµένοι µε τα φαινόµενα ανισότητας, φτώχειας,
που υπάρχουν, δεν είµαστε ευχαριστηµένοι µε το γεγονός ότι η
ελληνική παραγωγική δοµή δεν έχει προσαρµοστεί, όσο θα
έπρεπε, όµως έχουµε κάνει βήµατα και νοµίζω ότι δεν πρέπει τα
βήµατα αυτά να τα υποτιµούµε.

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση έπαιξαν σηµαντικό ρόλο και οι κάθε
µορφής ιδιωτικοποιήσεις, µετοχοποιήσεις, η διαχείριση της δη-
µόσιας περιουσίας. Και αυτό για έναν πάρα πολύ απλό λόγο.
Γιατί σε όλες τις χώρες του κόσµου –υπάρχουν µερικές εξαιρέ-
σεις- οι κυβερνήσεις αξιοποιούν και επιχειρούν να αξιοποιήσουν
τη δηµόσια περιουσία σε όφελος της αναδιάρθρωσης της οικο-
νοµίας, της εισαγωγής ιδιωτικών κεφαλαίων, κάτι που βοηθά την
παραγωγικότητα, την ανταγωνιστικότητα, βοηθά στο να δίνουν
καλύτερες υπηρεσίες στον πολίτη. Και εµείς αυτό επιχειρήσαµε
να κάνουµε στο παρελθόν, όταν ήµασταν Κυβέρνηση, και αυτό
επιχειρούµε να κάνουµε και σήµερα, που έχουµε την εντολή του
ελληνικού λαού.

Ξεκινάµε από µία βασική αφετηρία. ∆εν έχουµε αγκυλώσεις,
ούτε ιδεολογικές παρωπίδες. Θεωρούµε ότι και το κράτος και η
αγορά πρέπει να συµπράττουν προς όφελος του πολίτη. ∆εν θέ-
λουµε µία αχαλίνωτη αγορά. Πιστεύουµε στο σηµαντικό ρόλο
του κράτους, πιστεύουµε στο δηµόσιο χαρακτήρα συγκεκριµέ-
νων τοµέων της οικονοµίας. Θέλουµε να διατηρήσουµε στρατη-
γικά µερίδια σε συγκεκριµένους τοµείς, όµως, ταυτόχρονα
αντιλαµβανόµαστε και την ανάγκη να µπει ο δυναµισµός του ιδιω-

τικού τοµέα, µε κανόνες πάντα, κι έτσι να έχουµε καλύτερες υπη-
ρεσίες για τον πολίτη. Άρα, λοιπόν, την περασµένη εβδοµάδα, σ’
αυτό το πλαίσιο, το άτυπο Υπουργικό Συµβούλιο έδωσε την
έγκρισή του, σ’ ένα νέο πλαίσιο, για την αξιοποίηση της δηµό-
σιας περιουσίας.

Κεντρικός µας στόχος είναι να πετύχουµε σε όλους αυτούς
τους τοµείς στους οποίους αναφέρεται το Πρόγραµµα -τις βα-
σικές παραµέτρους του οποίου παρουσιάσαµε- να βοηθήσουµε
στην οικονοµική αναδιάρθρωση και ανάπτυξη της οικονοµίας, να
βοηθήσουµε στην αναβάθµιση της ποιότητας ζωής και βεβαίως,
να έχουµε και µία σηµαντική συµβολή στα δηµόσια οικονοµικά
µέσα από τη µείωση του δηµοσίου χρέους.

∆εν είναι όµως αυτό το βασικό µας κριτήριο. Το βασικό µας
κριτήριο είναι να µπορέσουµε να βελτιώσουµε τη λειτουργία συ-
γκεκριµένων τοµέων, να µπορέσουµε να µειώσουµε το κόστος
στον Έλληνα φορολογούµενο από ζηµιογόνες επιχειρήσεις και
να διασφαλίσουµε την παροχή δηµοσίων αγαθών και ταυτό-
χρονα, τη συµµετοχή του κράτους σε σηµαντικούς στρατηγικούς
τοµείς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Αλέξης Τσίπρας έχει το λόγο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): ∆υστυχώς
λείπει ο Πρωθυπουργός στη Βιέννη -θα µιλήσει, έµαθα, σε µία
εκδήλωση σε τραπεζίτες κι είµαι βέβαιος ότι θα τον καταχειρο-
κροτήσουν- και δεν έχω την ευκαιρία να τον ρωτήσω ορισµένα
πράγµατα.

Ξέρετε πριν από ένα χρόνο περίπου, όταν ολοκληρωνόταν η
άνευ όρων παράδοση του ΟΤΕ στην «Deutsche Telekom», όταν
ήταν αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είχε δηλώσει ότι
θα ακυρώσει τη Συµφωνία.

Για την «Ολυµπιακή» στη ∆ιεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης είχε
υποστηρίξει τη συµµετοχή του δηµοσίου στο σχήµα.

Και τώρα βλέπουµε ένα ιδιωτικό καρτέλ στις αεροµεταφορές
και δεν τρέχει τίποτα.

Το ίδιο είχατε πει ότι θα ακυρώσετε τη συµφωνία και για την
παραχώρηση του λιµανιού του Πειραιά, του ΟΛΠ, του λιµανιού
του Πειραιά στη «COSCO» κινεζικών συµφερόντων. Βεβαίως, το
ίδιο είχε πει για τους υδάτινους πόρους. Στη ∆ιεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης απαντώντας στις προεκλογικές προτάσεις της
Νέας ∆ηµοκρατίας για εκχώρηση του 23% της ΕΥΑΘ σε πολυε-
θνική εταιρεία διαχείρισης νερού γαλλικών και βελγικών συµφε-
ρόντων, είχε δηλώσει ο Πρωθυπουργός και τότε αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: «Οι υδάτινοι πόροι, δεν ιδιωτικο-
ποιούνται».

Πού πήγαν αυτές οι δεσµεύσεις, κ. Παπακωνσταντίνου; Η αλή-
θεια, βέβαια, είναι ότι δεν έπρεπε να τις πιστέψουµε αυτές τις
δεσµεύσεις, διότι είναι στο DNA σας οι ιδιωτικοποιήσεις. Άλλοι
έχουν το όνοµα και άλλοι έχουν τη χάρη! Το όνοµα του νεοφιλε-
λεύθερου το έχει ο κ. Μητσοτάκης και η κυβέρνησή του το ’90-
‘93, αλλά οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ από το ’96 και µετά έχουν
ξεπουλήσει ότι έχει βρεθεί µπροστά τους από τις τράπεζες, έως
το 49% της ∆ΕΗ, από τα ΝΑΥΠΗΓΙΑ ΣΚΑΡΑΜΑΓΚΑ έως τα ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ και από τον ΟΠΑΠ και τα ΚΑΖΙΝΑ έως το
νερό που πίνουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ)

Το ερώτηµα είναι. Έχετε κάνει απολογισµό τί κέρδισε ο τόπος
από αυτή την πολιτική; Έχετε κάνει έναν απολογισµό; Θεωρείτε
ότι κάποιες από τις στρατηγικού χαρακτήρα επιχειρήσεις ή επι-
χειρήσεις που συνέβαλαν ουσιαστικά στα δηµόσια οικονοµικά,
όπως ο ΟΤΕ, τα ΕΛΠΕ, η ∆ΕΗ, ο ΟΠΑΠ, η ΕΥ∆ΑΠ, ο ΟΛΠ, η ∆Η-
ΜΟΣΙΑ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΑΕΡΙΟΥ και άλλες, καλώς δοθήκαν, καλώς
παραχωρηθήκαν, ωφέλησε το ελληνικό δηµόσιο η παραχώρησή
τους; ∆εν έχει κάνει κανείς έναν απολογισµό για τις ιδιωτικοποι-
ήσεις και τις µετοχοποιήσεις της τελευταίας εικοσαετίας και κυ-
ρίως, δεν έχει κάνει κανείς έναν απολογισµό και δεν έχει απα-
ντήσει πού πήγαν τα λεφτά. Αναρωτιόταν ο Πρωθυπουργός προ-
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εκλογικά: «Πού πήγαν τα λεφτά»;
Και εγώ αναρωτιέµαι τώρα: «Έχετε δει πού πήγαν τα λεφτά

των ιδιωτικοποιήσεων και αποκρατικοποιήσεων από το 2000 έως
το 2009 τα οποία εντάχθηκαν µάλιστα και σε ειδικό λογαριασµό»;
Γιατί, κύριε Υπουργέ, αν τώρα κάνουµε µία Εξεταστική Επιτροπή
για τη SIEMENS και «βγαίνουν» σκελετοί στα συρτάρια και δια-
φαίνεται ότι κορυφαίοι Υπουργοί έπαιρναν µίζες προκειµένου να
υπογράφουν συµβάσεις παροχών προς τον ΟΤΕ, για φαντα-
στείτε σε συµβάσεις αντίστοιχης παραχώρησης µέρους του
ΟΤΕ, µέρους του δηµόσιου πλούτου, οι ίδιοι οι Υπουργοί δεν θα
έπαιρναν δωράκια, όπως λέει και µία πετυχηµένη διαφήµιση στην
ελληνική τηλεόραση: «Για τη φουκαριάρα τη µάνα τους»;

Κύριε Υπουργέ, έχω την αίσθηση ότι µεγαλύτερο σκάνδαλο
από αυτό, από το οποίο θα έπρεπε να ξεκινήσουµε να ψάχνουµε
αναζήτηση υπευθύνων, αν θέλουµε να καθαρίσουµε το τοπίο,
είναι το σκάνδαλο των ιδιωτικοποιήσεων. Αλλά αυτό, φυσικά, κα-
νείς δεν το αγγίζει γιατί είναι διαχρονικό και γιατί έχει παρόν και
µέλλον. Άκουσα ότι στο άτυπο Υπουργικό Συµβούλιο µαλώσατε,
τσακωθήκατε και φαντάστηκα ότι θα έχετε διαφωνίες για το αν
πρέπει να γίνουν ιδιωτικοποιήσεις και πληροφορήθηκα ότι είχατε
διαφωνίες για το πώς θα γίνουν. Εσείς, προτείνατε, µέσω της
«αµαρτωλής» κρατικής εταιρείας της Κτηµατικής Εταιρείας του
∆ηµοσίου και κάποιοι άλλοι συνάδελφοί σας ήθελαν, βέβαια, ο
καθένας και το Υπουργείο του να έχει την ευθύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το θέµα είναι, κύριε Υπουργέ, ότι προσπαθείτε να βγάλετε στο

σφυρί ό,τι έχει αποµείνει. Πουλάτε ακόµα και το φυσικό περι-
βάλλον και το νερό. Πώς µπορείτε, να πουλάτε φυσικά αγαθά;
Προφανώς, γιατί θέλετε να εξυπηρετήσετε ιδιωτικά συµφέροντα.
Και αναρωτιέµαι, στις 2 Ιουνίου είχατε ανακοινώσει ότι θα δια-
θέσετε το 23% των µετοχών της ΕΥΑΘ µέσω Χρηµατιστηρίου µε
το µάνατζµεντ να παραµένει στα χέρια του κράτους. Το ίδιο
βράδυ διάσηµος τηλεπαρουσιαστής ωρύονταν, λέγοντας:
«Ποιός κυβερνά αυτό το τόπο; ∆εν υπάρχει Κυβέρνηση, δεν είναι
δυνατό να µην προχωράµε σε αποκρατικοποιήσεις για να στηρί-
ξουµε την Ελληνική Οικονοµία» και αλλάξατε απόφαση.

Καταλαβαίνω ότι δέχεστε πιέσεις. Όµως, κύριε Υπουργέ, ξέ-
ρετε το χειρότερο που µπορεί να συµβεί στη χώρα είναι να ξε-
πουλήσουµε το δηµόσιο πλούτο και όλα αυτά τα λαµόγια τα
οποία κέρδιζαν όλα αυτά τα χρόνια από τον ιδρώτα του ελληνι-
κού λαού και δεν έβαλαν δεκάρα, δεν βάζουν το χέρι στη τσέπη
για να αντιµετωπιστεί η κρίση. Και θέλανε και 28.000.000.000 για
να στηριχθούν και έχουν φτιάξει και καρτέλ και ανεβάζουν τις
τιµές. Ετοιµάζονται τώρα για το µεγάλο φαγοπότι. Έχουν πάρει
τα µαχαιροπίρουνα, έχουν φορέσει τις πετσετούλες και περιµέ-
νουν να τους σερβίρετε τα φιλέτα!

Μην προχωρήσετε, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το έγκληµα. Είναι
έγκληµα απέναντι στο δηµόσιο πλούτο. Είναι τραγικό την ίδια
στιγµή που ο ελληνικός λαός περνά αυτή την τραγωδία, κάποιοι
να ετοιµάζονται από αυτήν την τραγωδία να επωφεληθούν. Κύριε
Υπουργέ, αν προχωρήσετε σε αυτές τις αποκρατικοποιήσεις,
που κατά τη γνώµη µας είναι µεγαλύτερο έγκληµα ακόµα και από
την επιλογή σας για το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, να ξέρετε
ότι οι εξεταστικές επιτροπές του µέλλοντος, σίγουρα θα έχουν
πολλά να εξετάσουν και για τις πράξεις που συντελούνται αυτήν
την ώρα στον τόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Οικονοµι-
κών κ. Παπακωνσταντίνου, έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Τσίπρα, λυπάµαι ειλικρινά που ο Πρωθυπουργός δεν
µπορεί να είναι εδώ να σας απαντήσει, αλλά δεν θα απολογηθεί,
επειδή µιλά σε τραπεζίτες.

Μιλήσατε σαν να ήταν πραγµατικά µία κατάπτυστη ενέργεια,
το γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας πηγαίνει στην ετή-
σια συνέλευση των επικεφαλής όλων των τραπεζών του κόσµου,
ανθρώπων από τους οποίους εξαρτάται σε πολύ µεγάλο βαθµό

η διεθνής εικόνα της χώρας µας στις χρηµαταγορές. Σε αυτούς
τους ανθρώπους ο Πρωθυπουργός θα πάει και θα εξηγήσει τι
κάνει η ελληνική Κυβέρνηση. Θα µιλήσει για το πρόγραµµά µας.
Θα µιλήσει για το πώς η Ελλάδα έχει πάρει τις αποφάσεις της να
προχωρήσει µπροστά και να αντιµετωπίσει χρόνια προβλήµατα
και παθογένειες, να µειώσει το έλλειµµα και να έχουµε υγιή δη-
µόσια οικονοµικά σε όφελος του Έλληνα πολίτη. ∆εν πρέπει να
απολογηθούµε γι’ αυτό, όσο και αν επιχειρείτε να δηµιουργήσετε
εύκολες εντυπώσεις, σε όσους µας ακούν.

Κύριε Τσίπρα, το θέµα των ιδιωτικοποιήσεων, των αποκρατι-
κοποιήσεων και γενικότερα της διαχείρισης της δηµόσιας περι-
ουσίας, το ΠΑΣΟΚ σε όλη του τη διαδροµή το αντιµετώπισε µε
µεγάλο ρεαλισµό και µε ακόµη µεγαλύτερη ευθύνη. Αν είναι κάτι
στο DNA µας, είναι η διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος σε
αυτή τη χώρα.

Και, επειδή δώσατε µία σειρά από παραδείγµατα και επειδή
µας ακούει ο κόσµος, είναι χειρότερες σήµερα οι τηλεπικοινω-
νίες στην Ελλάδα, επειδή το ΠΑΣΟΚ προχώρησε σε συνεχείς µε-
τοχοποιήσεις του ΟΤΕ; Ο Έλληνας πολίτης απολαµβάνει χειρό-
τερες τηλεπικοινωνιακές υπηρεσίες; Η ∆ΕΗ σήµερα είναι χειρό-
τερη επειδή έχει µπει στο Χρηµατιστήριο και το 49% δεν ανήκει
στο δηµόσιο; Πρέπει, κύριε Τσίπρα, το κράτος να λειτουργεί κα-
ζίνα; Αυτός είναι ο ρόλος ενός σύγχρονου κράτους, στην Ενω-
µένη Ευρώπη; Να είναι «καζινάς»;

Νοµίζω πως καλό θα ήταν -επειδή µιλήσατε για απολογισµό-
να σας πω ότι τον απολογισµό, πάνω απ’ όλα, τον έχουν κάνει οι
Έλληνες πολίτες και τον έχουν κάνει πάρα πολύ καθαρά. Τον
έκαναν σε επανειληµµένες εκλογικές αναµετρήσεις και τον έκα-
ναν και πάλι σε αυτές τις εκλογές. Κάνουµε πράγµατα τα οποία
θεωρούµε ότι είναι απαραίτητα, µε βάση τη σηµερινή κατάσταση
της χώρας, τη δηµοσιονοµική, µε βάση τις ανάγκες της να κάνει
µεγάλες αλλαγές και τοµές και µε βάση την απόλυτη πεποίθησή
µας ότι επάνω απ’ όλα είναι το δηµόσιο συµφέρον, το συµφέρον
των Ελλήνων πολιτών, όπως τουλάχιστον το αντιλαµβανόµαστε
εµείς και όπως το αντιλαµβάνονται και οι Έλληνες πολίτες που
µας δίνουν τη στήριξή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αναφερθήκατε στο σκάνδαλο των ιδιωτικοποιήσεων και λίγο-
πολύ µας απειλήσατε ότι θα κάνετε εξεταστικές. Θα σας διαβε-
βαιώσω ότι η ελληνική Κυβέρνηση, αυτή τουλάχιστον, κινείται
µονίµως και πάντα µε απόλυτη προσήλωση στη νοµιµότητα. Και
ότι είναι να γίνει, δεν είναι επειδή, δήθεν, έχει υπαγορευθεί από
κάποιον τηλεπαρουσιαστή ή οποιονδήποτε άλλον υπονοούσατε,
αλλά µε πλήρη προσήλωση σε όλες τις νόµιµες διαδικασίες.

Επειδή αναφερθήκατε στο Υπουργικό Συµβούλιο, θα σας πρό-
τεινα να µην ακούτε τόσο πολύ τις διαρροές και να µην σπεύδετε
να υιοθετήσετε όσα παρουσιάζονται πολλές φορές στα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης και ειδικά αυτό το οποίο είπατε, ότι δήθεν
η ΚΕ∆ θα κάνει ιδιωτικοποιήσεις. ∆ιότι η ΚΕ∆ είναι η Κτηµατική
Εταιρεία του ∆ηµοσίου. Αυτό το οποίο σκοπεύουµε να κάνουµε
είναι να συγχωνεύσουµε τις διαφορετικές εταιρίες του δηµοσίου
που χειρίζονται ακίνητα –είναι εδώ και ο κ. Γερουλάνος που επο-
πτεύει άλλες παρόµοιες εταιρείες- για να έχουµε µια καλύτερη
διαχείριση των ακινήτων. Αυτό, δεν έχει καµµία σχέση µε την
ιδιωτικοποίηση της ΚΕ∆, προφανώς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι ενενήντα τέσσερις Βουλευτές του Πανελληνίου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος υπέβαλαν πρόταση, σύµφωνα µε το
άρθρο 148 του Κανονισµού της Βουλής, για τη συζήτηση του πο-
ρίσµατος της Εξεταστικής Επιτροπής. Για την ολοκλήρωση της
διερεύνησης του συνόλου του σκανδάλου της Μονής Βατοπε-
δίου».

Η συζήτηση του πορίσµατος, σύµφωνα µε οµόφωνη απόφαση
της ∆ιάσκεψης των Προέδρων, θα διεξαχθεί τη ∆ευτέρα 14 Ιου-
νίου και ώρα 6η απογευµατινή, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια
διάταξη, η οποία και θα σας διανεµηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη µε αριθµό 916/8-6-
2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσια-
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λιστικού Κινήµατος κ. Παντελή Οικονόµου προς την Υπουργό
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
συµµετοχή της Ελληνικής Οµάδας στη ∆ιεθνή Μαθηµατική Ολυ-
µπιάδα κ.λπ. δεν συζητείται µετά από συνεννόηση µε την
Υπουργό και διαγράφεται.

Θα περάσουµε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 903/8-6-2010 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστου
Μαρκογιαννάκη προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων λειτουργίας του Οργανισµού Ανάπτυξης ∆υτικής Κρήτης
(ΟΑ∆ΥΚ) κ.λπ..

Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαρκογιαννάκη έχει ως
εξής:

«Ο Οργανισµός Ανάπτυξης ∆υτικής Κρήτης µε έδρα τα Χανιά
ιδρύθηκε το 1979. Από την ίδρυσή του µέχρι σήµερα έχει συµ-
βάλει αποφασιστικά στην ανάπτυξη της ∆υτικής Κρήτης. Η εκ-
πόνηση εκατοντάδων µελετών, η επίβλεψη µικρών και µεγάλων
έργων, η κατασκευή και λειτουργία ενός τεράστιου αρδευτικού
έργου που αρδεύει εκατοντάδες χιλιάδες στρέµµατα στους Νο-
µούς Χανίων και Ρεθύµνου, είναι µεταξύ άλλων η προσφορά του
ΟΑ∆ΥΚ στη ∆υτική Κρήτη.

∆υστυχώς, όµως αυτό το «εργαλείο» ανάπτυξης τους τελευ-
ταίους µήνες ψυχορραγεί. Η εικόνα εγκατάλειψης είναι κάτι πα-
ραπάνω από εµφανής. Τώρα και µήνες παραµένει χωρίς Γενικό
∆ιευθυντή, µετά από εξαναγκασµό σε παραίτηση του υπηρετού-
ντος Γενικού ∆ιευθυντή από το νέο Γενικό Γραµµατέα Περιφέ-
ρειας Κρήτης, ο οποίος κατά νόµο προεδρεύει του Οργανισµού.

∆εκάδες εργαζόµενοι εκδιώχθηκαν ολίγον µετά τις εκλογές
του Οκτωβρίου το 2009. Το εναποµείναν προσωπικό, ελάχιστο
πλέον, αδυνατεί να ανταποκριθεί στη λειτουργία του ΟΑ∆ΥΚ.
Έχει δε να πληρωθεί µήνες. Οι φθορές του δικτύου άρδευσης
δεν αποκαθίστανται, µε αποτέλεσµα να χάνονται κάθε µέρα εκα-
τοντάδες κυβικά µέτρα νερού.

Η µεγάλη αγωνία που διακατέχει το σύνολο του αγροτικού κό-
σµου, αλλά και των ασχολούµενων µε τον τουρισµό, αφού πολλά
ξενοδοχεία παίρνουν νερό από τον ΟΑ∆ΥΚ, είναι τι θα γίνει το
καλοκαίρι, όταν µάλιστα είναι εµφανέστατο ότι η θερινή περίο-
δος θα είναι ιδιαίτερα δύσκολη λόγω της µεγάλης λειψυδρίας.

Σε όλα τα παραπάνω προστίθεται και η φηµολογία –είναι
άραγε µόνο φηµολογία;- ότι η απαξίωση του ΟΑ∆ΥΚ είναι συνει-
δητή, προκειµένου να επιτευχθεί ευχερώς η ήδη αποφασισµένη
συγχώνευσή του µε τον εδρεύοντα στο Ηράκλειο άλλον Οργανι-
σµό (ΟΑΝΑΚ), µε έδρα το Ηράκλειο.

Κατόπιν των παραπάνω, ερωτάται η κυρία Υπουργός Οικονο-
µίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας:

α) αν αληθεύει η πληροφορία ότι έχει αποφασιστεί η συγχώ-
νευση του Οργανισµού Ανάπτυξης ∆υτικής Κρήτης µε τον Ορ-
γανισµό Ανάπτυξης Ανατολικής Κρήτης, ούτως ώστε να
δηµιουργηθεί ένας ενιαίος Οργανισµός µε έδρα το Ηράκλειο και

β) τι προτίθεται να κάνει για να λειτουργήσει άµεσα και απο-
τελεσµατικά ο ΟΑ∆ΥΚ.»

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας κ. Σταύρος Αρναουτάκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΝΑΟΥΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι γνωστό το έργο το οποίο έχει επιτελέ-
σει ο Οργανισµός Ανάπτυξης ∆υτικής Κρήτης για όλους εµάς
τους Κρητικούς, ένα σηµαντικό έργο στην ανάπτυξη της δυτικής
Κρήτης.

Αυτό όµως που πρέπει να αναγνωρίσουµε είναι ότι δεν µπο-
ρούµε να έχουµε συµβάσεις δίµηνες σε σαράντα επτά εργαζό-
µενους, που ανανεώνονταν συνεχώς µόνο µε απόφαση του
γενικού διευθυντή και όχι µε απόφαση του διοικητικού συµβου-
λίου, µια πράξη παράτυπη και παράνοµη.

Το Υπουργείο µας, στο πλαίσιο της γενικότερης κυβερνητικής
πολιτικής για την εξυγίανση του δηµόσιου τοµέα, καταγράφει
όλους τους εποπτευοµένους φορείς του και εξετάζει µε προ-
σοχή µετά από την απαραίτητη διαβούλευση µε όλα τα ενδιαφε-
ρόµενα µέρη τη δυνατότητα και αναγκαιότητα συγχώνευσης ή
κατάργησης ορισµένων εξ αυτών, πάντα µε γνώµονα την απρό-
σκοπτη και αδιάλειπτη εκτέλεση του έργου που αυτοί επιτελούν

στο πλαίσιο της γενικότερης πολιτικής του Υπουργείου µας.
Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησής µας συντονίζει και επεξερ-

γάζεται το ζήτηµα. Μέχρι στιγµής δεν έχει ληφθεί καµµία από-
φαση για τον Οργανισµό Ανάπτυξης ∆υτικής Κρήτης ούτε για τη
συνένωσή του µε τον ΟΑΝΑΚ ούτε για την κατάργησή του.

Επίσης, σας είχα απαντήσει σε γραπτή ερώτησή σας για όλα
τα διαδραµατιζόµενα στον οργανισµό και πρέπει ακόµη να σας
αναφέρω ότι µέχρι σήµερα οφειλές που η κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας είχε προς τον ΟΑ∆ΥΚ που ξεπερνούσαν τα
2.000.000 ευρώ, εµείς σήµερα έχουµε αποπληρώσει αυτές τις
οφειλές και έχουµε δώσει και 500.000 ευρώ επιπλέον, για να πλη-
ρωθεί το προσωπικό και για να υπάρχει πραγµατικά µια καλή
ανάπτυξη όλων των προγραµµάτων που υπάρχουν σήµερα.

Ακόµη, πρέπει να σας αναφέρω ότι ο Οργανισµός Ανάπτυξης
∆υτικής Κρήτης θα έχει σηµαντικό µέρος στο πρόγραµµα «Πρά-
σινη Ανάπτυξη», όπως επίσης και στα προγράµµατα του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης που πάλι η προηγούµενη κυβέρνηση
είχε κρατήσει κεντρικά στην Αθήνα και σήµερα έρχεται η νέα πο-
λιτική ηγεσία και ξανάρχονται πάλι στις οµάδες τοπικής δράσης
της περιφέρειας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ερωτών Βουλευτής

Χανίων της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης έχει
το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, την ερώτηση αυτή δεν την έκανα µε καµµία διάθεση
ελεγκτική. Την έκανα διότι ήθελα να εκφράσω την ανησυχία µου,
την ανησυχία που είναι και ανησυχία όλων των πολιτών της δυτι-
κής Κρήτης για την πορεία και την τύχη του ΟΑ∆ΥΚ.

Οφείλω να σας πω ότι µε απογοητεύσατε µε την απάντησή
σας ή τουλάχιστον δεν δώσατε απαντήσεις σε αυτά τα ερωτή-
µατα, τα οποία θέτω, γιατί εάν ο ΟΑ∆ΥΚ έχει την τύχη, η οποία
προοιωνίζεται από τη σηµερινή συµπεριφορά του Γενικού Γραµ-
µατέα Περιφέρειας Κρήτης, τότε πολύ φοβάµαι ότι θα στερηθεί
η περιοχή από ένα πραγµατικό εργαλείο ανάπτυξης. ∆ιότι το
έργο το οποίο έχει κάνει είναι πραγµατικά απίστευτο. Φθάνει να
σας πω ότι µόνο το φράγµα στους ποταµούς Αµαρίου είκοσι έξι
εκατοµµυρίων κυβικών που µελέτησε, εκτέλεσε ως έργο και δια-
χειρίζεται από εδώ και πέρα είναι έργο του ΟΑ∆ΥΚ.

Σήµερα δεν έχει γενικό διευθυντή. Γιατί; Τα βιογραφικά, τα
οποία υπεβλήθησαν επιτέλους, δεν µελετήθηκαν, για να δουν
ποιος είναι ο κατάλληλος για γενικός διευθυντής; Το µεγαλύτερο
πρόβληµα της υπολειτουργίας του ΟΑ∆ΥΚ είναι η έλλειψη γενι-
κού διευθυντού.

Από εκεί και πέρα, το προσωπικό δεν έχει πληρωθεί ακόµα,
κύριε Υπουργέ. Ξέρετε γιατί δεν έχει πληρωθεί; Έχω και εγώ
πληροφορίες ότι τα χρήµατα, τα οποία δροµολογήθηκαν να δί-
νονται στον ΟΑ∆ΥΚ µε το σχετικό νόµο που ψηφίστηκε το 2009
έχουν φθάσει, πλην όµως δεν υπάρχει το προσωπικό για να βγά-
λει το τι θα πάρει ο καθένας.

Οι απολύσεις, τις οποίες έκανε ο κ. Καρούτσος, ήταν απολύ-
σεις αιφνιδιαστικές και άδικες, διότι αυτοί οι άνθρωποι δεν προ-
σελήφθησαν ρουσφετολογικά, χρειάζονταν στον ΟΑ∆ΥΚ. Γιατί ο
ΟΑ∆ΥΚ πράγµατι µε το π.δ. 303/1998 είχε έλθει σε µια άσχηµη
κατάσταση, αλλά είχε µαζευτεί και είχε έλθει σε µια καλή πορεία.
Αυτό το προσωπικό χρειαζόταν. Σήµερα δεν υπάρχει προσωπικό
για να βγάλει τους µισθούς των υπαλλήλων. ∆εν υπάρχει προ-
σωπικό να επιδιορθώσει τις ζηµιές.

Προσωπικά, να σας πω µια δική µου εµπειρία. Κοντά σε ένα
κτήµα που έχω στο χωριό µου υπάρχει µια σωλήνα αρκετά µε-
γάλη, απ’ όπου χάνονται κάθε µέρα εκατοντάδες κυβικά νερό και
κανείς δεν ενδιαφέρεται να πάει να το διορθώσει, παρά τις επα-
νειληµµένες εκκλήσεις. Είναι, δηλαδή, µια χαοτική κατάσταση
που δεν πιστεύω ότι είναι στις προθέσεις σας κατ’ αρχάς να συ-
νεχιστεί. Όµως, υπάρχουν ελλείψεις και ελλείµµατα, τα οποία
είναι εµφανέστατα και τα οποία έχουν οδηγήσει σε αυτή την κα-
τάσταση.

Αρδεύονται στο Ρέθυµνο και στα Χανιά διακόσιες σαράντα χι-
λιάδες στρέµµατα από τον ΟΑ∆ΥΚ. Προσέξτε, είχε καταφέρει και
ήταν ανταποδοτική η λειτουργία του. Με αυτά που έχουν γίνει
τώρα, έχει πλήρως αποσυντονιστεί µε αποτέλεσµα να µην ει-
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σπράττεται ούτε 1 ευρώ. Τα 5.000.000 ευρώ που τα τελευταία
σχεδόν είκοσι χρόνια εισπράττατε ετησίως και συνέβαλαν απο-
φασιστικά στα λειτουργικά έξοδα αλλά και στην αναπτυξιακή πο-
ρεία του ΟΑ∆ΥΚ, έχουν οδηγηθεί τώρα στο µηδέν.

Αυτό συµβαίνει διότι δεν υπάρχουν άνθρωποι να εισπράξουν,
δεν υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι θα πάνε να µετρήσουν, να
δουν τι νερό έχει καταναλώσει το κάθε υδρόµετρο. Αυτή είναι η
κατάσταση.

Προσέξτε τώρα, να δείτε τι γίνεται. ∆εν ξέρω εγώ εάν προσε-
λήφθησαν µε απόφαση του γενικού διευθυντή και µόνο µε δίµη-
νες συµβάσεις. Μπορεί να είναι έτσι όπως το λέτε. Εκτιµώ, όµως,
ότι είχε την εξουσιοδότηση του διοικητικού συµβουλίου. Τώρα
δεν υπάρχουν υπάλληλοι, δεν υπάρχει κόσµος. Θα αναγκαστεί
να πάρει καινούργιο κόσµο ο ΟΑ∆ΥΚ.

∆εν γίνεται διαφορετικά, διότι έρχεται το καλοκαίρι, είναι µία
δύσκολη χρόνια, τα ποτάµια δεν έχουν νερό, θα υπάρξει µεγάλο
πρόβληµα στη περιοχή. Θα αναγκαστείτε να πάρετε κόσµο. Και
ήδη άρχισαν οι προσλήψεις διά της τεθλασµένης και µε συνθή-
κες για τους εργαζόµενους, οι οποίες δεν είναι και οι καλύτερες.
Προσλαµβάνονται ως ενοικιαζόµενο προσωπικό, µέσω εργολά-
βου. Καταλαβαίνετε ότι αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα.

Εµείς επιθυµούµε και ζητούµε από εσάς, που είστε Κρητικός
και ξέρετε και τα προβλήµατα, να σκύψετε πάνω στο πρόβληµα,
να βοηθήσετε ούτως ώστε ο ΟΑ∆ΥΚ να λειτουργήσει, όπως πρέ-
πει να λειτουργήσει. Αυτό θέλουµε. Εµένα δεν µε ενδιαφέρει αν
αυτό το κάνει η Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ ή η κυβέρνηση Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Με ενδιαφέρει ότι δύο νοµοί προσβλέπουν σ’ αυτόν τον
οργανισµό και θα πρέπει να συµβάλουµε όλοι µας και εσείς από
τη µεριά σας και εµείς από τη µεριά µας για µια καλύτερη λει-
τουργία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Σταύ-
ρος Αρναουτάκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΝΑΟΥΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Κύριε συνάδελφε, κανείς δεν
µπορεί να αµφισβητήσει, όπως είπα και προηγουµένως, το ρόλο
του ΟΑ∆ΥΚ. Πρέπει να πούµε, όµως, χρειάζονται αυτοί οι σαρά-
ντα επτά εργαζόµενοι; Εάν χρειάζονται και υπάρχουν τα προ-
γράµµατα, να προχωρήσουµε σε προσλήψεις µέσω του ΑΣΕΠ
και όχι να παίρνει ο κάθε γενικός διευθυντής τους φίλους του ή
όποιους θέλει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ : Μετά από δύο χρόνια.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΝΑΟΥΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Αντα-

γωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Όχι, κύριε συνάδελφε, µετά από
δύο χρόνια.

Επίσης, µας ενδιαφέρει η λειτουργία, γιατί γνωρίζουµε πολύ
καλά τι ρόλο έχει παίξει στην ανάπτυξη της δυτικής Κρήτης. ∆εν
µπορούµε, όµως, να έχουµε εργαζόµενους οι οποίοι να µην πλη-
ρώνονται, να έχουµε εργαζόµενους οι οποίοι για διάφορους λό-
γους είχαν προσληφθεί και όµως, δεν µπορούσαν το ∆εκέµβρη
να πληρωθούν και είχαµε µέχρι και κατασχέσεις από το ΙΚΑ ή
άλλα ασφαλιστικά ταµεία για το λόγο ότι δεν υπήρχαν τα χρή-
µατα.

Χαίροµαι που αναγνωρίζετε ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έχει
δώσει τα χρήµατα, που αυτό ήταν µια υποχρέωση της προηγού-
µενης κυβέρνησης. Και εµείς ήρθαµε και από τις πρώτες πρά-
ξεις που κάναµε από το ∆εκέµβρη του 2009 ήταν να δώσουµε
αυτήν την αποπληρωµή και στον ΟΑ∆ΥΚ και στον ΟΑΝΑΤ. ∆εν
µπορούσε, όµως, να συνεχίσει η λειτουργία µιας τέτοιας εται-
ρείας µε τόσο προσωπικό.

Χρειάζεται, λοιπόν, να δούµε µια άλλη ανάπτυξη αυτού του ορ-
γανισµού, να δούµε ποια είναι τα προγράµµατα τα οποία έχει να
διαχειριστεί τα επόµενα χρόνια, να δούµε ότι µέσα από τις µελέ-
τες που έχει κάνει και µέσα από τη συνεργασία που έχει µε τους
δήµους, έχουν πληρώσει οι δήµοι τις οφειλές προς τον ΟΑ∆ΥΚ;

Είναι σηµαντικό, διότι δεν µπορεί να δίνει ένας δήµος και να
κάνει µια µελέτη για ένα βιολογικό και να µην πληρώνει ο δήµος.
Άρα πρέπει να δούµε και αυτές τις οφειλές. Επίσης, πρέπει να
δούµε, µέσα από τα προγράµµατα τα οποία έρχονται µέσα από
το ΕΠΕΡΑ, µέσα από το περιφερειακό πρόγραµµα, µέσα από όλα
τα προγράµµατα όπως είναι το ΟΠΑ, όπως είναι η πράσινη ανά-

πτυξη ότι έχουµε τους πόρους αυτούς, πόσοι εργαζόµενοι χρει-
άζονται για να µπορούν και να πληρώνονται αλλά και για να µπο-
ρούν να δώσουν και το αναπτυξιακό όραµα στην περιοχή.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µε τη συνεργασία µας µπορούµε να πετύ-
χουµε την ανάπτυξη του οργανισµού προς όφελος της περιοχής,
προς όφελος των εργαζοµένων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 917/8-6-2010 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος- Αδώνιδος Γεωργιάδη προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την εφαρµογή
του ν. 3028/2002, τις καθυστερήσεις στην έκδοση οικοδοµικών
αδειών στις Σπέτσες κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Γεωργιάδη έχει ως εξής:
«Με την υπουργική απόφαση 10977/16-05-1967 (ΦΕΚ352/Β/31-

05-1967), χαρακτηρίστηκε η Νήσος των Σπετσών ως «χώρος
ιστορικού ενδιαφέροντος και διατηρητέος» χωρίς να έχει απο-
δοθεί σε όλη τη νήσο η έννοια του αρχαιολογικού χώρου, αφού
σύµφωνα µε το άρθρο 12 του ν. 3028/2002 οι αρµόδιες αρχές
είτε θα έπρεπε να προχωρήσουν σε χαρακτηρισµό του χώρου
ως αρχαιολογικού είτε να γίνει συστηµατική κήρυξη ολόκληρης
της νήσου ως αρχαιολογικού χώρου εντός τριετίας. Όµως, όλες
οι διαδικασίες οριοθέτησης εκκρεµούν από το 2002, µε αποτέ-
λεσµα να υπάρχει ασάφεια ως προς τη γεωγραφική έκταση των
αρµοδιοτήτων της Εφορείας Νεωτέρων Μνηµείων Αττικής
(ΕΝΜΑ) και να υπάρχει, εκ των ων ουκ άνευ, απαίτηση της ΕΝΜΑ
να ελέγχει και να εγκρίνει όλες τις οικοδοµικές άδειες των ιδιω-
τικών και των δηµοσίων έργων στην νήσο προκαλεί µεγάλες κα-
θυστερήσεις στην έγκριση και στην υλοποίηση των οικοδοµικών
αδειών και επιδεινώνεται η οικονοµική κρίση στη νήσο, αφού σχε-
δόν το πενήντα τοις εκατό (50%) των κατοίκων απασχολούνται
στον κατασκευαστικό κλάδο.

Συνεπώς ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
1. Πότε θα δοθούν οι απαραίτητες άδειες, έτσι ώστε να µπο-

ρέσει ο ∆ήµος Σπετσών να υλοποιήσει τα προγραµµατισµένα
έργα υποδοµών στη νήσο;

2. Θα εκδοθεί ερµηνευτική εγκύκλιος που θα καθορίζει τις πε-
ριοχές αρµοδιότητας της ΕΝΜΑ, ώστε να καταστεί δυνατή η υλο-
ποίηση των υπό έκδοση οικοδοµικών αδειών;»

Το λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύ-
λος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, θέτετε για άλλη µια
φορά το αιώνιο ερώτηµα το οποίο αντιµετωπίζουµε σε όλες τις
δουλειές που κάνει το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού και
αφορά ουσιαστικά την ισορροπία που πρέπει να κρατήσει κανείς
µεταξύ ενός µνηµείου, ενός όµορφου προορισµού αφ’ ενός και
αφ’ ετέρου της ανάπτυξης την οποία έχει τη δυνατότητα να κάνει
ένας κάτοικος ο οποίος ζει εκεί πέρα.

Είναι πραγµατικά λυπηρό, αν το δει κανείς αντίστροφα, πόσες
πανέµορφες περιοχές της Ελλάδας καταστράφηκαν επειδή
δεν προστατεύτηκαν έγκαιρα. Ήταν πανέµορφοι προορισµοί,
ήταν προορισµοί που θα µπορούσαν να γίνουν πηγές µόνιµου
πλούτου παρά του παροδικού πλούτου που έγιναν τη δεκαετία
του πενήντα και του εξήντα. Θα µπορούσαν να είχαν σωθεί, έτσι
ώστε σήµερα να συνεχίζουν να παράγουν για τις περιοχές στις
οποίες βρίσκονται.

Και παρ’ ότι πολλά χάθηκαν, σώθηκαν και πολλά ακόµα. Αυτά
σώθηκαν επειδή τις δεκαετίες του ‘70 και του ’60 προστατεύτη-
καν σε πολλές περιπτώσεις πολύ αυστηρά από το νόµο. Έτσι σώ-
θηκαν σήµερα, ώστε να µπορούν να αποτελούν διαχρονικές
πηγές πλούτου.

Πριν, λοιπόν, αµφισβητήσουµε τη σηµασία ή την ισχύ που πρέ-
πει να έχει ο νόµος, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να κοιτάξουµε
και ένα δεύτερο πράγµα που αφορά τη διαδικασία. ∆ιότι ένας
νόµος, βεβαίως, προστατεύει αλλά θεσπίζει και κάποιες διαδι-
κασίες τις οποίες οι πολίτες πρέπει να τηρούν.

Και εδώ βλέπουµε ότι οι διαδικασίες είναι πολύ συχνά αναξιό-
πιστες, αναποτελεσµατικές και ενίοτε καθυστερούν. ∆εν θα
έλεγα ότι όλα αυτά είναι προβλήµατα ειδικά των Σπετσών, υπάρ-
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χουν και σε άλλα µέρη της Ελλάδας. Αυτό το οποίο θα έλεγα
είναι ότι στις Σπέτσες έχουµε τη δυνατότητα να επιταχύνουµε
κάποιες από τις διαδικασίες οι οποίες υπάρχουν. Και βρισκόµα-
στε σήµερα σε συνεννόηση, ώστε να αυξηθεί ο αριθµός των συ-
νεδριάσεων του Τοπικού Συµβουλίου Μνηµείων, το οποίο
πιστεύουµε ότι θα δώσει µια ώθηση στην ταχύτητα µε την οποία
διεκπεραιώνονται οι εκκρεµείς υποθέσεις.

Θα σας θυµίσω, για την αξιοπιστία αυτού που λέω, εν πάση
περιπτώσει, ότι, όταν αναλάβαµε το Υπουργείο στο ΚΑΣ υπήρ-
χαν γύρω στις επτακόσιες υποθέσεις και τριακόσιες περίπου µε-
λέτες σε εκκρεµότητα οι οποίες χρόνιζαν, βαλτώνανε, περνούσε
µία κάθε τόσο. Ωστόσο, ενώ, έχουµε καταφέρει σε ένα πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα να προχωρήσουν πολλά από αυτά.

Άρα η διάθεσή µας είναι, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τις διαδι-
κασίες και την όποια καθυστέρηση παρατηρείται, να προχωρή-
σουµε πιο γρήγορα.

Η αλλαγή του νόµου και η αλλαγή του πλαισίου είναι µια δυ-
νατότητα την οποία πάντα έχουµε.

Αλλά το πιο σηµαντικό για την ανάπτυξη δεν είναι τόσο πολύ
να αφαιρέσει κανείς ελέγχους, αλλά να ξέρει ο πολίτης πού πα-
τάει και πού βαδίζει σε ό,τι αφορά το νόµο. Να υπάρχει, δηλαδή,
ένας νόµος, να υπάρχουν διαδικασίες τις οποίες να εµπιστεύεται
ο πολίτης, να ξέρει ότι θα πάρει γρήγορα την απάντησή του και
ότι η απάντησή του θα είναι τελική και δεν θα τον σέρνουν από
την µια υπηρεσία στην άλλη, για να κάνει το έργο το οποίο θέλει
να κάνει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ερωτών Βουλευτής Β’
Αθηνών του ΛΑΟΣ κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης έχει το λόγο.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, θέλω να ξεκαθαρίσω, πριν πω
αυτά που έχω να σας πω, ότι µου είστε ιδιαιτέρως συµπαθής.
Μου αρέσει πάρα πολύ το στυλ που έχετε, ταιριάζει σε Υπουργό
Πολιτισµού. Έχετε µια έµφυτη αριστοκρατικότητα.

Όµως, για να είστε καλός Υπουργός Πολιτισµού, το πρώτο
που πρέπει να κάνετε είναι να βλέπετε τον κόσµο. Και θα σας
ψέξω πάρα πολύ και θα ήθελα µια ειλικρινή απάντηση στη δευ-
τερολογία σας, διότι άκουγα επί σειρά µηνών το ∆ήµαρχο των
Σπετσών, τον κ. Κονταξάκη, να µου λέει ότι προσπαθεί να κλείσει
ραντεβού µαζί σας και εδώ και εννέα, περίπου, µήνες που είστε
Υπουργός, δεν έχει καταστεί εφικτό για το δήµαρχο ενός νησιού
να έρθει να σας δει για τρία λεπτά.

Και οφείλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι όταν τα άκουγα
αυτά, νόµιζα ότι επρόκειτο περί των συνηθισµένων παραπόνων
ορισµένων δηµάρχων, µέχρι που προχθές εις τη συγκέντρωση
που έκαναν οι κάτοικοι και ο ∆ήµαρχος στις Σπέτσες, ο συνά-
δελφός σας Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Καρύδης, ανέβηκε στο
µικρόφωνο και είπε επί λέξει: «Θα είµαι µαζί σας ειλικρινής. Προ-
σπαθώ να δω τον Υπουργό και δεν µε δέχεται». Προτείνω να
µπούµε σε ένα λεωφορείο –τρόπος του λέγειν σε ένα- διακόσια
άτοµα, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, και να πάµε όλοι µαζί, να
«µπουκάρουµε» να δούµε τον Υπουργό.

Μα, ποιος νοµίζετε πως είστε; Σας ζητάει ο δήµαρχος να σας
δει για τις Σπέτσες, σας ζητάει ο Βουλευτής να σας δει για τις
Σπέτσες και δεν τον βλέπετε για τρία λεπτά; Απαράδεκτη συ-
µπεριφορά!

∆εν ήσασταν εδώ µαζί µας στο προηγούµενο Κοινοβούλιο,
κύριε Υπουργέ. Ο παριστάµενος δίπλα σας Υπουργός κ. Λοβέρ-
δος καλά το θυµάται ότι ο πρώτος Υπουργός στην προηγούµενη
Βουλή που είχε αυτή την απαξιωτική συµπεριφορά προς συνα-
δέλφους ήταν ο κ. Αλογοσκούφης. Θέλετε να έχετε την πολιτική
του τύχη;

Σας παρακαλώ πολύ, λοιπόν, να δείτε το ∆ήµαρχο των Σπε-
τσών ει δυνατόν και αύριο, διότι εκεί οι άνθρωποι υποφέρουν.

Και δεύτερον, κύριε Υπουργέ, έχω φοβερή αλλεργία µε απα-
ντήσεις Υπουργών που είναι γραµµένες από υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες και δείχνουν ότι ο Υπουργός δεν έχει καταλάβει τι
γίνεται. Τα πράγµατα εδώ είναι απλά. Το 1967, επί του Καθε-
στώτος της 21ης Απριλίου, βγήκε µια υπουργική απόφαση και το
2002, επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ, βγήκε ένας νόµος.

Ο νόµος του ΠΑΣΟΚ προέβλεπε ότι εντός τριετίας, µε συγκε-

κριµένο χρονικό προσδιορισµό, -ν. 3028/2002 κυβέρνησης Ση-
µίτη- θα έπρεπε η Εφορεία Νεωτέρων Μνηµείων να έχει ασκήσει
την αρµοδιότητά της και να έχει οριοθετήσει συγκεκριµένα το
χώρο. ∆εν το έπραξε.

Και έρχεστε εσείς τώρα εδώ και µου λέτε ότι δίνετε περισσό-
τερη βάση στην υπουργική απόφαση του καθεστώτος της 21ης
Απριλίου, απ’ ό,τι δίνετε βάση στο νόµο που ψήφισε το ΠΑΣΟΚ;
Και µου λέτε εδώ, πριν από λίγο, ότι ξέρετε τι γίνεται;

Μα, εγώ σας λέω στην ερώτησή µου ότι αυτό που κάνει η Εφο-
ρεία Νεωτέρων Μνηµείων είναι παράνοµο! Και αν υπήρχε κρά-
τος, η κυρία που το κάνει θα ήταν στη φυλακή σήµερα. Το
καταλαβαίνετε αυτό ή δεν το καταλαβαίνετε; Και εάν, επιτέλους,
θέλετε να το λύσετε, θα σας πω µια απλή λύση. ∆ύο λύσεις
έχετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Η µια είναι –κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε- να πάρετε το νόµο
να τον διαβάσετε, ελληνικά ξέρετε πολύ καλά, να δείτε ότι έβαζε
χρονικό προσδιορισµό ο δικός σας ν. 3028/2002 µέχρι το 2005
και να βγάλετε µια ερµηνευτική εγκύκλιο στην κυρία εκεί πέρα,
να τελειώσει η ταλαιπωρία των πολιτών.

∆εν θέλετε αυτό; Κανένα πρόβληµα. Στείλτε στο Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους να σας βγάλει µια γνωµοδότηση. Ή υπάρ-
χουν νόµοι στην Ελλάδα ή δεν υπάρχουν.

Εµένα, λοιπόν, το ερώτηµά µου –για να κλείσω- είναι απλό. Η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ψήφισε ένα νόµο. Βάσει αυτού του
νόµου, δεν έχει πια το δικαίωµα η Εφορεία Νεωτέρων Μνηµείων
να ταλαιπωρεί τους ανθρώπους. Θα φροντίσετε, ως υπεύθυνος
Υπουργός και συµφώνως µε το Σύνταγµα της χώρας, να προα-
σπίσετε τη νοµιµότητα ή θα επιτρέψετε το αλισβερίσι; ∆ική µου
γνώµη είναι -δεν ξέρω την κυρία ή τους υπευθύνους, δεν την
ξέρω καθόλου- πως συνήθως τέτοιες υποθέσεις -να το ξέρετε-
όπου ξαφνικά έρχεται το κράτος και βάζει εµπόδια, κύριε
Υπουργέ, είναι για αλισβερίσι. Για στείλτε και το Σ∆ΟΕ να δει
τους λογαριασµούς τους, γιατί πολλά γίνονται στην Ελλάδα.

Λοιπόν, σας παρακαλώ πάρα πολύ, για δύο πράγµατα και
κλείνω. Πρώτον, να δείτε, επιτέλους, το ∆ήµαρχο των Σπετσών.
Είναι απαράδεκτο να βγει ένας δήµαρχος µπροστά σε χίλιους
κατοίκους και να λέει «προσπαθώ εννέα µήνες να δω τον
Υπουργό και δεν µπορώ» και να δείτε και τον κ. Καρύδη. ∆εν κα-
τάλαβα γιατί δεν βλέπετε το συνάδελφό σας Βουλευτή και πρέ-
πει να σας καταγγέλλει δηµοσίως στις Σπέτσες.

Απαράδεκτη συµπεριφορά, κύριε Υπουργέ. Ειλικρινά από
εσάς δεν το περίµενα, γιατί –επαναλαµβάνω- είστε άνθρωπος µε
µια έµφυτη ευγένεια. Προφανώς κάποιοι σύµβουλοί σας δεν σας
έχουν ενηµερώσει σωστά. Είµαι βέβαιος ότι αν ασχοληθείτε µε
το θέµα ο ίδιος, θα δώσετε λύση πάρα πολύ γρήγορα. Αλλά ο
ίδιος, όχι µε συµβούλους, όχι µε την κυρία εκεί των Νεωτέρων
Μνηµείων. Εσείς ο ίδιος να το δείτε.

Εάν δείτε το ∆ήµαρχο, εάν δείτε το Βουλευτή σας, θα λύσετε
το πρόβληµα εσείς και να είστε βέβαιος ότι όλοι θα σας πουν
«εύγε», γιατί θα έχετε λύσει ένα πρόβληµα, που πλήττει σοβαρά
το νησί. Και, εν πάση περιπτώσει, δεν µπορεί αυτή την ώρα που
µιλάµε, για την ενδεχόµενη χρεοκοπία της χώρας, µια κυρία να
παρανοµεί και να πλήττει την οικονοµία ενός νησιού.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Γεωργιάδη, είµαι
βέβαιος ότι δεν έχετε αντίρρηση στη φράση «καθεστώς 21ης
Απριλίου» να προσθέσουµε «δικτατορικό καθεστώς».

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Φυσικά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Λοιπόν, είµαι βέβαιος και

σας ευχαριστώ.
Ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Παύλος Γερουλά-

νος έχει το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κύριε συνάδελφε, παρά τον τόνο σας, καταφέρατε µέσα
σε αυτά που είπατε να πείτε πρώτον, αρκετές ανακρίβειες, δεύ-
τερον, να πάρετε πίσω τα πράγµατα τα οποία ο ίδιος είπατε και,
τρίτον, να εκφραστείτε για ανθρώπους οι οποίοι δεν είναι εδώ
για να στηρίξουν ή να µη στηρίξουν αυτό που λέτε.
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Στον κ. Καρύδη, κατ’ αρχάς, να σας πω ότι έχω απαντήσει σε
ερώτηση για το ακριβώς ίδιο θέµα, µε το ακριβώς ίδιο περιεχό-
µενο µε τη δική σας.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Εγώ σας λέω τι είπε.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Είναι εδώ, για να απαντήσει; ∆εν είναι. Άρα εσείς αυτήν
τη στιγµή επικαλείσθε κάτι το οποίο δεν µπορεί να εξακριβωθεί.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Μα, το είπε στο µικρό-
φωνο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Άρα είναι ο λόγος σας και ο λόγος µου. Τι να κάνουµε;

Επίσης, από το 1967 ολόκληρη η νήσος έχει χαρακτηριστεί.
Ολόκληρη. Πόσο δύσκολο είναι να το καταλάβει κανείς αυτό; Ει-
δικά για ένα νησί, όταν λέµε ότι χαρακτηρίζουµε ολόκληρη τη
νήσο, αυτό σηµαίνει όπου φτάνει το νερό, η νήσος έχει χαρα-
κτηριστεί. Καλώς, κακώς; Είναι κάτι που µπορούµε να το συζη-
τάµε όσο θέλετε.

Και, τρίτον, να σας πω και κάτι άλλο. Λέτε εσείς «υπάρχουν ή
δεν υπάρχουν νόµοι στο κράτος». Υπάρχουν. Και υπάρχουν και
τηρούνται. Και πάντα να αισθάνεστε µια ανασφάλεια όταν ο κό-
σµος αρχίζει και χτυπάει ένα πρόσωπο, επειδή τηρεί τους νό-
µους. Βεβαίως, υπάρχει η πιθανότητα το πρόσωπο αυτό να κάνει
παρανοµίες. Και, βεβαίως, αν υπάρχει τέτοιος υπαινιγµός…

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κανένας.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): …και θα ήθελα να ξέρω αν η κατηγορία που φέρνετε στη
Βουλή είναι εµπεριστατωµένη. Τότε βεβαίως να ελέγξουµε και
µε Σ∆ΟΕ και µε οποιονδήποτε µηχανισµό θέλετε, αν η κυρία,
στην οποία αναφέρεστε, παρανόµησε απέναντι στους πολίτες
των Σπετσών.

Πολύ συχνά, όµως, επιτιθέµεθα σε ανθρώπους, επειδή δεν
µπορούµε να χτυπήσουµε τα συστήµατα τα οποία εµείς έχουµε
επιβάλει σε αυτούς τους ανθρώπους να υπηρετούν. Και αυτό
είναι πάντα πάρα πολύ επικίνδυνο. Από εκεί ξεκινάνε τα µεγάλα
προβλήµατα της δηµοκρατίας και εκεί είναι που αρχίζει η δηµο-
κρατία και γίνεται επικίνδυνη. Όταν, δηλαδή, αντί να χτυπήσουµε
το νόµο ή το θεσµό, πάµε και χτυπάµε το πρόσωπο.

Αν, λοιπόν, υπάρχουν στοιχεία γι’ αυτήν την κυρία, σας παρα-
καλώ να τα φέρετε. Αλλά αν δεν υπάρχουν στοιχεία ότι η κυρία
αυτή κλέβει ή καταπατά τους νόµους, τότε νοµίζω ότι είναι εξαι-
ρετικά επικίνδυνο να φέρνουµε στη Βουλή µία τέτοια κατηγορία.

Γι’ αυτό σας λέω: Έχει παρανοµήσει; Αµέσως να το ψάξουµε.
∆εν έχει παρανοµήσει; Αφήστε την να κάνει τη δουλειά της. Γιατί
αυτό που είναι πιο σηµαντικό απ’ όλα, σ’ αυτήν τη φάση, είναι να
προστατεύσουµε τις Σπέτσες και όχι επειδή πέντε άνθρωποι θέ-
λουν να χτίσουν, να αρχίζουµε να πιέζουµε ανθρώπους, τους
οποίους τους έχουµε βάλει εκεί για να τηρούν τους νόµους.

Και γι’ αυτό ακριβώς σας λέω ότι εγώ δεν έχω κανένα πρό-
βληµα να συζητήσουµε όποιο θέµα θέλετε, όχι σε προσωπικό
επίπεδο, όµως. ∆εν είναι οι συναντήσεις µας σε προσωπικό επί-
πεδο. Πρέπει να σας πω ότι έχω πάει και µε τον Πρωθυπουργό
και µόνος µου σε τουλάχιστον επτά µέρη της Ελλάδας, να συζη-
τήσω ακριβώς µε θεσµικούς φορείς για τα θέµατα που πρέπει να
αλλάξουν. ∆εν έχω πάει στις Σπέτσες. Ε, δεν νοµίζω ότι αυτό
είναι έγκληµα. Αλλά, πάµε και µιλάµε στον κόσµο, για να δούµε
τι µπορούµε να κάνουµε καλύτερο. Και αυτό είναι η ουσία του
πράγµατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Εάν τώρα, θέλει κάποιος να αλλάξουµε ένα νόµο ή να επανα-
οριοθετήσουµε µια περιοχή, θα γίνει κι αυτό µε τη σειρά του. ∆εν
µπορεί να αισθανόµαστε ότι επειδή εµείς έχουµε ένα πρόβληµα,
σηκώνουµε το τηλέφωνο, δεν βρήκαµε τον Υπουργό, παίρνουµε
το Βουλευτή του ΛΑΟΣ και θεωρούµε ότι επειδή αυτός θα πει
κάτι στη Βουλή, θα δούµε το δήµαρχο. ∆εν δουλεύει έτσι το
πράγµα. ∆εν δουλεύει έτσι η δηµοκρατία. Έτσι δουλεύει το ρου-
σφέτι.

Ε, λοιπόν, εγώ, κύριε συνάδελφε, δεν είµαι διατεθειµένος να
παίξω αυτό το παιχνίδι και σας το λέω από τώρα ότι τέτοιου εί-
δους πιέσεις δεν µας ακουµπάνε, παρά µόνο εάν έχει γίνει πα-
ρανοµία και εκεί ευχαρίστως, αµέσως, να διατάξουµε οποια-

δήποτε έλεγχο θέλετε, για να το αποσαφηνίσουµε αυτό.
Σας ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Το Νοµικό Συµβούλιο του

Κράτους γιατί δεν το παραπέµπετε;
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Γιατί να το παραπέµψουµε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 912/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση

πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την πρόσληψη εργατοτεχνι-
τών από τη διοίκηση των Ελληνικών Πετρελαίων κ.λπ..

Το πλήρες κείµενο της επίκαιρης ερώτησης του κ. Μαυρίκου
έχει ως εξής:

«Ένα από τα µεγαλύτερα επενδυτικά προγράµµατα προϋπο-
λογισµού πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, έχει ξεκινήσει από
τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ» στην Ελευσίνα και αφορά την επέ-
κταση των διυλιστηρίων, αλλά και τον εκσυγχρονισµό των ήδη
υπαρχόντων µονάδων.

Για το έργο αυτό προβλέπεται να δουλέψουν δυόµισι χιλιάδες
εργαζόµενοι, για διάστηµα πέρα των δύο ετών, που αφορούν
στις ειδικότητες των εργατοτεχνιτών της Ναυπηγοεπισκευαστι-
κής Ζώνης και Μεταλλουργικών Βιοτεχνιών της Ελευσίνας, του
Θριασίου και του Λεκανοπεδίου συνολικά, που µαστίζονται από
παρατεταµένη ανεργία, θέµα που τα σωµατεία των εργαζοµένων
έχουν θέσει επανειληµµένα και στο Υπουργείο, αλλά και στον
ΟΑΕ∆.

Ωστόσο, η ∆ιοίκηση των ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΠΕΤΡΕΛΑΙΩΝ έκλεισε
συµφωνία µε γραφείο εργασίας από την Ιταλία, στήνοντας ένα
«σκλαβοπάζαρο» µε µεταφορά εκατοντάδων ανασφάλιστων και
χαµηλόµισθων εργατών, αξιοποιώντας τη Συνθήκη Μπολκεν-
στάιν. Εκβιάζει έτσι τους εργάτες στην Ελλάδα βάζοντας τους
το δίληµµα ότι εάν θέλουν να κάνουν µεροκάµατο ή θα αποδε-
χτούν να εργάζονται χωρίς τις ισχύουσες Συλλογικές Συµβάσεις
Εργασίας και τα κεκτηµένα συγκροτηµένα εργασιακά δικαιώ-
µατά τους ή να γίνουν θύµατα και αυτοί των «δουλεµπορικών»
γραφείων εργασίας, αναζητώντας την τύχη τους σε κάποια χώρα
του εξωτερικού ή να παραµείνουν στην ανεργία.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός τι µέτρα θα πάρει:
1. Προκειµένου το έργο να καλυφθεί από τους ανέργους ειδι-

κευµένους εργατοτεχνίτες που ζουν στη χώρα µας (ανεξάρτητα
από την εθνική τους καταγωγή) µε τις ισχύουσες Συλλογικές
Συµβάσεις Εργασίας της χώρας µας;

2. Για να τηρηθούν οι κανόνες υγιεινής και ασφάλειας των ερ-
γαζοµένων για την προστασία της υγείας και της ζωής τους;»

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαυρίκου θα απαντήσει ο
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Ανδρέας Λο-
βέρδος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας και µε την κατα-
νόηση του συναδέλφου πριν µπω στο ερώτηµα, θα ήθελα να πω
κάτι που αφορά ένα προσωπικό θέµα.

Εχθές είχα προσκληθεί –µε επιλογή τους- από το Αριστοτέλειο
Κολέγιο της Θεσσαλονίκης, να παραστώ στην αποφοίτηση των
µαθητών της Γ’ λυκείου, που βγαίνουν τώρα στη ζωή. Ήταν δική
τους επιλογή, να παραστώ στην εκδήλωση της αποφοίτησής
τους. Είχα αποδεχθεί, είχα ετοιµάσει και την οµιλία µου. Ο Πρω-
θυπουργός ήταν να πάει στη Θεσσαλονίκη και θα τον συνόδευα.
Συνεπώς τα είχα συνδυάσει. Άλλαξε, όµως, το πρόγραµµα του
Πρωθυπουργού, ήταν και η ερώτηση της κ. Παπαρήγα προς τον
Πρωθυπουργό σήµερα, που ο Πρωθυπουργός είχε ζητήσει από
εµένα να την απαντήσω, η οποία όµως αναβλήθηκε. Συνεπώς δεν
µπόρεσα να πάω. Απευθύνω απ’ αυτό το Βήµα, ευχές στις οικο-
γένειες και στους ίδιους τους µαθητές, για οτιδήποτε καλύτερο
στη ζωή τους. Να είναι καλά, να µακροηµερεύσουν και να στα-
διοδροµήσουν καλά και µέσα σ’ αυτό το κλίµα της δυσκολίας
που περνάει η χώρα, κύριε Πρόεδρε, θεώρησα υποχρέωση µου
-αφού κάτι που είχα υποσχεθεί δεν το έκανα, σε νέα παιδιά που
για εµάς τους πολιτικούς λένε τα χειρότερα- από το Βήµα αυτό
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να στείλω αυτόν το χαιρετισµό και σας ευχαριστώ που ανεχτή-
κατε την παρέµβασή µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα µου επιτρέψετε
κάτι, κύριε Υπουργέ.

Συµµερίζοµαι απόλυτα και αυτήν την εξήγηση και τις ευχές
που διαβιβάζετε σ’ αυτήν την υποχρέωση που είχατε, αλλά να
σας πω ότι βλέπω την εξήγηση και τις ευχές µε πολύ µεγάλη συ-
µπάθεια, διότι σε τελετή αποφοίτησης αυτού του σπουδαίου θεσ-
σαλονικιώτικου σχολείου µε µεγάλη συµβολή στην παιδεία της
συµπρωτεύουσας, έχω µιλήσει και εγώ σε αποφοίτηση και κατα-
νοώ απολύτως και εκτιµώ και την ευαισθησία σας να δώσετε
αυτήν την εξήγηση.

Με συγχωρείτε γιατί παρενέβην και εγώ ενισχυτικά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Εγώ σας ευχαριστώ για την κατανόηση και για την
παρέµβαση.

Κύριε συνάδελφε, κύριε Μαυρίκο, είναι µία από τις πιο ενδια-
φέρουσες και πιο σηµαντικές ερωτήσεις που µου έχουν τεθεί
στους εννέα µήνες, που είµαι Υπουργός. Και οφείλω να οµολο-
γήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι από τις απαντήσεις που πήρα από
τους υπηρεσιακούς παράγοντες που έγραψαν για µένα –για να
απαντήσω στον κ. Μαυρίκο- άκρη δεν έβγαλα.

Επειδή, λοιπόν, δεν έβγαλα καµµία άκρη, παραµερίζω όλα
αυτά τα κείµενα και στέκοµαι στην ενηµέρωση που πήρα από τα
«Ελληνικά Πετρέλαια», από τον κ. Τάσο Γιαννίτση. Επικαλούµαι
την ενηµέρωση αυτή, στηρίζω την παρέµβαση µου στην ενηµέ-
ρωση αυτή και το σχετικό έγγραφο θέλω να το δώσω για τα Πρα-
κτικά, για να λάβουν γνώση όσοι συνάδελφοι το επιθυµούν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά το προα-
ναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Έχετε δίκιο, κύριε Μαυρίκο. Πράγµατι πρόκειται για µία πάρα
πολύ µεγάλη επένδυση, όπως σηµειώνουν τα «Ελληνικά Πετρέ-
λαια» τα ίδια. Πρόκειται για τη µεγαλύτερη επένδυση αυτή τη
στιγµή στην Ευρώπη. Είναι µία επένδυση της τάξης του
1.200.000.000 ευρώ για την αναβάθµιση των εγκαταστάσεων των
«Ελληνικών Πετρελαίων» στην Ελευσίνα. Το εργοτάξιο αυτό, σή-
µερα απασχολεί γύρω στους πεντακόσιους εργαζόµενους και
όταν θα µπουν σε ενέργεια τα επόµενα έργα, που έχουν να κά-
νουν µε κατασκευές, σιδηροµεταλλικές και άλλες, τότε οι απα-
σχολούµενοι εργαζόµενοι θα ξεπεράσουν τους δύο χιλιάδες
εκατό και εξ αυτών οι χίλιοι πεντακόσιοι θα είναι Έλληνες. Είναι
πάρα πολύ µεγάλο επενδυτικό έργο λοιπόν, σε µία φάση πάρα
πολύ δύσκολη για την Ελλάδα, πάρα πολύ ενδιαφέρον έργο, σε
µια φάση όπου η ανεργία έχει αυξηθεί.

Και επί τη ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, να κάνω την αναφορά ότι
σύµφωνα µε τα στοιχεία της Εθνικής Στατιστικής Αρχής, η ανερ-
γία για το µήνα Μάρτιο καταγράφει ποσοστό 11,6%, 0,5% λιγό-
τερο από το Φεβρουάριο. Έχουµε µία κάµψη δηλαδή της
αύξησης της ανεργίας, µία µικρή της µείωση και µε τέτοιου εί-
δους παρεµβάσεις και έργα ελπίζουµε, ειδικά τώρα στην τουρι-
στική περίοδο, η ανεργία να πέσει ακόµα περισσότερο για το
καλό της ελληνικής οικονοµίας, για το καλό των Ελλήνων πολι-
τών και της χώρας.

Σ’ αυτήν τη φάση, λοιπόν, στο καινούργιο έργο, στο έργο αυτό
που µέλει να αρχίσει σε λίγες µέρες και θα αφορά δύο χιλιάδες
εκατό εργαζόµενους -µία τεράστια επένδυση, επαναλαµβάνω-
υπάρχουν δυσκολίες και προβλήµατα. Υπάρχουν δυσκολίες και
προβλήµατα που δεν έχουν προκληθεί, κύριε Μαυρίκο, απ’ όσο
ενηµερώνοµαι, από την πορεία των σχετικών διαγωνισµών που
κατέληξαν µε ένα πάρα πολύ καλό τρόπο. Το έργο έχουν ανα-
λάβει τρεις εταιρίες, µία ιταλική, µία ελληνική, η «ΤΕΡΝΑ», σε συ-
νεργασία µε µία επίσης ιταλική και µια ελληνική, ο «ΑΤΕΡΜΩΝ»
σε συνεργασία µε µία ρουµανική.

Αυτές οι τρεις εταιρίες, λοιπόν, θα ξεκινήσουν αυτό το δύ-
σκολο, µεγάλο και σοβαρό έργο µε κατασκευαστικό χαρακτήρα.
Υπάρχουν προβλήµατα, επειδή ορισµένοι εργαζόµενοι, ορισµένα
συνδικάτα, το συνδικάτο ΜΑΣΙΝΑ, το συνδικάτο της ναυπηγοε-
πισκευαστικής ζώνης και η συνδικαλιστική ένωση του ΠΑΜΕ δη-

µιουργούν προβλήµατα, απ’ όσο ενηµερώνοµαι, που έχουν οδη-
γήσει στο να διακοπούν οι εργασίες -που τώρα γίνονται και που
δεν είναι αυτές που αφορούν διεκδικήσεις- για επτά συνεχείς
µέρες, να διακόπτεται η εργασία όχι µόνο σε όσους είναι ξένοι -
στους πεντακόσιους εργαζόµενους σήµερα, οι τριάντα είναι
ξένοι, οι άλλοι είναι Έλληνες και αυτοί που είναι ξένοι είναι στε-
λεχικό δυναµικό των επιχειρήσεων που δουλεύουν εκεί- αλλά να
σταµατάει η δουλειά και αµιγώς ελληνικών συνεργείων. Και σ’
αυτήν την πολύ δύσκολη περίοδο της χώρας, δεν νοµίζω ότι κάτι
τέτοιο συνιστά µια πολύ καλή υπηρεσία για τον τόπο, για τους
εργαζόµενους, για τους πολίτες.

Έχω και άλλα πράγµατα να πω, αλλά θα χρησιµοποιήσω τη
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το εκτιµούµε. Ευχαρι-
στώ.

Ευχαριστούµε τον κ. Ανδρέα Λοβέρδο.
Ο συνάδελφος κ. Γιώργος Μαυρίκος έχει το λόγο, προκειµέ-

νου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτηση του και να
απαντήσει στον κύριο Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Μαυρίκο, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Θα αναφερθώ στο πώς έχει η πραγ-

µατικότητα σήµερα, κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε τα ελληνικά διυ-
λιστήρια και µε την προσπάθεια αυτή ακριβώς, όπως την καταγ-
γέλλουµε.

Πρόκειται για ένα πολύ µεγάλο έργο, το ύψος της επένδυσης
είναι παραπάνω από 1 τρισεκατοµµύριο ευρώ, όπως υπογραµµί-
σατε και εσείς. Θα δουλέψουν παραπάνω από δυόµισι χιλιάδες
εργαζόµενοι, για περίπου δύο, ίσως και δυόµισι χρόνια.

Η προσπάθεια όµως, που έχουν κάνει τα «Ελληνικά Πετρέ-
λαια» είναι να υπογράψουν συµφωνίες µε συγκεκριµένο δουλε-
µπορικό γραφείο από την Ιταλία, προκειµένου να φέρουν εδώ
εργαζόµενους ή να αξιοποιήσουν εργαζόµενους πληρώνοντας
τους, µε βάση τη συνθήκη Μπολκενστάιν που έχει ψηφιστεί από
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και εµείς αυτήν την πραγµατικό-
τητα, δηλαδή να δουλεύουν εργαζόµενοι -που δεν µας ενδιαφέ-
ρει, ποιο είναι το χρώµα τους, ποια είναι η θρησκεία τους, ποια
είναι η γλώσσα τους και ποια είναι η εθνικότητα τους- σε συνθή-
κες δουλείας δεν θα την επιτρέψουµε.

Και αυτό που είπατε σήµερα, που γίνεται εδώ και δύο τρεις
µέρες, αφορά µία επιχείρηση, έναν υπεργολάβο της «ΑΚΤΩΡ»,
µία επιχείρηση µε την επωνυµία «ΤΣΩΝΗΣ», η οποία αρνείται να
πληρώσει τους εργαζόµενους µε βάση τις συλλογικές συµβά-
σεις.

Εσείς µπορεί να θέλετε από τώρα να βάλετε, πριν ακόµα εκ-
δώσετε τα προεδρικά διατάγµατα, σε εφαρµογή το µνηµόνιο και
να βοηθήσετε τους εργοδότες να επιχειρούν να καταργήσουν
τις συλλογικές συµβάσεις, να πληρώνουν µε µισθούς πείνας ανα-
σφάλιστους εργαζόµενους.

Αυτήν την κατάσταση εµείς δεν θα την υιοθετήσουµε, θα την
πολεµήσουµε, θα αντισταθούµε. Καταλαβαίνω ότι γίνεται µια
µάχη. Από τη µια είναι η µεγάλη εργοδοσία και η Κυβέρνηση, η
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από την άλλη είναι η θέση
του ΚΚΕ.

Επιχειρούν να εφαρµόσουν την Μπολκεστάιν, επειδή γι’ αυ-
τούς πατρίδα είναι το κέρδος. Το ίδιο επιχειρεί να κάνει και το
µνηµόνιο. Όλοι αυτοί που υποκριτικά, δήθεν, επιχειρούν να πουν
ότι θέλουν να υπερασπιστούν τα συµφέροντα των εργαζοµένων
και συκοφαντούν και επιτίθενται στο ΚΚΕ δεν θα πετύχουν τους
στόχους τους. Όλοι αυτοί που επιχειρούν και οργανώνουν αυτές
τις επιθέσεις αντικοµµουνισµού το 2009, κύριε Υπουργέ, έδωσαν
παραγγελία για κατασκευή επτακοσίων τεσσάρων νέων εµπορι-
κών πλοίων. Ξέρετε πόσα από αυτά τα επτακόσια τέσσερα εµπο-
ρικά πλοία, που παραγγέλθηκαν πέρσι από Έλληνες εφοπλιστές,
κατασκευάζονται στην Ελλάδα; Κανένα. Κανένα από τα επτακό-
σια τέσσερα. Αυτοί πατρίδα έχουν εκεί που βγάζουν το κέρδος,
γι’ αυτό επιχειρούν εδώ να βάλουν σε εφαρµογή και την Μπολ-
κεστάιν.

Εµείς σε ό,τι µας αφορά, πιστεύουµε ότι ο αγώνας των εργα-
ζοµένων γίνεται -και όχι µόνο των σωµατείων που αναφέρατε,
αλλά όλων των εργαζοµένων- για την απασχόληση εργαζοµένων,
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είτε Ελλήνων είτε οικονοµικών µεταναστών µε πλήρη δικαιώµατα
µε βάση τις ασφαλιστικές συµβάσεις, µε πλήρη ασφαλιστική κά-
λυψη, µε εργασιακά και µισθολογικά δικαιώµατα, όχι σε συνθή-
κες, επαναλαµβάνω, δουλείας.

Θεωρούµε ότι και το Υπουργείο Εργασίας πρέπει σε ορισµένα
ζητήµατα να δώσει λύσεις άµεσα. ∆εν µπορεί ο ΟΑΕ∆ να τους
λέει: «δεν µπορώ να κάνω τίποτα, αυτό που µπορώ να κάνω είναι
να ενισχύσω τους εργοδότες», τις εταιρείες δηλαδή, «προκειµέ-
νου να κάνουµε σεµινάρια για να σας απασχολήσουν».

∆εν µπορεί να υπάρχει σήµερα η κατάσταση στις Επιθεωρή-
σεις Εργασίας, όπου δηλώνουν θυγατρικές εταιρείες στην Αγία
Παρασκευή, στη Χαλκίδα ή οποιαδήποτε άλλη περιοχή, ούτως
ώστε οι καταστάσεις που πρέπει να θεωρούν να µην είναι ούτε
στον Ασπρόπυργο ούτε στην Ελευσίνα για να µπορούν να ελεγ-
χθούν.

Κλείνω, λέγοντας το εξής. Πιστεύουµε ότι υπάρχουν σοβαρά
ζητήµατα για την τήρηση των κανόνων υγιεινής και ασφάλειας
σε αυτούς τους χώρους εργασίας. Καθιστούµε υπεύθυνη την Κυ-
βέρνηση, υπεύθυνη την εργοδοσία και απαιτούµε αµέσως να κα-
λυφθεί όλο το έργο από ανέργους, στους οποίους θα υπάρχουν
αυτά τα ασφαλιστικά, εργασιακά και µισθολογικά δικαιώµατα,
όπως λίγο πριν υπογραµµίσαµε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρίκο.
Ο Υπουργός κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχει το λόγο για δευτερο-

λογία.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Συµφωνούµε στους αριθµούς, διαφωνούµε στην
αντιµετώπιση του προβλήµατος µε τον κύριο συνάδελφο. Πράγ-
µατι, αυτή η τεράστια επένδυση στην επόµενη φάση, αυτήν που
θα αρχίσει σε λίγο, θα απασχολήσει δύο χιλιάδες εκατό εργαζο-
µένους, εκ των οποίων οι χίλιοι πεντακόσιοι, κύριε Πρόεδρε, θα
είναι Έλληνες.

Σχετική πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για τις προ-
σλήψεις αυτού του κόσµου γίνονται σταθερά αυτές τις ηµέρες.
Νοµίζω ότι -αν µε ενηµερώνει καλά ο κ. Γιαννίτσης- θα έχουµε
ένα εργοτάξιο που θα υπάρχουν, βέβαια, ξένοι, οι οποίοι θα είναι
εκπρόσωποι των εταιρειών, που είναι στις κοινοπραξίες µε ελλη-
νικές εταιρείες, που θα αναλάβουν το έργο µετά από διεθνή δια-
γωνισµό…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Χίλιοι επτακόσιοι Έλ-
ληνες κατ’ ελάχιστον.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κατ’ ελάχιστον. Μετά από διεθνή διαγωνισµό, ξα-
ναλέω, γιατί είναι ένα ιδιαίτερα µεγάλο, όπως είπε και ο κύριος
συνάδελφος αλλά, ιδιαίτερα σοβαρό και δυσχερές έργο σε ό,τι
αφορά την κατασκευαστική του πλευρά.

Έγιναν διεθνείς διαγωνισµοί. Έχουν τελειώσει οι διεθνείς δια-
γωνισµοί. Ξεκινάει η δεύτερη φάση του έργου και η νοµοθεσία
που θα εφαρµοστεί επί όλων αυτών των εργαζοµένων, σύµφωνα
µε το κοινοτικό δίκαιο, είναι η ελληνική νοµοθεσία. Ασφαλιστική,
εργατική και η λοιπή νοµοθεσία.

Για το πολύ ευαίσθητο θέµα που θέτει ο συνάδελφος στο
τέλος, για το θέµα των ελέγχων ως προς την εφαρµογή αυτής
της νοµοθεσίας, πράγµατι υπήρξαν δυσκολίες και υπάρχουν δυ-
σκολίες ακόµα. ∆ιότι, πολλές φορές οι υπεργολάβοι – εκεί είναι
το πρόβληµα – επικαλούνται ότι η έδρα τους είναι αλλού, µε απο-
τέλεσµα να µην έχουν στον τόπο της δουλειάς τα απαραίτητα
στοιχεία.

Ψηφίσαµε, όµως, πριν από τέσσερις εβδοµάδες στη Βουλή,
διάταξη -το άρθρο 9 του ν.3845/2010- που υποχρεώνει τον ερ-
γολάβο να έχει στο χώρο της δουλειάς όλα τα απαραίτητα βι-
βλία. Όταν θα ελεγχθεί, να έχει εκεί που δουλεύουν οι εργα-
ζόµενοι του όλα τα απαραίτητα βιβλία, ούτως ώστε να µην επι-
καλείται, ως άλλοθι, ότι η έδρα του είναι αλλού κ.λπ..

Το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, κύριε συνάδελφε, θα κάνει
ελέγχους στο χώρο της δουλειάς και θα επιβάλλει τις κυρώσεις,
όταν διαπιστώνει την παραβίαση της σχετικής ελληνικής νοµο-
θεσίας. Ως εκ περισσού η αναφορά ότι οι αµοιβές των εργαζο-
µένων αυτών είναι πάνω από τα όρια των συλλογικών συµβά-

σεων. Είναι πάνω από τα όρια, επαναλαµβάνω, των συλλογικών
συµβάσεων και αυτό πρέπει να υπογραµµιστεί.

Εν πάση περιπτώσει, η ερώτηση του συναδέλφου, πιστεύω ότι
είναι πάρα πολύ διεισδυτική. Εµένα τουλάχιστον δεν µου ήταν
εύκολο να την απαντήσω. Έπρεπε να συγκεντρώσω πληροφο-
ρίες που η διοίκηση δεν µου παρείχε. Με µια αναφορά του, µου
δίνει µια ευκαιρία να πω και κάτι γενικότερο, να ενηµερώσω το
Σώµα, κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε την εφαρµογή του µνηµονίου
σε ό,τι αφορά τα εργασιακά.

Θα θυµάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ν. 3845/2010,
ο νόµος δηλαδή, που µετέφερε το µνηµόνιο στην ελληνική έν-
νοµη τάξη, στο άρθρο 2, παράγραφοι 7 και 9, εµπεριέχει σαφείς
ρυθµίσεις που επανακαθορίζουν τις εργασιακές σχέσεις. Τα θέ-
µατα είναι πάρα πολύ σοβαρά και γνωστά, οι συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις, η ισχύς της εθνικής συλλογικής σε σχέση µε τις
µερικότερες, τις κλαδικές, τις επαγγελµατικές, τα ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την αµοιβή των υπερωριών, ζητήµατα σχε-
τικά µε την διαιτησία, ζητήµατα σχετικά µε το όριο και το ύψος
της απόλυσης επί απολύσεων.

Οι ρυθµίσεις είναι ενταγµένες στο νόµο, είναι ενταγµένες στην
ελληνική έννοµη τάξη ήδη. Έχω την υποχρέωση να προωθήσω
προς τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατία το σχετικό προεδρικό διά-
ταγµα για την εφαρµογή και να εκδώσω µια υπουργική απόφαση
µόνος µου. Αυτά τα κείµενα είναι έτοιµα. Πως όµως;

Είχα από την 1η Ιουνίου καλέσει τους κοινωνικούς εταίρους
σε διαβούλευση, όπως και ο νόµος επιβάλλει. Οι κοινωνικοί εταί-
ροι δεν ήρθαν όλοι. ∆εν ήρθαν οι εργαζόµενοι, συνεπώς, η δια-
βούλευση δεν µπορεί να γίνει. ∆εν µπορεί να έρθει µόνο µια
πλευρά και αυτό να είναι διαβούλευση. Αυτό αποτελεί πάρα πολύ
δυσάρεστη εξέλιξη, αλλά έτσι είναι τα πράγµατα. Παρεκάλεσα
τους φορείς, µέχρι τις 15 Ιουνίου, να µου στείλουν απόψεις. Μου
έχουν στείλει οι περισσότεροι, δεν µου έχει στείλει απόψεις
ακόµα η Γενική Συνοµοσπονδία Εργαζοµένων. Θα αναγκαστώ
στις 15 του µηνός, να ενηµερώσω τους φορείς για το περιεχό-
µενο των διατάξεων, όπως θα το συντάξουµε εµείς στο Υπουρ-
γείο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν µας όσα κείµενα έχουν έρθει, αλλά
πάνω από όλα, λαµβάνοντας υπόψη µας ποιες υποχρεώσεις ο
νόµος µάς επιβάλλει να φέρουµε σε πέρας και τι κατά τη γνώµη
µας είναι καλύτερο, ως λύση, αυτή τη στιγµή.

Θα δώσουµε τα κείµενα αυτά σε όλους τους κοινωνικούς εταί-
ρους και σε αυτούς που µας έστειλαν απόψεις και σε αυτούς που
δεν µας έστειλαν. Θα περιµένουµε περίπου µια εβδοµάδα και
γύρω στις 20 του µηνός, θα αποστείλουµε µε υπογραφή δική µου
και του κ. Παπακωνσταντίνου τα σχετικά σχέδια προαιρετικών
διαταγµάτων στον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας για να τα υπο-
γράψει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 908/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Έκτορα Να-
σιώκα προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την αξιοποίηση του Κτήµα-
τος (∆άσους) Πολυδενδρίου Αγιάς του Νοµού Λάρισας κ.λπ. δεν
θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας και διαγράφεται.

Συνεχίζουµε µε την δεύτερη µε αριθµό 906/8-6-2010 επίκαιρη
ερώτηση της Βουλευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πι-
πιλή προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

σχετικά µε την αυστηροποίηση της νοµοθεσίας για την κακο-
ποίηση των ζώων κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Πιπιλή προς την Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει ως εξής:

«Το τελευταίο διάστηµα γίνονται ολοένα και εντονότερες συ-
ζητήσεις για το ότι ετοιµάζεται επιτέλους νοµοσχέδιο για τα δι-
καιώµατα για την κακοποίηση των ζώων.

Ασχολούµαι τριάντα χρόνια τουλάχιστον ενεργά µε όλες τις
ιδιότητές µου, µε την προστασία των zώων και την αυστηρή ποι-
νικοποίηση της κακοµεταχείρισης τους από τον οποιοδήποτε.
Χαρακτηριστικά σας αναφέρω την περίπτωση των σκυλιών – φυ-
λάκων της Ικαρίας και τον µεγάλο αγώνα που έδωσα την τελευ-
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ταία πενταετία, για να πάψει αυτή η ανθρώπινη κτηνωδία που συ-
ντελείται από τους ντόπιους κτηνοτρόφους.

Η πρόσφατη καταδίκη του βοσκού, που κρέµασε µε σύρµα
δύο σκυλιά στη Ρόδο, µου δίνει ελπίδες ότι το τοπίο αλλάζει στη
χώρα µας, ωστόσο µόνο µια πολύ αυστηρή νοµοθεσία θα εξα-
σφαλίσει και θα ενδυναµώσει αυτή την αλλαγή.

Με δεδοµένη τη µακρά εµπειρία και συνεργασία µου µε φιλο-
ζωικά σωµατεία και ευαισθητοποιηµένους πολίτες, ερωτάται η
κυρία Υπουργός:

Θα «αυστηροποιηθεί» η νοµοθεσία ως προς το ποινικό της
µέρος και θα αναλάβουν τις ευθύνες τους – µε το νέο νόµο- η
τοπική και νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση ως προς τον έλεγχο των πα-
ρανοµιών;

Θα συµπεριληφθεί στο νέο νόµο η απαγόρευση των τσίρκο
που χρησιµοποιούν ζώα στη χώρα µας;»

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αικατερίνη Μπατζελή.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, κυρία Πιπιλή, να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ για
την ερώτηση, την οποία καταθέσατε, µία ερώτηση, η οποία έχει
πολύπλευρη διάσταση, τόσο στην οικονοµία, στην κοινωνία όσο
και στον πολιτισµό αυτής της χώρας αλλά και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Άλλωστε, η δράση σας σε αυτή τη δραστηριότητα, η
ενεργοποίησή σας σε αυτή την πολιτική είναι γνωστή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση λαµβάνοντας υπ’
όψιν όλες τις διεθνείς συµβάσεις και την υπάρχουσα εθνική νο-
µοθεσία -και συµµεριζόµενη τις διαπιστώσεις των ίδιων των φι-
λοζωϊκών σωµατείων και των µεµονωµένων φιλόζωων, καθώς και
την αυξανόµενη ευαισθητοποίηση των πολιτών µας, για τις συν-
θήκες διαβίωσης και εν γένει µεταχείρισης των ζώων- έχει ζητή-
σει την υποβολή των απόψεων των φιλοζωικών σωµατείων, για
την καλύτερη και την αποτελεσµατικότερη προστασία των ζώων,
πραγµατοποιώντας και διµερείς ή άλλες συναντήσεις µαζί τους.

Στη χώρα µας µέχρι σήµερα, έχει θεσπιστεί η νοµοθεσία για
την προστασία των ζώων, η οποία αποτελείται από εθνικές δια-
τάξεις, από εναρµόνιση κοινοτικών οδηγιών και από κύρωση ευ-
ρωπαϊκών συµβάσεων ή από εκτελεστικά µέτρα για την
εφαρµογή ευρωπαϊκών κανονισµών. Στη νοµοθεσία αυτή προ-
βλέπονται διοικητικές ή και ποινικές κυρώσεις.

Στο πλαίσιο των παραπάνω, σχετικά µε τη διαχείριση των
ζώων, έχουν αρµοδιότητα οι δήµοι, οι κοινότητες και τα διαδη-
µοτικά κέντρα, σύµφωνα µε το ν.3170/2003 και το ν.3463/2006.
Στην περίπτωση γνωστοποίησης οποιασδήποτε καταγγελίας -
όπως αυτή που αναφέρατε και της Ρόδου- για κακοποίηση επί-
σης, των ζώων συντροφιάς, θα πρέπει να γνωστοποιηθεί στις
αρµόδιες κτηνιατρικές υπηρεσίες των οικείων Νοµαρχιακών Αυ-
τοδιοικήσεων, στην περιοχή δικαιοδοσίας, των οποίων επιση-
µάνθηκαν τα περιστατικά για να επιληφθούν άµεσα.

Το κυριότερο πρόβληµα, για τη µη επιβολή κυρώσεων, στις πε-
ριπτώσεις κακοµεταχείρισης των ζώων, είναι η αδυναµία να υπο-
δειχθεί ο υπαίτιος.

Πρόθεση της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων είναι να αυστηροποιηθούν οι κυρώσεις και
τα διοικητικά εισπραττόµενα πρόστιµα να δοθούν για ενίσχυση
των δηµοτικών αρχών, που διαχειρίζονται τα αδέσποτα ζώα.

Όσον αφορά τα ζώα τσίρκου, ήδη µελετάται σε συνεργασία
µε τη Νοµική Υπηρεσία η θέσπιση εθνικής διάταξης, για την απα-
γόρευση της εισόδου στη χώρα τσίρκων µε ζώα ή και η συµβα-
τότητα των προτεινόµενων ρυθµίσεων µε τις κοινοτικές
διατάξεις.

Σε αυτό λοιπόν, το πλαίσιο βρισκόµαστε. Βρισκόµαστε σε
στενή συνεργασία µε τις αντίστοιχες κτηνιατρικές υπηρεσίες της
Αυστρίας και της Μεγάλης Βρετανίας, ώστε να διευκρινιστεί
κατά πόσο η θέσπιση εθνικών διατάξεων από τις χώρες αυτές –
σε σχέση πάντα µε το τσίρκο- προκάλεσαν προβλήµατα σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή, εάν υπάρχει σύγκρουση
συµφερόντων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε και εµείς

την κυρία Υπουργό.

Το λόγο έχει η κ. Φωτεινή Πιπιλή, προκειµένου να αναπτύξει
προφορικά την ερώτησή της και να απαντήσει στην κυρία
Υπουργό.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είµαι σίγουρη ότι τα πράγµατα θα γίνουν κα-

λύτερα. Ευελπιστώ το νοµοσχέδιο να έλθει πάρα πολύ σύντοµα,
όχι µόνο αυτό που αφορά την απαγόρευση των τσίρκων µε ελ-
ληνική διάταξη.

Εκείνο που πρέπει να ακουστεί, όµως από την Αίθουσα του
Κοινοβουλίου είναι η δική µου καταδίκη συµπεριφορών αρκετών
δηµάρχων, αρκετών νοµαρχών, αρκετών αστυνοµικών οργάνων,
γιατί ακόµη και µε την ισχύουσα νοµοθεσία, υπάρχει µία νοµική
προστασία και καταδίκη των πολιτών που καταδυναστεύουν ή
που κακοποιούν τα ζώα.

Να σας πω όµως µία συγκεκριµένη περίπτωση, που µε απα-
σχολεί πέντε χρόνια: Στην Ικαρία -µου είπαν και σε άλλα νησιά-
πολλοί αγρότες κτηνοτρόφοι που δεν είναι στην ουσία επαγγελ-
µατίες, αλλά είναι δηµόσιοι υπάλληλοι -παραδείγµατος χάριν
είναι στην Αθήνα και στην Ικαρία έχουν περίπου εκατόν πενήντα
πρόβατα ή κατσίκια- χρησιµοποιούν χρόνια, υπό την αιγίδα των
τοπικών αρχών και δη των δηµάρχων, ζώα µικρά, σκυλάκια, στα
οποία βάζουν αλυσίδα και µπήγουν την αλυσίδα στην άσφαλτο.
Για να µην ανεβαίνουν λοιπόν τα ελεύθερα κοπάδια στους κε-
ντρικούς δρόµους της ορεινής Ικαρίας, βάζουν τα σκυλιά στους
πασσάλους, τα οποία αντέχουν το πολύ-πολύ –από το ρεπορτάζ,
έχω πάει η ίδια, δηλαδή- τρεις µε τέσσερις µήνες. ∆ιότι, µε σα-
ράντα βαθµούς το καλοκαίρι και µείον δέκα το χειµώνα, πεθαί-
νουν τα σκυλάκια.

∆εν πτοείται κανείς, κυρία Υπουργέ. Εγώ χρησιµοποιώ το
Βήµα της Βουλής, για να γνωστοποιήσω στο πανελλήνιο την
απαράδεκτη συµπεριφορά των δηµάρχων, που είναι επικεφαλής
–όπως ξέρετε- αυτών των µικρών γεωργικών συνεταιρισµών.
Αντιθέτως, δεν κάνουν τίποτα πέντε χρόνια. Τίποτα. Τίποτα!

Αντιθέτως, στη Ρόδο, από µία δικαστίνα, για έναν αγρότη που
κρέµασε µε αλυσίδα και έπνιξε το σκυλί ενός κυνηγού –ίσως
επειδή ήταν γυναίκα, ήταν πιο ευαισθητοποιηµένη- υπήρξε ου-
σιαστική καταδίκη.

Εγώ, γιατί έκανα αυτή την επίκαιρη ερώτηση; Για να ακου-
στούν µερικά πράγµατα µέσα από τη Βουλή, για να αποφασίσει
και η δικαιοσύνη ότι πρέπει να αντιµετωπίζει τα ζώα ή αυτούς
που κακοποιούν τα ζώα, όπως και κάποιον που κακοποιεί τον άν-
θρωπο.

Νοµίζω ότι είναι και µια χρυσή ευκαιρία για το Υπουργείο, να
αποστείλει εγκυκλίους στην άλλη µεγάλη πληγή της ελληνικής
κοινωνίας, που είναι η νοοτροπία πολλών αστυνοµικών, οι οποίοι
θεωρούν γραφικούς και νούµερα τον οποιονδήποτε πολίτη, που
πηγαίνει να καταγγείλει την κακοποίηση ζώου. Αν ένας έχει το
λυκόσκυλο το ογκώδες σε ένα µπαλκονάκι δύο µέτρα επί δύο
µέτρα, γαβγίζει όλη τη νύχτα, ταλαιπωρείται και πάει ένας πολί-
της και το καταγγείλει, τον θεωρούν γραφικό και η Αστυνοµία ή
οι τοπικές αρχές τον θεωρούν νούµερο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ. Πι-

πιλή.
Παρακαλείται η Υπουργός κ. Αικατερίνη Μπατζελή να λάβει το

λόγο για τη δευτερολογία της.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχαριστήσω και την αγαπητή συνάδελφο για την

πληροφόρηση που µας έδωσε για την Ικαρία, γνωρίζοντας πάντα
ότι η Ικαρία είναι ένα νησί, στο οποίο υπάρχει υπέρ του δέοντος
κτηνοτροφική παρουσία των προβάτων και κυρίως των κατσι-
κιών, τα οποία καταστρέφουν το ίδιο το νησί.

Και κάτω από αυτό το πρίσµα όµως, δεν δικαιολογείται καµµία
τέτοια συµπεριφορά, την οποία αναφέρατε. Πραγµατικά, θα πα-
ρακολουθήσουµε το θέµα µε την αρµόδια ∆ιεύθυνση Γεωργίας.

Θα ήθελα όµως, στο πλαίσιο αυτό -και τα ερωτήµατα τα οποία
επιπλέον θέσατε- να σας πω ότι οι κυρώσεις, τόσο στους δη-
µάρχους, αλλά και στους απλούς πολίτες και στους ίδιους τους
γεωργούς, θα εφαρµοστούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και
θα δίνονται τα χρήµατα –όπως σας είπα- για την ενηµέρωση των
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πολιτών και την βοήθεια προς τα αδέσποτα ζώα. ∆ιότι, το να
είσαι φιλόζωος, δεν σηµαίνει ότι είσαι γραφικός. Είσαι πραγµα-
τικά ένας άνθρωπος, όπου γνωρίζεις να υπερασπίζεσαι µια άλλη
ζωή.

∆εύτερο, οι διοικητικές κυρώσεις προς τους δήµους ή δη-
µάρχους που δεν εφαρµόζουν τις διατάξεις του νόµου, καθώς
και τις διατάξεις της κύρωσης του Κώδικα ∆ήµων και Κοινοτή-
των, που δεν προβαίνουν στη συγκρότηση συνεργείων περισυλ-
λογής αδέσποτων ζώων, θα επικαιροποιηθούν, για µια ακόµη
φορά και θα ενεργοποιηθούν, τηρώντας πάντα και τις αποστά-
σεις, έτσι ώστε να µη γίνονται και θύµατα οι ίδιοι οι δήµαρχοι από
τη µη σωστή εφαρµογή των διατάξεων από τους ίδιους τους πο-
λίτες.

Τρίτον, θα προχωρήσουµε, όπως σας είπα, όσο το δυνατόν
γρηγορότερα, σε µια διαδικασία καταγραφής και έκδοσης πι-
στοποιητικού της ηλεκτρονικής σήµανσης και διαβατηρίου για
τη µετακίνηση των ζώων και κυρίως των ζώων συντροφιάς.

Τέλος –και το έχουµε αποδείξει εµπράκτως και πρόσφατα- θα
υπάρχει µια συνεργασία και ενίσχυση της πολιτείας προς τα σω-
µατεία, που περιθάλπουν ζώα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 913/8-6-2010 επίκαιρη ερώτηση

του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Μωραΐτη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, σχετικά µε την καταβολή των εξισωτικών αποζηµιώσεων
2008 και 2009 στους αγροτοκτηνοτρόφους κ.λπ..

Το πλήρες κείµενο της επίκαιρης ερώτησης του κυρίου συνα-
δέλφου έχει ως εξής:

«Σοβαρά προβλήµατα επιβίωσης έχει δηµιουργήσει η αντια-
γροτική πολιτική Κυβέρνησης–Ευρωπαϊκής Ένωσης στους µι-
κρούς και µεσαίους αγροτοκτηνοτρόφους και ιδιαίτερα σε
αυτούς των ορεινών και µειονεκτικών περιοχών.

Η δύσκολη κατάσταση τους, επιδεινώνεται ακόµη περισσό-
τερο από τα τελευταία φορολογικά µέτρα που πήρε η Κυβέρ-
νηση, αλλά και από την αδικαιολόγητη καθυστέρηση διάφορων
ενισχύσεων (επιστροφή ΦΠΑ, ποιοτικό παρακράτηµα σιτηρών
κ.ά.) που έπρεπε να έχουν πάρει προ πολλού και µε βάση τους
ισχύοντες κανονισµούς.

Πιο συγκεκριµένα, δεν έχει δοθεί η εξισωτική αποζηµίωση του
2009 σε όλους τους δικαιούχους αγροτοκτηνοτρόφους, ενώ δεν
έχουν εξοφληθεί στο σύνολό τους ούτε αυτές του 2008 (έχει
δοθεί µόνο η προκαταβολή) σε ορισµένες περιοχές της Κρήτης,
Θεσσαλίας, Μακεδονίας κ.α. Φαίνεται ότι η Κυβέρνηση στο
όνοµα της αντιµετώπισης των ελλειµµάτων παρακρατεί και τα
ποσά των ενισχύσεων των αγροτοκτηνοτρόφων.

Ταυτόχρονα, οι αλλαγές στα κριτήρια ένταξης (µοριοδότηση)
των κτηνοτρόφων στα µέτρα 211 και 212 του άξονα 2 του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης για το έτος 2010 (εξισωτική
αποζηµίωση), µειώνουν δραστικά τις ενισχύσεις στη συντριπτική
πλειοψηφία, δηλαδή εκείνων που είναι πάνω από τριάντα ενός
ετών. Οι αντικτηνοτροφικές αυτές αλλαγές θα επιφέρουν ακόµη
µεγαλύτερη φτώχεια στους µικροµεσαίους αγροτοκτηνοτρό-
φους, εγκατάλειψη του επαγγέλµατός τους, αφού δεν θα µπο-
ρούν να επιβιώσουν, ερήµωση των ορεινών και µειονεκτικών
περιοχών, την ακόµα µεγαλύτερη αύξηση των εισαγωγών ζωο-
κοµικών προϊόντων, τη στιγµή που µπορούµε να τα παράγουµε.

Ερωτάται η κ. Υπουργός:
Για ποιους λόγους η Κυβέρνηση καθυστερεί να δώσει τις εξι-

σωτικές αποζηµιώσεις του 2008 και 2009;
Τι µέτρα θα πάρει για να δοθούν τα χρήµατα άµεσα στους δι-

καιούχους και µέχρι πότε θα γίνει αυτό;
Αν θα ανακαλέσει τα µέτρα µοριοποίησης καταβολής των ενι-

σχύσεων της εξισωτικής αποζηµίωσης, που ωθεί τους µικροµε-
σαίους κτηνοτρόφους στην φτώχεια και την ανεργία».

Η κυρία Υπουργός καλείται να λάβει το λόγο, προκειµένου να
απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο.

Ορίστε, κυρία Μπατζελή, έχετε το λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Απαντώντας στην ερώτηση του κ. Μωραΐτη, θα ήθελα πριν
µπω στην εξειδίκευση των ετών 2008 και 2009, να µου επιτρέ-
ψετε πάρα πολύ σύντοµα να περιγράψω το µέτρο, διότι φρε-
σκάροντας τη µνήµη µπορούµε να φθάσουµε και στην επίλυση
του ζητήµατος.

Τα προβλήµατα µε τις εντάξεις και τις πληρωµές του προ-
γράµµατος της εξισωτικής αποζηµίωσης έχουν ως αφετηρία την
απόφαση, που λήφθηκε το 2008 για µείωση των πιστώσεων που
αφορούσαν τα προγράµµατα της περιόδου 2007-2013 κατά 50%.
Συγκεκριµένα από 826.000.000 ευρώ, που είχαν εγκριθεί για την
περίοδο 2000-2006, τα ποσά για την περίοδο 2007-2013 έχουν
µειωθεί σε 425.000.000. Αποτέλεσµα αυτής της επιλογής ήταν
να δηµιουργηθούν πολλά προβλήµατα στις εντάξεις και στις πλη-
ρωµές από την περίοδο 2007-2008.

Η Κυβέρνησή µας κατάφερε να αυξήσει τις εθνικές πιστώσεις
για τα προγράµµατα και να προτείνει αναθεώρηση στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Μετά από πρόσφατη αναθεώρηση του Προ-
γράµµατος από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αυξήθηκαν οι προ-
βλεπόµενες πιστώσεις µε αύξηση της εθνικής συµµετοχής και οι
εντάξεις και οι πληρωµές για το µέτρο της εξισωτικής αποζη-
µίωσης θα συνεχιστούν κανονικά για την περίοδο 2008.

Είναι γνωστό ότι λόγω των αδυναµιών, που προαναφέρθηκαν,
σηµαντικό µέρος των ποσών της εξισωτικής αποζηµίωσης 2008
έχουν προκαταβληθεί ως ταµειακή διευκόλυνση. Ειδικότερα, για
την αποζηµίωση του 2008, έγινε η πρώτη πληρωµή των δικαιού-
χων του προγράµµατος της εξισωτικής αποζηµίωσης του 2008,
αφού ολοκληρώθηκαν οι απαιτούµενοι έλεγχοι των καταστάσεων
πληρωµής σε σύνολο εξήντα δύο χιλιάδων περίπου δικαιούχων
µε 112.000.000 ευρώ περίπου και θα συνεχιστούν οι πληρωµές
για τους υπόλοιπους. Επισηµαίνουµε ότι τον Νοέµβριο του 2008
και τον Απρίλιο του 2009 είχε δοθεί προκαταβολή µε τη µορφή
ταµειακής διευκόλυνσης για την εξισωτική αποζηµίωση του 2008.
Συνεπώς, η εξισωτική αποζηµίωση του 2008 στο πολύ µεγαλύ-
τερο µέρος έχει πληρωθεί στους παραγωγούς.

Εξισωτική αποζηµίωση του έτους 2009. Για το Πρόγραµµα της
εξισωτικής του 2009 ο ΟΠΕΚΕΠΕ θα πραγµατοποιήσει πληρω-
µές µετά την ολοκλήρωση του συνόλου των προβλεπόµενων
ελέγχων και µετά την έγκριση εθνικών πιστώσεων για τις δαπά-
νες εφαρµογής του Μέτρου 211 και 212. Σχετικά µε τα κριτήρια
νοµιµοποίησης για το Πρόγραµµα της εξισωτικής αποζηµίωσης
σηµειώνεται ότι: Πρώτον, αυτά έχουν γίνει µετά από απαίτηση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για κατάταξη των δικαιούχων µε
εφαρµογή διαφάνειας στην αίτηση για την ένταξη και την κατα-
βολή της εξισωτικής αποζηµίωσης.

∆εύτερον, τα κριτήρια αναµορφώθηκαν το 2010 και έχει δοθεί
πολύ µεγάλη βαρύτητα στους δικαιούχους, που είναι κτηνοτρό-
φοι στις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές και ασχολούνται, κατά
κύριο λόγο, µε την κτηνοτροφία. Με βάση αυτά τα κριτήρια λαµ-
βάνουν βαθµολογία πάνω από πεντακόσια µόρια οι κτηνοτρόφοι.
Εποµένως σε καµµία περίπτωση κτηνοτρόφοι ανεξαρτήτου ηλι-
κίας, εφόσον πληρούν τις υπόλοιπες προϋποθέσεις, δεν θα απο-
κλειστούν απ’ το κριτήριο της ηλικίας.

Τρίτον, το δίληµµα ότι µε τα κριτήρια αυτά θα αποκλειστούν οι
κτηνοτρόφοι ηλικίας µεγαλύτερης από σαράντα ετών, είναι ψευ-
δεπίγραφο και µόνο σε όσους δεν είναι σωστά πληροφορηµένοι
µπορεί να αποδοθεί.

Κύριε Μωραΐτη, θα πρέπει να επαναλάβω και απευθύνοµαι σε
όλους τους συναδέλφους, γιατί όλοι ενδιαφερόµαστε για την εξι-
σωτική αποζηµίωση, ότι το Πρόγραµµα της εξισωτικής αποζη-
µίωσης είναι µία πολιτική που ενισχύει τους γεωργούς σε αυτές
τις περιοχές. Θα ήθελα να σας πω ότι οι πόροι που είχαν διατε-
θεί το 2007-2013 ήταν λιγότεροι κατά 420.000.000 ευρώ, ενώ οι
ανάγκες πολύ περισσότερες.

Συνεπώς, οι εθνικές πιστώσεις που πρέπει να βρεθούν για την
πληρωµή του 2010 ανέρχονται στο ποσό των 120.000.000 ευρώ
για να καλύψουν όλους τους δικαιούχους. Είναι κρατικός προϋ-
πολογισµός, κρατικές ενισχύσεις. Βαρύνουν τον εθνικό προϋπο-
λογισµό και αναµένουµε την υπογραφή της ΚΥΑ µε το Υπουργείο
Οικονοµικών, για την έναρξη της πληρωµής τους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.
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Καλείται ο ερωτών Βουλευτής κ. Νικόλαος Μωραΐτης να λάβει
το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την ερώτησή του
και να απαντήσει στην κυρία Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Μωραΐτη, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πραγµατικά σε απόγνωση έχει οδηγήσει τους

µικροµεσαίους αγρότες τις χώρας η αντιαγροτική πολιτική, που
εφαρµόζεται χρόνια τώρα απ’ όλες τις Κυβερνήσεις, κάτω από
τις εντολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι κατάσταση που έχει
επιδεινωθεί πάρα πολύ το τελευταίο διάστηµα και ιδιαίτερα σε
κτηνοτρόφους ορεινών και µειονεκτικών περιοχών.

Η απάντησή σας σήµερα για τις υπόλοιπες περιπτώσεις των
εξισωτικών αποζηµιώσεων του 2008, πρέπει να κάνει τους κτη-
νοτρόφους να ανησυχούν περισσότερο. ∆εν είναι εξήντα δύο οι
περιπτώσεις. Μιλάµε για αρκετές περιπτώσεις είτε πρόκειται για
µεταβιβάσεις δικαιωµάτων είτε πρόκειται για ελέγχους και ιδιαί-
τερα σε νοµούς, όπως είναι οι νοµοί της Θεσσαλίας, της Κρήτης
και της Μακεδονίας. Και είναι πάρα πολλοί οι δικαιούχοι, οι
οποίοι δεν έχουν πληρωθεί για τις εξισωτικές αποζηµιώσεις του
2008.

Για το 2009 δεν απαντήσατε. Το αφήσατε αόριστα και σας πα-
ρακαλώ στη δευτερολογία να απαντήσετε, πότε περίπου χρονικά
θα δοθούν αυτές οι αποζηµιώσεις.

Έχουµε εξελίξεις στον κτηνοτροφικό τοµέα. ∆εν είναι µόνο οι
χαµηλές τιµές που έχουν καθηλωθεί για δεκαετίες. Είναι εξευτε-
λιστικές οι τιµές, όπως είναι οι τιµές στο κρέας, στο γάλα και σε
άλλα προϊόντα. Έχουµε, επίσης, επίθεση και της λεγόµενης «συ-
νεταιριστικής» οργάνωσης της ∆ωδώνης, που πριν λίγες µέρες
έστειλε τελεσίγραφα στους κτηνοτρόφους της Ηπείρου και ιδι-
αίτερα στους αγελαδοτρόφους και τους ζητάει να υπογράψουν
ότι για τις ποσότητες του γάλακτος που θα παραληφθούν τη νέα
σεζόν, στο 70% οι τιµές θα είναι µειωµένες κατά πέντε λεπτά,
ενώ στο υπόλοιπο 30% της παραγωγής θα είναι µειωµένες κατά
επτά µε οκτώ λεπτά. Είναι µια αρνητική εξέλιξη και αυτό θα οδη-
γήσει µια σειρά από φτωχούς κτηνοτρόφους στην απόγνωση και
στο ξεκλήρισµα. Ήδη έχουµε αποτελέσµατα. Από τους δωδεκά-
µισι περίπου χιλιάδες κτηνοτρόφους, που έδιναν το γάλα στη ∆ω-
δώνη, σήµερα έχουµε φτάσει στους εξίµισι χιλιάδες. Επίσης,
είναι αποκαλυπτικά τα στοιχεία για τη µείωση των κτηνοτρόφων
σε όλη τη χώρα.

∆εν είναι µόνο αυτό, κυρία Υπουργέ. Με τη δική σας ανοχή
πληρώνουν δυσβάσταχτα χαράτσια για τη ενεργοποίηση των δι-
καιωµάτων, για το ΟΣ∆Ε. Παρά την εγκύκλιο που στείλατε, ότι
είναι µόνο 70 ευρώ τα οποία θα επιστραφούν, πολλές ενώσεις
της χώρας κρατούν χρήµατα µέχρι και 30% από αυτά που πρέ-
πει να πάρουν οι αγρότες. Κάποιοι δηλαδή που είναι να πάρουν
500 ευρώ, τους ζητούν 150 και 200 ευρώ. Ζητάει χρήµατα για
την εξισωτική, για βιολογικά προϊόντα.

Θέλω να απαντήσετε αν αυτές οι παρακρατήσεις, αυτά τα χα-
ράτσια που επιδεινώνουν παραπέρα το εισόδηµα των αγροτών,
είστε διατεθειµένοι να τα αντιµετωπίσετε.

Κυρία Υπουργέ, εµείς πιστεύουµε ότι απ’ αυτή την πολιτική
υπάρχουν οι χαµένοι, που είναι οι φτωχοµεσαίοι κτηνοτρόφοι της
χώρας, αλλά υπάρχουν και οι κερδισµένοι και µάλιστα µε προ-
κλητικό τρόπο, όπως είναι τα καρτέλ, όπως είναι οι εισαγωγείς
αγροτοκτηνοτροφικών προϊόντων. Και για εµάς είναι έγκληµα εκ
προµελέτης, σε µια χώρα που µπορεί να παράγει προϊόντα κτη-
νοτροφικά, να δίνουµε τεράστιο συνάλλαγµα για την εισαγωγή
κτηνοτροφικών προϊόντων.

Απέναντι σ’ αυτό το δρόµο, εµείς πιστεύουµε ότι υπάρχει και
ένας άλλος δρόµος που πρέπει να ακολουθήσουν οι φτωχοµε-
σαίοι κτηνοτρόφοι της χώρας, να παλέψουν για µια άλλη πολι-
τική που θα δίνει τα περιθώρια να παραµείνουν στα χωριά τους
και τα χωράφια τους, µια πολιτική που θα παίρνει υπ’ όψιν της τις
διατροφικές ανάγκες της χώρας, τις παραγωγικές δυνατότητες
της χώρας, τις διατροφικές ανάγκες του λαού µας, που θα πα-
ράγει κτηνοτροφικά προϊόντα καλής ποιότητας και θα δίνει και ει-
σόδηµα στους µικροµεσαίους κτηνοτρόφους. Αυτός ο δρόµος

µπορεί να ακολουθηθεί µέσα από τους παραγωγικούς συνεται-
ρισµούς, που εµείς καλούµε τους φτωχοµεσαίους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους να ακολουθήσουν.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μωραΐτη.
Η κ. Αικατερίνη Μπατζελή, Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων, να λάβει το λόγο για να δευτερολογήσει.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Μωραΐτη, να µου επιτρέψετε να απαντήσω
πρώτα στο ζήτηµα του ΟΣ∆Ε. Και απ’ αυτό το Βήµα θα ήθελα να
επαναλάβω ότι οι τιµές τις οποίες πρέπει να πληρώνουν οι πα-
ραγωγοί που θέλουν να ενεργοποιήσουν τα δικαιώµατά τους
προς τις Ενώσεις είναι βάσει του τιµοκαταλόγου που έχει συµ-
φωνηθεί, κατ’ αρχάς σαν µια κίνηση καλής θέλησης µεταξύ των
Ενώσεων και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων.

Για οποιαδήποτε παραποίηση ή αύξηση των παρακρατήσεων
σας παρακαλώ να µας ενηµερώσετε, γιατί όταν ενηµερωνόµα-
στε και διευκρινίζουµε πώς έγινε αυτή η πληρωµή µε επιπλέον
ποσά, το Υπουργείο στέλνει απευθείας τις ενώσεις στον εισαγ-
γελέα. Ήδη έχουν σταλθεί αρκετές ενώσεις…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΙΤΗΣ: Βόνιτσα και Μεσολόγγι.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, µου επιτρέπετε να τελειώσω;
Ονοµαστικά, κύριε Μωραΐτη, εγώ θα ήθελα να σας πω ότι τα

σηµειώνω. Θα περιµένω όµως στο γραφείο µου να µου φέρετε
τις αποδείξεις βάσει των οποίων γίνεται αυτή η παρακράτηση.

∆εύτερον, δεν υπάρχουν παρακρατήσεις όταν ενεργοποιεί τα
δικαιώµατά του ή κάνει την αίτησή του για τα βιολογικά για την
εξισωτική πληρωµή. Αυτά είναι εκτός οποιασδήποτε συµφωνίας
η οποία υπάρχει.

Αν οι ενώσεις κάνουν γενικότερα παρακρατήσεις για αγορά
εφοδίων των παραγωγών από την ένωση, αυτό είναι µια διµερής
καθαρά σχέση µεταξύ των µελών και της ένωσης, διαδικασία
στην οποία το Υπουργείο δεν εµπλέκεται. Και αυτό θα ήθελα να
το ξεκαθαρίσω σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων.

Σχετικά µε την κτηνοτροφία, κύριε Μωραΐτη, πρέπει να πω ότι
είναι ένας πολύ δύσκολος τοµέας, που βρίσκεται σε δυσκολία.
Είναι δύσκολος τοµέας γιατί υπάρχει µια ποικιλοµορφία στην εκ-
µετάλλευση ή στη µορφή εκµετάλλευσης ή στον τρόπο διαχεί-
ρισης της εκµετάλλευσης, γιατί οι κτηνοτρόφοι είναι και
αγελαδοτρόφοι.

Για ό,τι αφορά όµως την αιγοπροβατοτροφία, γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
έχει αυξήσει την ενίσχυσή της δια µέσω του ποιοτικού παρα-
κρατήµατος, γιατί πιστεύουµε ότι αυτή η µορφή κτηνοτροφίας
θα πρέπει να ενισχυθεί και να ακολουθήσει τα ποιοτικά κριτήρια,
για ένα και βασικό εµπορικό λόγο, όχι κοινωνικό, αυτό της διά-
σωσης του επώνυµου προϊόντος που λέγεται «φέτα». Νοµίζω ότι
η Ελλάδα δεν έχει πολλά πιστοποιηµένα και παγκοσµίως ανα-
γνωρισµένα προϊόντα και σ’ αυτή τη λογική, λοιπόν, θα πρέπει
να τα ενισχύσουµε.

Θα ήθελα να πω το εξής: Για τις εξισωτικές αποζηµιώσεις του
2009 πολύ σωστά θέτετε το θέµα του πότε θα πληρωθούν. Ανα-
φέρουµε ότι θα πληρωθούν από κοινοτικές επιδοτήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Μπατζελή.
Η πέµπτη µε αριθµό 909/8.6.2010 επίκαιρη ερώτηση της Βου-

λευτού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Λίτσας Αµ-
µανατίδου-Πασχαλίδου προς τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, σχετικά µε τους συµβασιούχους πυροσβέστες κ.λπ. δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 30/19.3.2010 επερώτηση των Βου-
λευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.κ. Ευστάθιου Κωνσταντινίδη,
Κωνσταντίνου Κιλτίδη, Μιχαήλ Παπαδόπουλου, Γεώργιου Κασα-
πίδη, Μαργαρίτη Τζήµα, Κωνσταντίνου Κόλλια, Ελευθέριου Αυ-
γενάκη, Ζήση Τζηκαλάγια, Ευγενίας Τσουµάνη-Σπέντζα,
Γεωργίου Κοντογιάννη, Γεωργίου Καρασµάνη, ∆ηµητρίου Στα-
µάτη, Γρηγορίου Αποστολάκου και Αλεξάνδρου Κοντού προς την
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη δια-
κοπή λειτουργίας των Τοπικών Κέντρων Αγροτικής Ανάπτυξης
(ΤΟΚΑΑ).

Θέλω να γνωρίσω στο Σώµα ότι ο Συνασπισµός Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς, µε επιστολή του Προέδρου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Φίλιππο Πετσάλνικο, ορίζει για τη συζήτηση της σηµερινής επε-
ρώτησης ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο, τη Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης κ. Λίτσα Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.

Επίσης, ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τασούλας, µε επιστολή
του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, ορί-
ζει για τη σηµερινή επερώτηση ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
τον κ. Αλέξανδρο Κοντό.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών κ. Γεώργιος Κασαπίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, θα ήθελα και από αυτό το Βήµα να εκφράσω,

ερµηνεύοντας και τα συναισθήµατα όλων των παρευρισκοµένων
αγαπητών συναδέλφων, τα θερµά συλλυπητήρια όλων, ολόκλη-
ρου του Σώµατος προς τον αγαπητό συνάδελφο κ. Στάθη Κων-
σταντινίδη, ο οποίος απουσιάζει σήµερα από τη συζήτηση αυτή
γιατί αυτήν την ώρα κηδεύεται η µητέρα του.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συλλυπούµεθα και
εµείς ως Προεδρείο και ασφαλώς εκφράζουµε τη συµπάθειά µας
και τα συλλυπητήριά µας. Το ίδιο και η κυρία Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Κασαπίδη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητή κυρία

Υπουργέ, δράττοντας την ευκαιρία και από τις ερωτήσεις που
ακούσαµε προηγουµένως από τους αγαπητούς συναδέλφους
προς την αρµοδία Υπουργό, θα ήθελα και εγώ να θέσω τον προ-
βληµατισµό και το ερώτηµα αν τελικά η εξισωτική του 2009 θα
καταβληθεί µέσα στο 2010. ∆ιότι από ό,τι αντιλαµβάνοµαι –και
διαψεύστε µε, αν κάνω λάθος- δεν προβλέπεται κάτι τέτοιο για τη
χρονιά που διανύουµε.

Επίσης, στο ερώτηµα της κ. Φωτεινής Πιπιλή, σχετικά µε την
κακοποίηση των οικόσιτων ζώων, σαφώς συµφωνούµε και δεν
αποδεχόµαστε τέτοιου είδους φαινόµενα κακοποίησης.

Όµως θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν εδώ και στην κυρία Υπουργό
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι κτηνοτρόφοι που εκτρέ-
φουν τα παραγωγικά ζώα και οι οποίοι είναι αναγκασµένοι σε
πολλές περιπτώσεις κάτω από πρωτόγονες συνθήκες να ασκούν
αυτό το δύσκολο επάγγελµα, επιβάλλοντας σε πολλές περιπτώ-
σεις ανάλογες συνθήκες διαβίωσης και στα ζώα τους.

Όταν δηλαδή στα ποιµνιοστάσια, στα οποία στεγάζουν το
ζωικό τους κεφάλαιο, δεν υπάρχει ρευµατοδότηση, δεν υπάρχει
υδροδότηση, δεν υπάρχουν αυτές οι αναγκαίες υποδοµές, τότε
καταλαβαίνουµε ότι γίνεται πολύ δύσκολη η διαβίωση και των
ιδίων των ζώων.

Θα ήθελα να το θέσω υπ’ όψιν και της κυρίας Υπουργού,
ούτως ώστε να το θέσει και ως προτεραιότητα στο Υπουργείο.
Γιατί µέχρι σήµερα για τα θέµατα της κτηνοτροφίας, κυρία
Υπουργέ, δεν βλέπουµε κάποια χειροπιαστή παρέµβαση σε προ-
βλήµατα που υπάρχουν.

Έχουµε κι εµείς ως Νέα ∆ηµοκρατία αφήσει ένα έργο στο
Υπουργείο σας που σας προτρέπουµε και σας επισηµαίνουµε να
το συνεχίσετε.

Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα σχετικά µε την αδειοδό-
τηση και τη νοµιµοποίηση των αυθαίρετων ποιµνιοστασίων και

αγροτικών κατασκευών. Κατά τη διάρκεια των κυβερνήσεων της
Νέας ∆ηµοκρατίας, περίπου επτά χιλιάδες ποιµνιοστάσια νοµι-
µοποιήθηκαν µε τον ευνοϊκό νόµο που ψηφίσαµε το 2005 και θα
µπορούσατε κι εσείς τώρα να τον συνεχίσετε και να ενισχύσετε
αυτήν την προσπάθεια, ούτως ώστε να µην αναφερόµαστε µόνο
στα οικόσιτα ζώα που κακοποιούνται, αλλά και στα παραγωγικά
ζώα για τα οποία οφείλουµε να εξασφαλίσουµε αξιοπρεπείς συν-
θήκες διαβίωσης, όπως επίσης και για τους κτηνοτρόφους.

Ένα άλλο σηµαντικότατο πρόβληµα, κυρία Υπουργέ, -και
εκτιµώ ότι σας έχει τεθεί υπ’ όψιν- είναι η µεγάλη κόντρα µεταξύ
των κυνηγών και των κτηνοτρόφων ακριβώς για τα θέµατα των
σκυλιών τους. Όταν οι κυνηγοί βρίσκονται σε βοσκοτόπια, µοι-
ραία υπάρχει έντονος ανταγωνισµός µεταξύ των σκυλιών που αλ-
ληλοσπαράσσονται. Ως αντίποινα, οι κυνηγοί σκορπίζουν δολώ-
µατα µε δηλητήρια και κάθε χρόνο εκατοντάδες τέτοια φαινό-
µενα µε νεκρούς ποιµενικούς σκύλους παρατηρούνται στην πα-
τρίδα µας. Είναι ένα πρόβληµα, το οποίο είναι διαχρονικό και στο
οποίο οφείλετε κι εσείς να αφιερώσετε από το χρόνο σας και µε
τους συµβούλους σας κι όλοι µαζί να πάρουµε κάποιες αποφά-
σεις για να αµβλύνουµε την ένταση και την αντιπαράθεση που
υπάρχει σ’ αυτές τις δύο κοινωνικές οµάδες.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της επίκαιρης επερώτησης που κα-
ταθέσαµε µε τους αγαπητούς συναδέλφους, σχετικά µε την προ-
οπτική εξέλιξης, το µέλλον των Τοπικών Κέντρων Αγροτικής
Ανάπτυξης. Είναι ένας θεσµός, κάποιες δοµές, µια ιδέα που συ-
νέλαβε η Νέα ∆ηµοκρατία. Ο ίδιος ο πρωθυπουργός µας, ο Κώ-
στας Καραµανλής, το διακήρυξε και πριν το 2004, αλλά και
αµέσως µετά και έγιναν όλες οι απαραίτητες διαδικασίες, ούτως
ώστε να τεθεί σε εφαρµογή αυτή η ιδέα, που κατά κύριο λόγο -
να το πω απλά- εξυπηρετεί τα συµφέροντα των ίδιων των παρα-
γωγών. ∆ιότι ο στόχος της δοµής αυτής ήταν, είναι και θα πρέπει
να είναι και για σας ο γεωπόνος να είναι δίπλα στο γεωργό, στο
χωράφι και ο κτηνίατρος δίπλα στον κτηνοτρόφο, στο ποιµνιο-
στάσιο.

Οµολογούµε ότι παρ’ όλες τις προσπάθειες και µε όλη την
πίστη και τη διάθεση που είχαµε για να ολοκληρώσουµε αυτή τη
διαδικασία, φθάσαµε µέχρι του σηµείου που έπρεπε να λειτουρ-
γήσουν πλέον τα Τοπικά Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης µε την
ανάθεση των αρµοδιοτήτων, που θα έπρεπε να είχαµε δώσει. Και
ήδη είχε γίνει, είχε προχωρήσει αυτό ως ένα βαθµό. ∆εν έφθασε
όµως στο βαθµό που θα θέλαµε εµείς, µε την πλήρη απόδοση
όλων των αρµοδιοτήτων σ’ αυτές τις δοµές, ούτως ώστε να επι-
τελέσουν το έργο τους. Αυτό περιµέναµε να το συνεχίσετε εσείς.
Το θέλει όλος ο παραγωγικός κόσµος, το θέλει όλη η κοινωνία,
κι είναι το πλέον λογικό και λέγεται ακόµη κι από αστούς ότι,
πράγµατι, αυτές οι δοµές πρέπει να στηριχθούν και να λειτουρ-
γήσουν, ακριβώς για να υποστηρίξουν και να υποβοηθήσουν το
έργο των παραγωγών, πολύ περισσότερο δε στη δύσκολη αυτή
περίοδο που διανύουµε, της οικονοµικής κρίσης, και την περίοδο
στην οποία η γεωργία µας και γενικώς ο αγροτικός τοµέας χα-
ρακτηρίζεται από ένα τεράστιο έλλειµµα στο ισοζύγιο εµπορικών
συναλλαγών της χώρας, όπου καταγράφεται ένα έλλειµµα της
τάξης των 3,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ των εισαγωγών µας εις
βάρος των εξαγωγών µας.

Κυρία Υπουργέ, αν δεν έχουµε ανθρώπους που να µεταφέ-
ρουν τη γνώση στους παραγωγούς και όχι µόνο την επιστηµο-
νική γνώση για την αύξηση της παραγωγής, αλλά και τη γνώση
της αγοράς, ώστε να οργανωθεί η παραγωγή καλύτερα και να
παραχθούν ανταγωνιστικότερα προϊόντα, πώς περιµένουµε να
αντιµετωπίσουµε αυτό το µείζον πρόβληµα της αγροτικής µας
οικονοµίας και της οικονοµίας της χώρας µας; Πώς περιµένουµε
να «περπατήσει» η πραγµατική οικονοµία στην πατρίδα µας, όταν
αναφορικά µε τους επιστήµονες και τους φορείς αυτής της γνώ-
σης, που ως χώρα, στις περισσότερες περιπτώσεις, την εισά-
γουµε από το εξωτερικό -είτε από κάποια ιδρύµατα είτε µε
Έλληνες επιστήµονες που σπουδάζουν στο εξωτερικό, κάνουν
εξειδικευµένες σπουδές µεταπτυχιακών και έρχονται εδώ ακρι-
βώς για να µεταφέρουν τη νέα γνώση που απαιτούν οι αγορές-
εµείς σταµατάµε αυτή τη διαδικασία µε το να µην συνεχίζουµε,
να µην στηρίζουµε αυτή τη δοµή των Τοπικών Κέντρων Αγροτι-
κής Ανάπτυξης;
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Με έκπληξη, λοιπόν, όχι µόνον εµείς αλλά κι όλη η χώρα, οι
πολίτες της πατρίδας µας είδαν, διαπίστωσαν από τα δηµοσιεύ-
µατα ότι για λόγους καλύτερης λειτουργίας και στελέχωσης της
Κεντρικής Υπηρεσίας σταµατήσατε τη συνέχιση και την εξέλιξη
των Τοπικών Κέντρων Αγροτικής Ανάπτυξης και ζητήσατε τη µε-
τακίνηση των υπαλλήλων µε τη δικιά τους θέληση σε όποιες υπη-
ρεσίες θέλουν.

Εδώ θα ήθελα να κάνω κατ’ αρχάς κάποιες παρατηρήσεις που
δεν ξέρω αν είναι εις γνώση σας, αλλά θεωρώ ότι εκθέτουν και
το ίδιο το Υπουργείο. Όταν κάποιος αρµόδιος υπάλληλος, Γενι-
κός ∆ιευθυντής της Υπηρεσίας, απαντά µε έναν τελείως απα-
ξιωτικό τρόπο ότι «ναι, θελήσαµε να σταµατήσουµε αυτή τη
λειτουργία, γιατί µας καταγγέλλουν υπάλληλοι των ΤΟΚΑΑ» -και
διαβάζω ακριβώς πώς το λέει- «ότι αυτό που κάνουµε είναι να
βαράµε µύγες», δηλαδή εκεί που είναι, στα ΤΟΚΑΑ,…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ποιος το λέει αυτό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Το υπογράφει κάποιος κ. Ανδρέας

Κατζηλάκης, χωροτάκτης, προϊστάµενος Γενικής ∆ιεύθυνσης.
Αν λοιπόν αυτή είναι η αιτιολογία, κυρία Υπουργέ, για να στα-

µατήσετε τη λειτουργία των ΤΟΚΑΑ, ειλικρινά οφείλετε να επα-
νορθώσετε ως προς την έγγραφη απάντηση που έχει κοινο-
ποιήσει ο συγκεκριµένος ∆ιευθυντής, και αν αυτό συµβαίνει -που
είµαι βέβαιος ότι δεν συµβαίνει-, τότε αν εξετάσουµε όλο το δη-
µόσιο τοµέα, ο οποίος υπολειτουργεί, τότε θα πρέπει να σταµα-
τήσετε το 50% ή 60% της λειτουργίας του δηµοσίου τοµέα. ∆ιότι
κατά τον ίδιο τρόπο ισχύει η ίδια λογική και σε άλλες υπηρεσίες.
Εποµένως πείτε καθαρά αν πιστεύετε ή όχι στην αναγκαιότητα
της παρουσίας των Ελλήνων επιστηµόνων, γεωπόνων, κτηνιά-
τρων κι άλλων τεχνολόγων, γεωτεχνικών δίπλα στον γεωργό ή
τον κτηνοτρόφο. Πείτε το ξεκάθαρα. Ή πείτε µας εάν πιστεύετε
ότι εσείς µπορείτε να αντιµετωπίσετε τα προβλήµατα της αγρο-
τικής µας οικονοµίας µέσα από τα γραφεία της κεντρικής υπη-
ρεσίας ή µέσα από τους ελέγχους, που το λέτε -και εµείς
υποστηρίζουµε ότι πρέπει να γίνουν- αλλά δεν τους βλέπουµε.
Ακούµε από την αρχή της ανάληψης των καθηκόντων σας να
λέτε ότι «θα πατάξουµε τα φαινόµενα της νοθείας», «θα κάνουµε
ελέγχους», «θα αποκαταστήσουµε την εύρυθµη λειτουργία της
αγοράς», αλλά αποτελέσµατα δεν βλέπουµε.

Επίσης, σε µια απάντηση που δώσατε σε ερώτηµα που κατέ-
θεσαν συνάδελφοι για το ίδιο θέµα, τονίζετε κι εσείς ότι οι υπη-
ρεσίες αυτές, τα ΤΟΚΑΑ, είναι προέκταση της κεντρικής
υπηρεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Εποµένως γιατί σταµατάτε αυτή την προέκταση; Αν λάβουµε υπ’
όψιν και τις τελευταίες εξελίξεις µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όπου
στην κυριολεξία αποδοµείται και αποδιοργανώνεται ο ιστός των
υπηρεσιών που λειτουργούσαν -έστω και µε τα προβλήµατα που
είχαν- στις νοµαρχίες και στις περιφέρειες και οι οποίες αποδε-
κατίζονται στην κυριολεξία και πολυδιασπώνται και πολυδια-
σπείρονται οι αρµοδιότητές τους, κυρία Υπουργέ, θα οδηγή-
σουµε σε αδιέξοδο την παραγωγική βάση της χώρας, τους γε-
ωργούς και τους κτηνοτρόφους, όταν δεν θα µπορούν οι ίδιοι να
βρουν κάποιον συνεργάτη στις υπηρεσίες αυτές των δήµων. Και
προσωπικά εκφράζω τις σοβαρές µου επιφυλάξεις για το αν θα
στελεχωθούν µε προσλήψεις, που δεν προβλέπεται να γίνουν κι
είναι αναγκαίο να γίνουν, για να λειτουργήσουν αυτές οι νέες
υπηρεσίες στους δήµους.

Γιατί ουσιαστικά µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» δηµιουργήθηκαν άλλες
τόσες νοµαρχίες µε τους δήµους που δηµιουργήθηκαν για να
λειτουργούν σαν µικρές νοµαρχίες. Και θα πρέπει να στελεχω-
θούν ανάλογα, αλλά χρήµατα για να στελεχωθούν δεν υπάρχουν
λόγω των απαγορεύσεων που µας έχουν επιβάλει. Αν όµως δεν
γίνουν αυτές οι προσλήψεις, τότε είναι βέβαιο ότι δεν θα λει-
τουργήσει τίποτα.

Άρα, εδώ που φθάσαµε και µε την επιµονή της Κυβέρνησης
να φέρει προς ψήφιση το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», οδηγούµε σε
αδιέξοδο, σε καταστροφή –µπορώ να πω- και σε αποδόµηση τον
κρατικό µηχανισµό που υποστήριζε µέχρι τώρα, όπως υποστή-
ριζε, τους γεωργούς και τους κτηνοτρόφους.

Πώς, λοιπόν, θα µεταφέρετε, κυρία Υπουργέ, την αγροτική πο-
λιτική που χαράσσετε εσείς στο Υπουργείο σας, όταν πλέον δεν
έχετε καµµία αποκεντρωµένη υπηρεσία του Υπουργείου σας,

για να µεταφέρει ή τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική που θα συ-
ζητήσουµε και θα συνδιαµορφώσουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
ή τις νέες πολιτικές, που εσείς ευαγγελίζεστε εδώ και οκτώ
µήνες, αλλά δεν έχουµε δει ακόµη κάτι χειροπιαστό στην πράξη;
Πώς θα τα µεταφέρετε όλα αυτά εκεί, στο µέτωπο της παραγω-
γής, στο πεδίο της µάχης, όταν δεν θα έχετε τους ανθρώπους
του Υπουργείου σας;

Και αν θέλετε να τους ελέγξετε, θα πρέπει να κάνετε ένα by
pass µέσω κάποιου άλλου Υπουργείου και αν θα υπάρχει καλή
συνεργασία ή αν θα υπάρχει η γνώση και η αντίληψη από τον συ-
ναρµόδιο συνάδελφό σας Υπουργό, τότε θα µπορούµε να
έχουµε ίσως αποτέλεσµα, θα επιδεινωθεί όµως ακόµα περισσό-
τερο η κατάσταση γιατί θα µεγαλώσει περισσότερο η γραφειο-
κρατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως, ξεκάθαρα ζητώ, κύρια Υπουργέ, να τοποθετηθείτε.
Πιστεύετε σε αυτήν την αποκεντρωµένη λειτουργία του Υπουρ-
γείου; Αν ναι πώς; Ποιο είναι το σχέδιό σας για την ανασυγκρό-
τηση; Αν δεν το πιστεύετε αυτό ή αν έχετε κάτι άλλο υπ’ όψιν
σας, πείτε µας. Ποια είναι η πρότασή σας για την ανασυγκρό-
τηση των Υπηρεσιών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, γιατί είναι πράγµατα που επείγουν. Η πίεση που δε-
χόµαστε από την οικονοµική κρίση αλλά και από τις εξελίξεις
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την διεύρυνση της αγοράς µε την
είσοδο και άλλων τρίτων χωρών της Μεσογείου µετά το 2012, θα
φέρει σε πλήρη απόγνωση τους παραγωγούς µας, όταν θα δέ-
χονται αυτά τα έντονα ανταγωνιστικά πλήγµατα και τα χτυπή-
µατα της αγοράς και δεν θα έχουν ένα αποκούµπι, ένα στήριγµα,
να ζητήσουν µια συµβουλή, να µεταφέρουν το πρόβληµά τους,
το παράπονό τους. Ποια είναι λοιπόν, η δοµή που προτείνετε και
οφείλετε να έχετε έτοιµη, για να την εφαρµόσετε; ∆υστυχώς,
όµως, ούτε και αυτό, το είδαµε.

Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου µια παρατήρηση…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συµπερασµατική, δη-

λαδή, καταληκτική.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι τόσο σηµαντικά

τα θέµατα και είναι και η πρώτη ευκαιρία που έχουµε µε την
κυρία Υπουργό και πραγµατικά, µαζί µε τους συναδέλφους, θέ-
λουµε να βοηθήσουµε την προσπάθεια που γίνεται σε αυτό το
Υπουργείο. Γιατί εκτιµώ, κυρία Υπουργέ, ότι ίσως να µην έχετε
και σωστή πληροφόρηση από κάποιους συνεργάτες σας και σας
προτρέπουµε να βγείτε έξω στον κόσµο, µε όσα προβλήµατα και
αν υπάρχουν, να ακούσετε από πρώτο χέρι τα προβλήµατα, γιατί
τότε µόνο θα διαµορφώσετε την άποψη που καθηµερινά, όλοι
όσοι, τέλος πάντων έχουµε αυτήν την επαφή, το αντιλαµβανό-
µαστε.

Έτσι, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι ό,τι καλό βρήκατε από τη
Νέα ∆ηµοκρατία στην πράξη αποδείξατε ότι δεν το αποδέχεστε
και το ανατρέπετε. Ένα είναι τα τοπικά κέντρα αγροτικής ανά-
πτυξης. Ένα άλλο είναι οι νέοι αγρότες. Το έχουµε ξανασυζητή-
σει, εµείς επιµένουµε. Θα µπορούσατε να κάνετε αυτόν τον
ανασχεδιασµό του προγράµµατος και να δώσετε αυτά τα χρή-
µατα, όπως εµείς είχαµε πάρει την απόφαση τουλάχιστον για
τους τρεις χιλιάδες και για τους άλλους πέντε χιλιάδες. Να δοθεί
το σύνολο των χρηµάτων, γιατί δεν είναι δυνατόν, κυρία
Υπουργέ, στις δύσκολες συνθήκες της σηµερινής εποχής, να
προσελκύσουµε νέους παραγωγούς, νέους αγρότες στην γεωρ-
γία που είναι αναγκαίο, αν δεν τους δώσουµε αυξηµένα κίνητρα.
Αυτό το πνεύµα και αυτήν τη φιλοσοφία συνεχίστε την, µην την
ανατρέπετε, γιατί κάποιοι µπορεί να σας είπαν, ότι επειδή το είπε
η Νέα ∆ηµοκρατία, πρέπει να το σταµατήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασαπίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης το Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» είναι
έτοιµο, είναι δοµηµένο, είναι σχεδιασµένο. Εσείς λέτε ότι υπάρ-
χουν δυσκολίες µε τα χρήµατα λόγω της κρίσης, αλλά τα κον-
δύλια αυτά είναι δεσµευµένα. Θέστε τα σε εφαρµογή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τα υπόλοιπα στη δευ-
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τερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα να θέσω κάποια ερωτήµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, τα υπόλοιπα στη

δευτερολογία σας, γιατί καταχρώµαι εγώ των δικαιωµάτων που
µου δίνει ο Κανονισµός. Είστε στο δέκατο έκτο λεπτό. Στη δευ-
τερολογία σας, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εγώ σηµειώνω, κυρία
Υπουργέ, ότι ο συνάδελφος κ. Κασαπίδης, µίλησε µε απειθαρχία
ως προς την κλεψύδρα, αλλά µε πολιτική και µε επιστηµονική ευ-
θύνη ως διακεκριµένος γεωπόνος, πάνω στο αντικείµενο.

Ευχαριστούµε συνεπώς τον κ. Κασαπίδη και παρακαλούµε τον
κ. Ελευθέριο Αυγενάκη, να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Αυγενάκη, έχετε το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτήν την ώρα

που µιλάµε οι κτηνοτρόφοι της Κρήτης είναι ανάστατοι και προ-
χωρούν σε κινητοποιήσεις καθώς ήδη βρισκόµαστε στα µέσα
του Ιουνίου και αναµένουν, µεταξύ άλλων, ακόµα, την καταβολή
της εξισωτικής αποζηµίωσης, του 2009.

Αλήθεια το γνωρίζετε αυτό, κυρία Υπουργέ; Γνωρίζετε ότι βρι-
σκόµαστε σε µια περίοδο κρίσης για τον κλάδο όπου οι τιµές του
γάλακτος µειώνονται, οι τιµές του κρέατος µένουν στάσιµες και
οι τιµές των ζωοτροφών, των λιπασµάτων, των καυσίµων, καθώς
και όλων των υπηρεσιών, αυξάνονται ανεξέλεγκτα, εκτοξεύοντας
στα ύψη το κόστος παραγωγής; Και όµως εσείς, κυρία Υπουργέ,
επιµένετε να αφήνετε εκτεθειµένους τους κτηνοτρόφους και δεν
παίρνετε καµµία σαφή και δεσµευτική απόφαση, καµµία πρωτο-
βουλία, για την καταβολή της εξισωτικής αποζηµιώσεως του
2009.

Είστε αλήθεια ενήµερη για την κατάσταση της κτηνοτροφίας
στην Κρήτη, ένα από τα πιο παραδοσιακά επαγγέλµατα της µε-
γαλονήσου; Γνωρίζετε, κυρία Μπατζελή, ότι µόλις εχθές οι κτη-
νοτροφικοί σύλλογοι πραγµατοποίησαν συµβολικό αποκλεισµό
του κτηρίου της περιφέρειας στο Ηράκλειο; Και όπως δήλωσαν,
είναι µόνο η αρχή. Γνωρίζετε τα αιτήµατα και τις διεκδικήσεις
τους; Επιτρέψτε µου να σας καταθέσω στα πρακτικά σχετικό
υπόµνηµα του Συλλόγου Επαγγελµατιών Κτηνοτρόφων του
Νοµού Ηρακλείου, όπου αναλύεται τόσο η σηµερινή εικόνα της
κτηνοτροφίας, αλλά και τα προβλήµατα που πρέπει άµεσα να
επιλύσετε, όχι απλώς, να περιγράψετε ή να διαπιστώσετε. Προ-
τάσεις δελεαστικές, αλλά και εφαρµόσιµες. Έχουν κάνει άριστη
δουλειά και πιθανόν να σας είναι χρήσιµο εργαλείο οι προτάσεις
αυτές, εάν αποφασίστε να πάρετε πρωτοβουλίες.

Έρχοµαι τώρα στο αντικείµενο της επερώτησης. Αναµφισβή-
τητα η διακοπή της λειτουργίας των τοπικών κέντρων αγροτικής
ανάπτυξης είναι δυσάρεστη και αρνητική εξέλιξη για όλο τον
αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσµο της χώρας µας, αλλά και φυ-
σικά των υπαλλήλων της υπηρεσίας. Μάλιστα ο τρόπος που επι-
χειρήθηκε και τελικά εκτελέστηκε, είναι ενδεικτικός της δι-
προσωπίας της Κυβέρνησης. Αποδεικνύεται ότι άλλα λέτε µπρο-
στά µας και δηµόσια και άλλα τελικά, πράττετε.

Και γιατί το λέω αυτό; Τη µία µέρα η Κυβέρνηση δεσµεύεται σε
επίσηµο δηµόσιο έγγραφο, απαντώντας σε ερώτηση κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, ότι τα τοπικά κέντρα αγροτικής ανάπτυξης συ-
νεχίζουν να λειτουργούν κανονικά και µετά από τρεις ηµέρες,
κυρία Υπουργέ, αποφασίζετε το κλείσιµο αυτών.

∆υστυχώς µε τον τρόπο που κυβερνάτε και αποφασίζετε, κα-
νείς δεν µπορεί να σας εµπιστευθεί, ούτε οι πολίτες, ούτε οι εταί-
ροι µας, αλλά ούτε και οι αγορές. ∆υστυχώς, µε την παλινωδία
και τους χειρισµούς σας, ρίχνετε πιο βαθιά τη χώρα στην κρίση.
Συµφωνώ ότι ενδεχοµένως µπορεί να υπήρξαν προβλήµατα στη
λειτουργία κάποιων κέντρων αγροτικής ανάπτυξης. Είναι σί-
γουρο όµως ότι δεν ανταποκρίθηκαν σε ικανοποιητικό βαθµό
στην αποστολή τους και ότι δεν εκπλήρωσαν σε ικανοποιητικό
βαθµό αποτελεσµατικά τους στόχους τους, αλλά για συγκεκρι-
µένους λόγους και για συγκεκριµένες αιτίες, τις οποίες γνωρί-
ζετε. Γνωρίζετε πολύ καλά, όµως, ότι δεν είναι λύση η διακοπή

της λειτουργίας τους, ενός εγχειρήµατος δηλαδή που αποδε-
δειγµένα το έχει ανάγκη ο αγροτικός κόσµος και µάλιστα, µε επι-
πλέον αρµοδιότητες.

Αντίθετα, κυρία Υπουργέ, εσείς οφείλατε να πάρετε, κατά την
άποψή µας και κατά το έγγραφό σας το αρχικό, άµεσα µέτρα για
την διόρθωση των κακώς κειµένων, αλλά και να συµβάλλετε στην
ουσιαστική αναβάθµιση της λειτουργίας τους. Όχι να αποφασί-
σετε εν µία νυκτί το κλείσιµο των σηµαντικών αυτών δοµών. Γιατί
είναι βέβαιο ότι τα τοπικά κέντρα αγροτικής ανάπτυξης µπορούν
να παίξουν ένα ακόµα πιο αναβαθµισµένο ρόλο, στη στήριξη του
αγροτικού τοµέα αλλά και του αγροτικού κόσµου.

Να σας θυµίσω ότι ο σκοπός των κέντρων από τη στιγµή της
σύστασής τους είναι η επιστηµονική, επαγγελµατική και τεχνο-
λογική στήριξη των αγροτών. Η πληροφόρησή τους, ιδίως σε θέ-
µατα που αφορούν το είδος, την ποιότητα, αλλά και την ποικιλία
των αγροτικών προϊόντων που θα παράγουν, την τεχνολογία της
παραγωγής και της χρήσης της στην καθηµερινή πρακτική, την
κατάσταση της αγοράς, αλλά και τις προοπτικές της. Αυτές τις
δοµές κλείνετε, κυρία Υπουργέ, µ’ αυτό το έργο και µε αυτήν την
αποστολή. Και το κάνετε µάλιστα µε µια πρωτοφανή διπροσω-
πία, προχειρότητα, αλλά και µε ερασιτεχνισµό.

Σας ζήτησε µε γραπτή ερώτησή του ο συνάδελφος κ. Κων-
σταντινίδης από την Φλώρινα να ξεκαθαρίσετε τις προθέσεις
σας, για το θέµα και για το µέλλον των τοπικών κέντρων αγροτι-
κής ανάπτυξης και τον διαβεβαιώσατε εγγράφως ότι η σχεδια-
ζόµενη µετακίνηση προσωπικού των κέντρων, αφορούν µόνο
όσους το θέλουν και εποµένως, η λειτουργία των ΤΟΚΑΑ, συνε-
χίζεται κανονικά. Αµέσως µετά, µόλις τρεις µέρες, όπως σας είπα
και πριν, αναιρείτε τα ίδια σας τα λόγια, τα ίδια σας τα γραπτά,
την ίδια σας την υπογραφή και φυσικά, προχωρείτε στην διακοπή
της λειτουργίας των κέντρων. Όχι µόνο, δηλαδή, απαντήσατε
ανακριβέστατα, όχι µόνο αποκρύψατε τις πραγµατικές σας προ-
θέσεις, αλλά στην ουσία υποβαθµίσατε για µία ακόµα φορά,
εσείς ως Κυβέρνηση, τη σηµασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου
της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και αυτό είναι ένα θέµα, κύριε Πρόεδρε, που πιθανόν, θα πρέ-
πει να απασχολήσει και εσάς ως Προεδρείο.

Κλείνοντας, σας έχω δύο πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα και
περιµένω εξίσου συγκεκριµένες απαντήσεις, κυρία Υπουργέ.

Πρώτον, ποιος φορέας ή ποια υπηρεσία θα καλύψει το κενό
που δηµιουργείται µε την κατάργηση των τοπικών κέντρων αγρο-
τικής ανάπτυξης; Ποια συγκεκριµένη υπηρεσία θα αναλάβει την
εκτέλεση της αποστολής των εν λόγω κέντρων;

Ποια συγκεκριµένη υπηρεσία θα αναλάβει την εκτέλεση της
αποστολής των εν λόγω κέντρων, να προσφέρει δηλαδή τις ίδιες
υπηρεσίες υποστήριξης ή και επιπλέον ακόµα πληροφόρηση
στους αγροτοκτηνοτρόφους της χώρας µας, την ώρα µάλιστα
που οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις και οι υπηρεσίες τους κλεί-
νουν ή, τουλάχιστον, είναι σε ένα µεταβατικό στάδιο µε αφορµή
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»;

∆εύτερον, τι θα γίνει µε όλους τους υπαλλήλους των συγκε-
κριµένων κέντρων;

Μια παράκληση. Αυτό που θα µας πείτε, κυρία Υπουργέ, να
ισχύσει. Στόχος µας και στόχος όλων των συναδέλφων Βουλευ-
τών της Νέας ∆ηµοκρατίας που υπογράψαµε αυτήν την επερώ-
τηση που είναι και η αφορµή αυτής της συζήτησης είναι ένας και
µοναδικός, να συνδράµουµε στο έργο σας για το καλό της
χώρας, αλλά και για το καλό του αγροτικού κόσµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλείται ο κ. Γε-

ώργιος Κοντογιάννης, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας στο
Νοµό Ηλείας, να λάβει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μπορώ να κάνω χρήση και της
δευτερολογίας µου;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα έχετε ανοχή στο
χρόνο. Χειριστείτε το όπως καταλαβαίνετε. ∆εν θέλω να είµαστε
απείθαρχοι στην κλεψύδρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τα τοπικά κέντρα αγροτικής
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ανάπτυξης το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης επιχείρησε να
δηµιουργήσει ένα φορέα ενηµέρωσης των αγροτών, δεδοµένου
ότι οι υπηρεσίες των Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων ξεκοµµένες
από το βασικό κορµό του, δεν ήταν δυνατό να λειτουργήσουν ως
αµφίδροµοι φορείς της πληροφόρησης.

Πέρα όµως από την καλή πρόθεση της προηγούµενης πολιτι-
κής ηγεσίας για να µπορέσουν τα ΤΟΚΑΑ να επιτύχουν το σκοπό
της ίδρυσης και λειτουργίας τους, είναι γεγονός ότι έπρεπε να
στελεχωθούν και µε περισσότερο προσωπικό, αλλά και να ενερ-
γοποιήσουν σε µεγαλύτερο βαθµό το σύνδεσµό τους µε τις κε-
ντρικές υπηρεσίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων.

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ να διορθώσει παραλεί-
ψεις ή καθυστερήσεις που υπήρχαν µέχρι σήµερα, έδρασε όπως
το συνηθίζει, µικροκοµµατικά και για λόγους µικροπολιτικών σκο-
πιµοτήτων πολέµησε και υπονόµευσε έντονα τη λειτουργία των
ΤΟΚΑΑ, όλα αυτά όµως σε βάρος των αγροτών, που αναζητούν
πηγές ενηµέρωσης και πληροφόρησης, όχι µόνο για τη νέα ΚΑΠ
αλλά και για κάθε επιµέρους πρόγραµµα που θα πρέπει να υλο-
ποιήσει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

∆υστυχώς, ο τρόπος, µε τον οποίο το Υπουργείο µεθοδεύει το
κλείσιµο των ΤΟΚΑΑ, ξεφεύγει και από τα όρια –θα µου επιτρέ-
ψετε να πω- της πολιτικής ηθικής. Προσβάλλει προϊσταµένους,
τους οποίους σκοπίµως δεν ενηµερώνει, επιχειρεί να ξεγελάσει
συνδικαλιστικούς φορείς, αλλά και ποδοπατά κάθε ίχνος αξιο-
πρέπειας των εργαζοµένων στα ΤΟΚΑΑ, όταν τους ζητεί να πα-
ραδώσουν το υλικό, µε το οποίο εργάζονται, αλλά και τα
γραφεία, ακόµα και τις καρέκλες, στις οποίες κάθονται για να ερ-
γαστούν.

Εδώ καταθέτω στα Πρακτικά την εντολή του κ. Κανελλόπου-
λου µε ηµεροµηνία 12-3-2010, όπου θέτει και χρονικό περιθώριο
έως τις 24-3-2010 να έχει γίνει αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κοντογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό, όµως, δείχνει ότι ή µάλλον δεν έχετε το θάρρος να δη-
λώσετε ξεκάθαρα ότι βάζετε λουκέτο στα ΤΟΚΑΑ ή ότι δεν γνω-
ρίζει η δεξιά σας τι ποιεί η αριστερά σας και ο κάθε γενικός
γραµµατέας ή διευθυντής ασκεί αυτόνοµα δική του πολιτική, ξέ-
χωρα από όσα συνοµολογείτε εσείς σε γραπτές απαντήσεις σας
ως αρµόδια Υπουργός εδώ στη Βουλή.

Τι, τελικά, συµβαίνει; Ποιος λαµβάνει αποφάσεις στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης σχετικά µε τα ΤΟΚΑΑ και ποίου την
έγκριση φέρουν αυτές οι αποφάσεις; Έχετε πολιτική για το συ-
γκεκριµένο θέµα ή ακολουθείτε τη µέθοδο του «απόψε αυτο-
σχεδιάζουµε»;

Κυρία Υπουργέ, είναι γεγονός ότι οι νέες οικονοµικές συνθή-
κες επιβάλλουν να δούµε εξ αρχής τις δοµές λειτουργίας του
κράτους. Ο οργανισµός λειτουργίας του Υπουργείου χρονολο-
γείται, αν δεν κάνω λάθος, από το 1988 και µε δεδοµένες όχι
µόνο τις νέες οικονοµικές συνθήκες, αλλά και τις επιταγές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης θεωρείται απαρχαιωµένος.

Η προηγούµενη πολιτική ηγεσία κατάφερε να εντάξει οργανι-
σµούς στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, όπως
ο ΕΦΕΤ, ή να διευρύνει άλλους, όπως ο ΕΛΟΓ που έγινε και για
το κρέας.

Παράλληλα, όµως, έχουµε και αλλαγές στις περιφερειακές
υπηρεσίες, από τις οποίες εξυπηρετούντο οι αγρότες και εννοώ
τις αλλαγές που επέρχονται λόγω του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στις διευ-
θύνσεις αγροτικής ανάπτυξης των σηµερινών νοµαρχιών. Είναι
δεδοµένο ότι οι διευθύνσεις αγροτικής ανάπτυξης των νοµαρ-
χιών δεν µπόρεσαν πρακτικά να λειτουργήσουν στον τοµέα της
ενηµέρωσης, πληροφόρησης και καθοδήγησης των αγροτών.

Ως εκ τούτου επισηµαίνω ότι δεν πρέπει να καταργηθούν τα
ΤΟΚΑΑ. Πρέπει να συνεχίσουν να λειτουργούν υπό την εποπτεία
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης σε συνεργασία ίσως και
µε τις διευθύνσεις των περιφερειών, ώστε τώρα που οι διευθύν-
σεις αγροτικής ανάπτυξης των νοµαρχιών κατακερµατίζονται και
οι αρµοδιότητές τους διαµοιράζονται µεταξύ των δήµων και των
περιφερειών να είναι ενεργά έτοιµες να καλύψουν το κενό που

δηµιουργείται.
Η πράξη έχει αποδείξει ότι χρειάζεται ένας κεντρικός συντονι-

σµός, ο οποίος φυσικά δεν µπορεί να γίνει από τους δήµους. Εκεί
τα τοπικά κέντρα αγροτικής ανάπτυξης µπορούσαν να παίξουν
ρόλο όχι µόνο στην αµφίδροµη πληροφόρηση, αλλά και στο συ-
ντονισµό εφαρµογής διαφόρων προγραµµάτων και πολιτικών.

Τα προβλήµατα, όµως, παραµένουν και σε περιοχές όπως η
εκλογική µου περιφέρεια, η Ηλεία, είναι ιδιαίτερα έντονα, ενώ
είναι αναµενόµενο πως οι νέες υπηρεσιακές δοµές που θα ασχο-
λούνται µε τα αγροτικά ζητήµατα, ειδικά στην αρχική περίοδο
εφαρµογής του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», θα υπολειτουργήσουν. Επιση-
µαίνω ότι προβλήµατα θα δηµιουργηθούν:

Πρώτον, στη διαδικασία των αδειοδοτήσεων και στην ολοκλή-
ρωση της αποκατάστασης των πυρόπληκτων κτηνοτρόφων µετά
τη µεταφορά των διαφόρων αρµοδιοτήτων στους δήµους. Πα-
ραδείγµατος χάριν, για να βγάλει κάποιος άδεια για ένα στάβλο
και να πάρει αποζηµίωση ως πυρόπληκτος, πρέπει να λειτουρ-
γήσει η πολυµελής επιτροπή της αδειοδότησης της νοµαρχίας.
Αύριο ποιος θα κάνει το συντονισµό για κάτι τέτοιο;

∆εύτερον, στη διαδικασία ολοκλήρωσης των σχεδίων βελτίω-
σης. Σήµερα έχουµε τα µισά στην περιφέρεια, τα µισά στο Υπου-
ργείο.

Τρίτον, στο πρόγραµµα των νέων αγροτών.
Τέταρτον, στη λειτουργία των οµάδων παραγωγών.
Όλα αυτά τα προβλήµατα που θα δηµιουργηθούν επιβάλλουν

την ύπαρξη ενός ιστού που θα συνδέει τον παραγωγό µε τις κε-
ντρικές υπηρεσίες του Υπουργείου µε περιφερειακό βέβαια χα-
ρακτήρα. Το ρόλο αυτό θα µπορούσαν να τον παίξουν τα τοπικά
κέντρα αγροτικής ανάπτυξης. Άλλωστε, η ίδια η ζωή στην πράξη
εκεί θα µας οδηγήσει, κυρία Υπουργέ, έστω και αν στο τέλος συ-
γκεκριµένα κέντρα µπορεί ίσως να ονοµάζονται διαφορετικά.

Με αφορµή όµως τις αναφορές µου στην Ηλεία, θέλω να επι-
σηµάνω το µεγάλο πρόβληµα που υπάρχει µε τα χρέη του ΟΕΒ
και των ΤΟΕΒ προς τη ∆ΕΗ., τα οποία ανέρχονται στις 350.000
και 300.000 ευρώ αντιστοίχως.

Ζητώ, κυρία Υπουργέ, την παρέµβασή σας προς τη ∆ΕΗ για
να µην κόψει και πάλι η ∆ηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού την
παροχή ηλεκτρικού ρεύµατος στα αντλιοστάσια στις 18 Ιουνίου,
όπως έχει προειδοποιήσει. Και εν πάση περιπτώσει, κάποια
στιγµή το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης πρέπει να εγκύψει µε
ενδιαφέρον στο πρόβληµα και µε το κύρος του να εγγυηθεί µια
ρύθµιση των εν λόγω χρεών.

Επίσης σε ό,τι αφορά τη δακοκτονία, µειώνετε κατά 10% τις
πιστώσεις για τη δακοκτονία, µειώνοντας, ουσιαστικά, και τις
εποχικές προσλήψεις γεωπόνων. Στην Ηλεία το πρόγραµµα δα-
κοκτονίας πρέπει να τρέξει µε τρεις γεωπόνους λιγότερους και
αυτό καταλαβαίνετε ότι θα έχει επιπτώσεις.

Αναθεωρείτε τις αποφάσεις έγκρισης για τα προγράµµατα
νέων αγροτών. Από τη µια, λοιπόν, καλούµε τους νέους αγρότες
να µείνουν στην ύπαιθρο, αλλά από την άλλη τους κρατάµε στην
αβεβαιότητα. ∆εν ξέρουν ούτε πότε ούτε πόσα χρήµατα θα πά-
ρουν, αν και όλα συγκλίνουν προς επιβεβαίωση των πληροφο-
ριών ότι ο κάθε νέος αγρότης θα πιστωθεί µε 50% λιγότερα
χρήµατα απ’ ό,τι στο παρελθόν.

Τέλος, κυρία Υπουργέ, σε ό,τι αφορά τα σχέδια βελτίωσης γε-
ωργικών εκµεταλλεύσεων, θέλω να υποβάλω ένα αίτηµα για τους
πυρόπληκτους νοµούς, όπως η Ηλεία. Θα σας παρακαλούσα να
ισχύσουν στους πυρόπληκτους νοµούς, όπως είναι η Ηλεία, τα
αυξηµένα ποσοστά που ισχύουν και για τα νησιά του Αιγαίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θα µου επιτρέψετε µια προτροπή. Είστε νέος άν-
θρωπος, µε ευρωπαϊκή πολιτική παιδεία. Σας καλώ, λοιπόν, να
ξεφύγετε από τις µικροκοµµατικές λογικές του παρελθόντος και
να µην κλείσετε τα τοπικά κέντρα αγροτικής ανάπτυξης-µια καλή
ιδέα, στην εφαρµογή της οποίας η προηγούµενη πολιτική ηγε-
σία παραδέχοµαι ότι έπρεπε να έχει επιδείξει µεγαλύτερο ζήλο
και µεγαλύτερο ενδιαφέρον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο Λάκων Βουλευτής

8850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γρηγόριος Αποστολάκος έχει το λόγο
για πέντε λεπτά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε και θα µιλήσω από το έδρανό µου για να έχω τη δυνατότητα
της απευθείας οπτικής επαφής µε την παριστάµενη Υπουργό κ.
Μπατζελή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είναι και κατά τον Κα-
νονισµό σωστό αυτό.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Και κατά τον Κανονισµό, αλλά
θεώρησα να εκµεταλλευθώ µε διαφορετικό τρόπο αυτήν τη διά-
ταξη του Κανονισµού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σωστό.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κυρία Υπουργέ, πριν σας ανα-

πτύξω κάποια επιχειρήµατα, σας καλώ να δούµε µαζί –γιατί έχετε
την υποχρέωση να το κάνετε- το πολιτικό περιβάλλον σύµφωνα
µε το οποίο παίρνετε αυτή τη συγκεκριµένη απόφαση, για την
κατάργηση των τοπικών κέντρων αγροτικής ανάπτυξης. Το
θεωρώ κερασάκι στην τούρτα, γιατί σχετίζεται µε την ποιότητα
της κυβερνητικής πολιτικής στα θέµατα της γεωργίας.

Ποιο είναι το πρώτο; ∆εν θα πρέπει να ξεχνάτε σε καµµία πε-
ρίπτωση, µια και είστε πρωτόλεια στην άσκηση κυβερνητικής
εξουσίας, ότι το κράτος έχει συνέχεια. Το κράτος δεν είναι λά-
φυρο καµµιάς κυβέρνησης, η οποία νόµιµα καταλαµβάνει την
εξουσία. Όταν, λοιπόν, το κράτος έχει συνέχεια στο πλαίσιο όχι
µόνο της κοινοβουλευτικής τακτικής, αλλά κυρίως της συνταγ-
µατικής υποχρέωσης, θα πρέπει να καταλάβετε ότι δεν θα πρέ-
πει να εκµεταλλεύεστε το κράτος ως λάφυρο.

Στη λογική αυτή το δεύτερο, το οποίο ήθελα να σας πω, είναι
το εξής. Η ελληνική κοινωνία σήµερα βασανίζεται. Υπάρχουν οι-
κονοµικά, κοινωνικά και πολιτικά αδιέξοδα. Το µεγάλο ζητούµενο
είναι αν η πολιτική του Υπουργείου σας, είναι ταυτισµένη µε την
λογική αναβάπτισης της γεωργικής πολιτικής και της ελληνικής
οικονοµίας. Σήµερα εάν υπάρχει ελπίδα, είναι από τον τουρισµό,
είναι από την ναυτιλία, από την γεωργία και από την ενέργεια.

∆ιερωτώµαι αυτήν την στιγµή ποιο είναι το σχέδιό σας -και εδώ
σχετίζεται και η ιστορία των τοπικών κέντρων αγροτικής ανά-
πτυξης- σε ό,τι αφορά την γεωργική πολιτική; ∆ιότι εάν θέλουµε
να τα συνδέσουµε, πρέπει να χρησιµοποιήσουµε δύο έννοιες. Η
πρώτη έννοια είναι η ενηµέρωση των αγροτών και η δεύτερη έν-
νοια είναι η προώθηση των αγροτικών προϊόντων.

Ποια είναι η φιλοσοφία των τοπικών κέντρων αγροτικής ανά-
πτυξης; Για ποιο λόγο ιδρύθηκαν; Ιδρύθηκαν γι’ αυτό το πράγµα,
για την ενηµέρωση των αγροτών και για την προώθηση και για τη
διευκόλυνση προώθησης των αγροτικών προϊόντων. Θεωρείτε
ότι αυτά δεν έπρεπε να έχουν γίνει;

∆ιότι, δύο πράγµατα µπορεί να συµβαίνουν ή ότι κάνετε στυ-
γνή κοµµατική πολιτική και θέλετε να διώξετε κάποιους ανθρώ-
πους από εκεί που έχουν διοριστεί ή κάνετε δηµοσιονοµικές
περικοπές. Επειδή, το δεύτερο δεν προκύπτει, φοβάµαι ότι οδη-
γούµαστε στο πρώτο.

Θέλω να σας κάνω κάποιες απλές ερωτήσεις και να µου απα-
ντήσετε. Αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι θα κληθούν, οι αγροτικές
οργανώσεις, να σας υποβάλουν προγράµµατα προώθησης γε-
ωργικών προϊόντων, µε ποιον θα τα φτιάξουν; Με εσάς; Με εµάς;
Ποιος είναι εκείνος ο διοικητικός µηχανισµός, ο οποίος θα τους
βοηθήσει να σας υποβάλουν προγράµµατα προώθησης γεωργι-
κών προϊόντων, που θα αφορούν ποιοτικά γεωργικά προϊόντα,
όπως είναι το λάδι και το πορτοκάλι της Λακωνίας; Ποιος θα το
κάνει αυτό; Μπορείτε να µου πείτε;

Πόσες γεωργικές οργανώσεις σας έχουν υποβάλει τέτοια προ-
γράµµατα στη διάρκεια των εννέα τελευταίων µηνών; Φοβάµαι
πάρα πολύ λίγοι. Πόσα υποβάλλετε για έγκριση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση; Πόσα εγκρίθηκαν; Και εκεί είναι το µεγάλο ζητούµενο,
όχι αυτή καθ’ αυτή η κατάργηση των τοπικών κέντρων αγροτι-
κής ανάπτυξης.

Και θέλω να σας πω και κάτι άλλο. ∆εν µπορείτε να αµφισβη-
τήσετε αυτήν την πραγµατικότητα. Όπως δεν µπορείτε αυτά τα
τοπικά κέντρα αγροτικής ανάπτυξης –διορθώστε αυτές τις
όποιες ατέλειες έχουν εµφιλοχωρήσει ενδεχόµενα- να τα κα-
ταργήσετε, στην λογική µιας στυγνής είτε δηµοσιονοµικής είτε
κοµµατικής προσέγγισης. ∆ιαλέξετε εσείς τι από τα δύο είναι.

Θα σας πω και κάτι άλλο ακόµα. Με ποια διαδικασία θα προ-
ωθήσετε τις ρυθµίσεις, που αναφέρονται στις οµάδες παραγω-
γών σε ό,τι αφορά τα οπωροκηπευτικά, όπως συµβαίνει στην
ιδιαίτερη πατρίδα µου την Λακωνία; Πώς θα το κάνετε; Ποιος
είναι εκείνος ο µηχανισµός, ο οποίος θα επιτρέψει στις οργανώ-
σεις παραγωγών να έχουν συµβουλές, να έχουν ιδέες;

Ξέρετε τελικά τι κάνετε; Είστε αντίθετη και µε την κυβερνητική
πολιτική. Η κυβερνητική πολιτική είναι υπέρ της αποκέντρωσης.
Πρόσφατα κάνατε ένα νοµοσχέδιο, τον περίφηµο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», στη λογική της αποκέντρωσης. ∆ιαφωνούµε µε τον
τρόπο εφαρµογής του, µε τον τρόπο που το κάνετε. Εσείς, όµως,
ακριβώς λειτουργείτε και αντικυβερνητικά τώρα. Ενισχύετε την
υπερσυγκέντρωση της εξουσίας στο Υπουργείο Γεωργίας, κάτι
το οποίο είναι δεδοµένο ότι είναι αναποτελεσµατικό. Και δεν µπο-
ρούµε να δώσουµε βοήθεια, γιατί δεν θέλετε να δώσουµε βοή-
θεια. Και αυτές είναι πραγµατικότητες, τις οποίες πρέπει να σας
πούµε.

Θα πρέπει κάποια στιγµή να αποφασίσετε ότι στη λογική της
σύνθεσης των απόψεων και της σύγκλισης των δράσεων που επι-
βάλλουν οι σύγχρονες οικονοµικές και κοινωνικές ανάγκες της
χώρας, θα πρέπει να λειτουργήσετε µε άλλη λογική. ∆εν είναι
λογική αυτή µε την οποία λειτουργείτε. ∆εν µπορούµε αυτήν τη
στιγµή να ανεχτούµε αυτήν την πολιτική, την οποία κάνετε. Όσο
είναι καιρός ακόµα, αλλάξετε τακτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.

Αποστολάκο
Τον λόγο έχει η Βουλευτής Επικρατείας της Νέας ∆ηµοκρα-

τίας κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
Κυρία Υπουργέ, ο πρωτογενής τοµέας στην Ελλάδα είχε και

εξακολουθεί να έχει σηµαντική θέση, τόσο σαν κλάδος οικονο-
µικής δραστηριότητας, όσο και σαν παράγοντας διατήρησης οι-
κονοµικής και κοινωνικής συνοχής και µάλιστα σε όλες τις
περιοχές της χώρας.

Εν µέσω, λοιπόν, µιας δεινής οικονοµικής κατάστασης, µιας
µεγάλης ύφεσης που βιώνουµε, ο τοµέας αυτός υφίσταται
ακόµα µεγαλύτερες πιέσεις. Για το λόγο αυτό απαιτείται σήµερα,
περισσότερο από ποτέ, µια υπεύθυνη και συνεπής πολιτική
στάση απ’ όλους µας και, κυρίως, από την Κυβέρνηση.

Ένα πρώτο παράδειγµα αποτελεί η έλλειψη προώθησης και
υλοποίησης του επιχειρησιακού προγράµµατος του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, του «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ», τη
στιγµή που υπάρχουν ακόµη 5 δισεκατοµµύρια ευρώ αναξιοποί-
ητα κονδύλια για την ανάπτυξη της περιφέρειας της χώρας, της
αγροτικής ανάπτυξης µε φιλοπεριβαλλοντικές πολιτικές, µε πο-
λιτικές αναµόρφωσης υποδοµών στην γεωργία, υποστήριξης του
αγροτουρισµού -όπου εκεί, µεγάλη ανάγκη υποστήριξης έχει και
ο γυναικείος πληθυσµός, που στο βαθµό που µπορεί, έχει κάνει
πολύ θετικά βήµατα- και µε πολιτικές προώθησης, προβολής και
επενδύσεων στην γεωργία.

∆υστυχώς το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
δεν φαίνεται να βρίσκεται στο ύψος των περιστάσεων. Ειδικό-
τερα, κυρία Υπουργέ, η στάση που ακολούθησε σε σχέση µε τα
τοπικά κέντρα αγροτικής ανάπτυξης, αποτελεί κατά την γνώµη
µου ένα µνηµείο ανακολουθίας λόγων και πράξεων, αλλά και έλ-
λειψη στρατηγικής για τον αγροτικό τοµέα. Μαρτυρά τον ανα-
ποτελεσµατικό έως και ανύπαρκτο, θα έλεγα, συντονισµό των
διοικητικών µηχανισµών, αλλά και της ηγεσίας του Υπουργείου.

Αρκεί και µόνο να αναφερθώ στην, τουλάχιστον, ασυνεπή
στάση του γενικού γραµµατέα, ο οποίος ενώ από την µία διαβε-
βαίωνε την οµοσπονδία υπαλλήλων ότι θα ανακαλούσε το έγ-
γραφο για τις µεταθέσεις, από την άλλη υπέγραφε έγγραφο για
το λουκέτο των τοπικών κέντρων αγροτικής ανάπτυξης. Και αυτό,
επαναλαµβάνω, αποτελεί σοβαρό στοιχείο πολιτικής ασυνέπειας.

Εξάλλου και η απάντησή σας, κυρία Υπουργέ, στην σχετική
ερώτηση, φοβάµαι να πω, ότι ελέγχεται από απόψεως κοινοβου-
λευτικής δεοντολογίας καθώς απέκρυπτε τις αληθινές ίσως προ-
θέσεις σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα είναι βέβαιο ότι πρέπει να
αποκατασταθεί η αλήθεια για τις προθέσεις του Υπουργείου,
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σχετικά µε την λειτουργία αυτών των τοπικών κέντρων αγροτι-
κής ανάπτυξης. Αν η πρόθεσή σας είναι η διακοπή της λειτουρ-
γίας τους, γιατί το αποκρύπτετε κατά τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο;

Υπενθυµίζω ότι τα τοπικά κέντρα αγροτικής ανάπτυξης εντάσ-
σονται στο πλαίσιο µιας στρατηγικής τοπικής ανάπτυξης µε ολο-
κληρωµένο και πολυτοµεακό χαρακτήρα, η οποία λαµβάνει υπ’
όψιν της τις δυνατότητες, αλλά και τις δυσκολίες κάθε περιοχής
και ιδιαίτερα των πιο αποµακρυσµένων περιοχών. Και αυτό γίνε-
ται πρακτικά όταν ο γεωπόνος και ο κτηνίατρος αντί να είναι στα
γραφεία τους, είναι στο χωράφι, είναι στο ποίµνιο.

Είναι, λοιπόν, γνωστό ότι η δηµιουργία των τοπικών κέντρων
αγροτικής ανάπτυξης δεν ήταν τυχαία. Ήταν µια πολιτική επι-
λογή της Νέας ∆ηµοκρατίας, ήταν στο κυβερνητικό πρόγραµµα
της Νέας ∆ηµοκρατίας και βεβαίως συστήθηκε και σαν εφαρ-
µογή και υποχρέωση του κοινοτικού πλαισίου κοινοτικών κανονι-
σµών και όλης της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας για την Κοινή
Αγροτική Πολιτική ως περιφερειακές υπηρεσίες παροχής συµ-
βουλών και υποστήριξης στις αγροτικές εκµεταλλεύσεις. Και
αυτό έγινε, βεβαίως, µε σεβασµό από την κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας στις ευρωπαϊκές της υποχρεώσεις.

Κυρία Υπουργέ, είµαι βέβαιη - άλλωστε εσείς το γνωρίζετε από
την θητεία σας στο Ευρωκοινοβούλιο- ότι η Ευρωπαϊκή Κοινή
Αγροτική Πολιτική επιδιώκει δύο βασικούς στόχους. Πρώτον, να
βοηθήσει τους Ευρωπαίους γεωργούς για να γίνουν ανταγωνι-
στικοί σε ένα διεθνές επίπεδο και δεύτερον, να προωθήσει την
αγροτική ανάπτυξη ιδίως σε φτωχότερες περιοχές. Και αυτό
πάντα γίνεται µε στόχο την περιφερειακή ανάπτυξη και την υπο-
στήριξη νέων θέσεων εργασίας στην περιφέρεια.

Είναι γνωστό ότι στην Ευρώπη η κρίση του αγροτικού τοµέα
θέτει και νέες βάσεις στην Κοινή Αγροτική Πολιτική, δεδοµένου
ότι οι συσχετισµοί µεταξύ των κρατών έχουν αλλάξει και οι σχέ-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν πλέον επεκταθεί πέραν των
ΗΠΑ και σε άλλα κράτη στον τοµέα της αγροτικής πολιτικής,
όπως είναι η Βραζιλία, η Αργεντινή, η Ινδία. Και η αγορά των
αγροτικών προϊόντων θέτει νέα δεδοµένα και από πληθυσµιακής
απόψεως.

Στόχος, λοιπόν, της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και όσων νέων
στοιχείων πρέπει να µπουν σε αυτήν, πρέπει να είναι η ασφάλεια
των τροφίµων, η παραγωγή µε σεβασµό στο περιβάλλον, ο εκ-
συγχρονισµός µε στόχο την αύξηση της ανταγωνιστικότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να έχω λίγο ακόµη χρόνο.
∆εν θα δευτερολογήσω.

Αυτά, κυρία Υπουργέ, δεν µπορούν να γίνουν, εάν δεν αξιο-
ποιηθούν και τα κονδύλια του συγκεκριµένου επιχειρησιακού
προγράµµατος και αν δεν δώσουµε βάση στην υποστήριξη των
υπηρεσιών τοπικού χαρακτήρα.

Έτσι, λοιπόν, τα τοπικά αγροτικά κέντρα είχαν σαν στόχο την
υποβοήθηση και στήριξη των αγροτών για αναδιάρθρωση, ανά-
πτυξη και προσαρµογή στη νέα αγροτική πολιτική, την ενθάρ-
ρυνση της καινοτοµίας, την ενηµέρωση για ορθές γεωργικές και
περιβαλλοντικές πρακτικές, για βελτίωση της ποιότητας ζωής
στην ύπαιθρο και την ευρύτερη πληροφόρηση- και αυτό είναι
πολύ σηµαντικό, κυρία Υπουργέ- για την αξιοποίηση αναπτυξια-
κών προγραµµάτων µε έµφαση, κυρίως, στις ανάγκες εκείνων
των οµάδων του πληθυσµού µας, που έχουν λιγότερη πρόσβαση
στην πληροφόρηση και λιγότερες δυνατότητες να γνωρίζουν τί
πρέπει να κάνουν. Και στην κατηγορία αυτή ανήκουν και πολλές
γυναίκες και ξέρουµε πολύ καλά ότι σε πολλούς τοµείς -και ιδι-
αίτερα στον αγροτουρισµό- έχουν αναπτύξει πολύ ουσιαστικές
πρωτοβουλίες.

Εδώ, λοιπόν, το ΕΣΠΑ έρχεται να βοηθήσει µε το σχεδιασµό
του, ο οποίος, όµως, µε λύπη βλέπουµε ότι δεν προωθείται µε
τους ρυθµούς που θα έπρεπε. Είναι, λοιπόν, άξιο απορίας γιατί
η Κυβέρνηση προτίθεται να καταργήσει αυτές τις περιφερειακές
υπηρεσίες, αντί να συνεχίσει και να εντείνει τις προσπάθειές της
και τις προσπάθειες που έγιναν τα τελευταία χρόνια για πλήρη
και αποτελεσµατική αξιοποίησή τους.

Κυρία Υπουργέ, ακόµη κι αν δεν λειτούργησαν ικανοποιητικά

τα κέντρα αυτά, ωστόσο χρειάζεται να δώσετε εσείς το βάρος
σας για να λειτουργήσουν καλύτερα. Και σε κάθε περίπτωση, µε
ποιους άλλους θεσµούς και µε ποιες άλλες διαδικασίες προτί-
θεστε να καλύψετε αυτό το κενό, έτσι ώστε η κατάργηση αυτή να
µην έχει επιπτώσεις στην εξυπηρέτηση των αγροτών, αλλά και
γενικότερα στην ανάπτυξη της περιφέρειας της χώρας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα.
Παρακαλείται η Υπουργός, κ. Αικατερίνη Μπατζελή, να λάβει

το λόγο.
Ορίστε, κυρία Μπατζελή, έχετε το λόγο για είκοσι λεπτά.

Έχετε άνεση χρόνου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας αναφέρω κάποια

πράγµατα, εφόσον µου δίνεται αυτή η δυνατότητα σήµερα µε
την επίκαιρη επερώτηση και µε την τοποθέτηση κατ’ αρχάς του
κ. Κασαπίδη και άλλων συναδέλφων για τη στρατηγική του
Υπουργείου αυτού. ∆εν θα ήθελα να επαναλάβω τη στρατηγική,
η οποία επανειληµµένως έχει τονιστεί και έχει αναφερθεί, τόσο
εντός της Βουλής, όσο και στις προγραµµατικές δηλώσεις, διότι
αν αναφερόµαστε κάθε φορά απλά και µόνο στη στρατηγική και
όχι στα µέτρα υλοποίησης αυτής της πολιτικής, νοµίζω ότι δεν
κάνουµε σωστά το έργο µας.

Θα ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι -εφόσον και αυτό µου επι-
τρέπεται κοινοβουλευτικά- να σας πω ότι έχουν δροµολογηθεί οι
εξής νοµοθετικές πράξεις, κινήσεις, πολιτικές, από πλευράς
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, όπως φυσικά
προβλέπονται από τη διαδικασία, τόσο του Υπουργικού Συµβού-
λιου, όσο και της ίδιας της Βουλής.

Πρώτον, πέραν του Μητρώου Αγροτών και Αγροτικών Εκµε-
ταλλεύσεων, είναι το νοµοσχέδιο του ΕΛΓΑ. ∆εύτερον, είναι φυ-
τοφάρµακα και λιπάσµατα. Τρίτον, είναι οι συνεταιρισµοί.
Τέταρτον, το συνδικαλιστικό κίνηµα. Πέµπτον, η διαχείριση αγρο-
τικής γης. Έκτον, ένα πολυνοµοσχέδιο, φυσικά µε την επιτρεπό-
µενη διαδικασία, στην οποία υπάρχει και αναφέρεται το Μητρώο
Εµπόρων ∆ιατροφικών Προϊόντων.

Αυτές είναι οι επόµενες νοµοθετικές πολιτικές µας, όπου η συ-
γκεκριµένη Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου µε τη διαδικα-
σία, η οποία ακολουθείται, θα συζητήσει τους επόµενους µήνες.
Το Υπουργείο έχει κατασταλάξει στις προτάσεις και τις έχει κα-
ταθέσει.

Έχουµε το Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». Είµα-
στε πάρα πολύ περήφανοι γιατί το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων είναι το πρώτο Υπουργείο, το οποίο
υπέγραψε σχεδόν το σύνολο του αναπτυξιακού του προγράµ-
µατος. Στη Θεσσαλονίκη προκηρύξαµε τα µέτρα ΟΠΑΑΧ: Ο Άξο-
νας 3, «Ποιότητα Ζωής σε Αγροτικές Περιοχές και ∆ιαφο-
ροποίηση της Αγροτικής Οικονοµίας» και Άξονας 4 Leader, όπου
οι τοπικές αναπτυξιακές εταιρείες και οι δοµές στήριξης υπο-
γράφουν σταδιακά –έχουµε µόνο τρεις-τέσσερεις τοπικές δρά-
σεις- ένα συνολικό πρόγραµµα 1,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, για
τα επόµενα δύο-δυόµισι χρόνια, µέχρι το τέλος του 2013.

Επίσης, την περασµένη εβδοµάδα υπογράφηκε για τα αρδευ-
τικά έργα συνολική δαπάνη 750.000.000 ευρώ, όπου είναι δια-
σπαρµένα σε όλες τις περιφέρειες, σε όλους τους νοµούς τα
µεγάλα αρδευτικά έργα. Έχει βγει και η ΚΥΑ και προχωρούµε
την εποµένη εβδοµάδα και στις προκηρύξεις των σχεδίων βελ-
τίωσης, όπου στο «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» είναι
550.000.000 καθαρών πόρων, διότι έχουµε και 150.000.000 ανει-
ληµµένων υποχρεώσεων.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης,
χωρίς πολυλογίες, αλλά µε σταθερότητα και οργανωµένο
πνεύµα, προχωράει, τόσο στις δεσµεύσεις της Κυβέρνησης για
την αγροτική πολιτική, τις αναπτυξιακές πολιτικές, όσο και στον
τρόπο διαχείρισης. Νοµίζω ότι οι επόµενοι µήνες, είναι ενδιαφέ-
ροντες µήνες πολιτικά, για να συζητήσουµε από κοινού το θέµα
της αγροτικής οικονοµίας.

Θέλω να πιστεύω, κύριε Κασαπίδη και αγαπητοί κύριοι συνά-
δελφοι -όπως έχω τονίσει και στις προγραµµατικές µου δηλώ-
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σεις, όταν από αυτό το Βήµα το µήνα Νοέµβριο αναφερόµασταν
σ’ αυτές- ότι το αγροτικό ζήτηµα δεν σηκώνει ιδεολογικές δια-
φορές. Είναι ένα αναπτυξιακό θέµα περιφερειακής ανάπτυξης.
Μπορεί να υπάρχουν διαφοροποιήσεις ως προς τον τρόπο δια-
χείρισης, αλλά µε τις επιλογές µας λογοδοτούµε καθηµερινά
απέναντι στους ίδιους τους αγρότες, αλλά και σε όλους τους
εµπλεκόµενους µε την αγροτική οικονοµία.

Ένα τέτοιο ζήτηµα διαχείρισης της αγροτικής πολιτικής, λοι-
πόν, είναι και τα ΤΟΚΑΑ. Και είµαι ιδιαίτερα ικανοποιηµένη που ο
κ. Κοντός είναι σήµερα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος σε µία
τόσο σηµαντική πολιτική εκ µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, πριν µπω στις λεπτοµέρειες,
σε ότι αφορά την πορεία αποδόµησης των ΤΟΚΑΑ, αλλά και στην
ανασύσταση της οποιαδήποτε περιφερειακής ή τοπικής ή δια-
δηµοτικής ενηµέρωσης των αγροτών ή όλων των εµπλεκοµένων
µε την αγροτική οικονοµία, να κάνω µία σύντοµη ιστορική ανα-
δροµή. ∆ιότι θα πρέπει να θυµηθούµε πάρα πολλά ζητήµατα, τα
οποία θίγουν τη σύσταση νέων οργανισµών ή δοµών. Στο ζήτηµα
της σύστασης των ΤΟΚΑΑ έχουµε κριθεί και αυτό το έχει κρίνει
και το έχει κατακρίνει το ΠΑΣΟΚ και ως Αντιπολίτευση. Όσον
αφορά τα ΤΟΚΑΑ άλλωστε και στην πράξη η Νέα ∆ηµοκρατία
φαίνεται ότι δεν είχε πειστεί για την ουσιαστική λειτουργία τους,
εξού και δεν τα ενεργοποίησε όπως έπρεπε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πενήντα ένα Τοπικά Κέντρα Αγροτικής
Ανάπτυξης (ΤΟΚΑΑ) συστήθηκαν σε όλη την Ελλάδα µε έδρα σε
κάθε νοµό. Με την ανάληψη των καθηκόντων της Νέας ∆ηµο-
κρατίας το 2004, διαβιβάστηκε από τον πρώην Υπουργό ΥΠΑΑΤ
κ. Μπασιάκο, προς την αρµόδια Επιτροπή Εγκρίσεων που απο-
τελείτο από τους Υπουργούς Εσωτερικών, Οικονοµικών και το
Γενικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης - τότε τον κ. Παυλόπουλο,
τον κ. Αλογοσκούφη και Αργύρη Καρρά αντίστοιχα- αίτηµα για
πρόσληψη µονίµου προσωπικού, µεταξύ άλλων και για τη στελέ-
χωση των ΤΟΚΑΑ.

Στο έγγραφο του τότε Υπουργού, του κυρίου Ευάγγελου Μπα-
σιάκου, αναφερόταν ρητά η ανάγκη άµεσης έγκρισης των συνο-
λικά πεντακοσίων είκοσι αιτούµενων θέσεων, «ως µείζων
κυβερνητική εξαγγελία…».

Προϋπόθεση για την ανωτέρω έγκριση -όπως και για κάθε
έγκριση θέσεων προσωπικού- είναι η προηγούµενη ύπαρξη υπη-
ρεσιακών µονάδων ή η νοµοθετική σύσταση θέσεων, όπως προ-
βλέπει το ίδιο το Σύνταγµα, στο άρθρο 103, παράγραφος 2 που
αναφέρει συγκεκριµένα: «Κανένας δεν µπορεί να διοριστεί υπάλ-
ληλος σε οργανική θέση που δεν είναι νοµοθετηµένη».

Τελικά, η νοµοθετική σύσταση των θέσεων δεν προϋπήρξε
ποτέ και στις 16/2/2005, η αρµόδια επιτροπή ενέκρινε τριακόσιες
είκοσι πέντε θέσεις εργασίας, οι οποίες όµως νοµιµοποιήθηκαν
µε νοµοθετική ρύθµιση οχτώ µήνες αργότερα, µε τις ιδρυτικές
διατάξεις σύστασης των ΤΟΚΑΑ. Στη συνέχεια προκηρύχθηκαν
οι θέσεις χωρίς να έχει υπογραφεί η ΚΥΑ του ιδρυτικού νόµου
έναρξης λειτουργίας των Κέντρων, που έγινε µεταγενέστερα, τον
Οκτώβριο του 2007, και δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ 2115 Β’ και χωρίς
να έχουν βρεθεί οι χώροι στέγασης των ΤΟΚΑΑ και του προσω-
πικού που θα προσλαµβανόταν. Ασυνέχεια και αρρυθµίες διέ-
πουν από την αρχή τη σύσταση και λειτουργία των κέντρων,
όπως διαπιστώνεται.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Μετά τις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2007, ο πρώην Υπουρ-
γός, κ. Κοντός, προσπάθησε, υλοποιώντας όλη αυτήν τη διαδι-
κασία του κύριου Μπασιάκου, να βρει κτήρια.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να δούµε, το πώς αποκεντρώνουµε το
κράτος και µε ποιο κόστος. Στην Άρτα για εκατόν πενήντα τε-
τραγωνικά µέτρα συµφωνήθηκε µίσθωµα 2062 ευρώ. Στην Τρί-
πολη για διακόσια οχτώ τετραγωνικά µέτρα, συµφωνήθηκε
µίσθωµα 1900 ευρώ. Στη Μυτιλήνη για εκατόν εξήντα τετραγω-
νικά, συµφωνήθηκε µίσθωµα 1.930 ευρώ. Αυτός είναι ο κατάλο-
γος των ενοικίων, που µπορώ άλλωστε να τον δώσω και στα
Πρακτικά.

Οι τιµές ενοικίασης των υπηρεσιών, ξεπερνούν πολλές φορές
και τις τρέχουσες τιµές ενοικίασης στην περιοχή του κέντρου της
Αθήνας. Μάλιστα πρέπει να αναφέρουµε, ότι στα ΤΟΚΑΑ της

∆ράµας -χωρίς την έγκριση της αρµόδιας υπηρεσίας του ΥΠΑΑΤ-
αποφασίστηκε η στέγαση του Τοπικού Κέντρου στο κτήριο του
Καπνολογικού Ινστιτούτου και οι απαγορευµένες από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού επεµβάσεις που χρειάστηκε να γίνουν το Μάρ-
τιο του 2008, προκάλεσαν την αυτόφωρη σύλληψη υπαλλήλων
και µάλιστα, σήµερα ενεργείται προκαταρκτική έρευνα από την
Εισαγγελία Πρωτοδικών ∆ράµας.

Αναρωτιόµαστε, λοιπόν, αν είχε δροµολογηθεί µε τον καλύ-
τερο τρόπο όλη αυτή η διαδικασία και η αξιοπιστία του δηµοσίου
απέναντι σ’ όλους τους πολίτες.

Έτσι, το Μάρτιο του 2010, τα πενήντα ένα ΤΟΚΑA όλης της
χώρας είχαν στελεχωθεί από τριακόσιους είκοσι τέσσερις υπαλ-
λήλους. Αναλυτικότερα αναφέρω: «διακόσιοι σαράντα επτά µό-
νιµοι υπάλληλοι, έντεκα µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου, είκοσι πέντε αποσπασµένους από
άλλες υπηρεσίες και σαράντα έναν µε σύµβαση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου για ετήσια πρακτική άσκηση».

Τα Τοπικά Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης, όµως, δεν εκπλήρω-
σαν το σκοπό για τον οποίο συστάθηκαν. Η γενικότερη δραστη-
ριότητά τους, ως δηµόσια υπηρεσία, ήταν χωρίς αντικείµενο και
οι υπηρεσίες τους στη δηµόσια διοίκηση σχεδόν µηδενική.

Οι υπηρεσίες των ΤΟΚΑΑ δεν εξέδωσαν κανένα έγγραφο, µε
θέµα το αντικείµενο τους. ∆εν προσφέρθηκε καµµία υποστηρι-
κτική βοήθεια στους αγρότες και κανένα ίχνος οδηγίας από την
προηγούµενη πολιτική ηγεσία δεν υπήρξε προς αυτές τις νέες
υπηρεσίες. Μάλιστα, ο πρώην Γενικός Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου του ΥΠΑΑΤ, ο κ. Σκιαδάς, απέστειλε επιστολή στο προσω-
πικό των ΤΟΚΑΑ, µε σκοπό την ανάθεση καθηκόντων του προ-
σωπικού τους, σε άλλες εργασίες εφόσον δεν είχαν αντικείµενο.
Υπάρχει η απόφαση αυτή.

Απόδειξη αυτής της αδιέξοδης κατάστασης που είχε κατα-
νοήσει η ίδια πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης, αποτελεί φυσικά και ένα δηµοσίευµα, το οποίο φυσικά
προαναφέρθηκε από τον κ. Κασαπίδη.

Εδώ όµως, επιτρέψτε µου να πω -αν και είµαι από τους πολιτι-
κούς ανθρώπους που δεν πιστεύω στις εκφράσεις των δηµοσι-
ευµάτων- ότι εκεί όµως που πείστηκα ήταν, όταν ζητήθηκε από
τους υπαλλήλους του ΥΠΑΑΤ να γίνει η µετακίνηση τους, αµέ-
σως όλοι δήλωσαν τη µεταφορά τους, τη µετακίνηση τους, σε
άλλες υπηρεσίες, χωρίς κανένας να διατυπώσει άρνηση.

∆εν επιδιώκαµε και δεν επιδιώκουµε να απαξιώσουµε υπαλ-
λήλους και υπηρεσίες και πάνω απ’ όλα να απαξιώνουµε το ίδιο
το κράτος και τη λειτουργία του.

Εδώ θέλω να επισηµάνω το εξής. Ουδέποτε το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και εγώ προσωπικά και κανένας υπηρε-
σιακός και µέλος της πολιτικής ηγεσίας, δεν δήλωσε ότι οι υπάλ-
ληλοι αυτοί, οι οποίοι προσλήφθηκαν µε την διαδικασία, την
οποία σας ανέφερα, θα απολυθούν. Οι υπάλληλοι οι οποίοι συµ-
µετέχουν στα ΤΟΚΑΑ –και εδώ θέλω να το επιβεβαιώσω πολιτικά
και ουσιαστικά- θα συνεχίσουν να λειτουργούν και να στελεχώ-
νουν όλες τις υπηρεσίες του Υπουργείου, οι οποίες είναι αποκε-
ντρωµένες σε νοµούς, σε περιφέρειες και είναι µία σειρά
υπηρεσιών. Μειώνοντας ακόµα και τις πενήντα µία οργανώσεις
των ΤΟΚΑΑ, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχει ακόµα εκα-
τόν εβδοµήντα πέντε υπηρεσίες και για την οργάνωση θα σας
πω αργότερα.

Επισηµαίνουµε ως νέα πολιτική ηγεσία -και σε απάντηση την
οποία έδωσα σε συνάδελφο- επειδή µεγάλο µέρος του προσω-
πικού ήταν πολύ καλά δοµηµένο, στελεχωµένο –εξ’ ου και πάρα
πολλοί υπάλληλοι, γύρω στους είκοσι πέντε ήταν µε διδακτορικά
και µεταπτυχιακά και τα θετικά πρέπει να λέγονται- ζητήσαµε
εφόσον το ήθελαν να έρθουν στις κεντρικές υπηρεσίες. Και νο-
µίζω πως ό,τι θετικό γίνεται, αυτό θα πρέπει να το αναφέρουµε,
διότι το δηµόσιο χρειάζεται νέους ανθρώπους, τεχνοκράτες που
να µπορούν να ανταπεξέλθουν.

Υπήρχαν και άλλες περιπτώσεις, που δεν έχουν αυτές τις δυ-
νατότητες και αυτά τα κριτήρια. Εκκλήθηκαν, λοιπόν, µε τη δια-
δικασία η οποία αναφέρεται. Υπάρχουν δύο έγγραφα, στα οποία
ο κ. Κανελλόπουλος διόρθωσε τον πολιτικό λόγο ή τον υπηρε-
σιακό λόγο του κ. Κατζηλάκη, διότι πραγµατικά θέλαµε να µην
θεωρηθούν εκπρόθεσµοι διοικητικά και ουσιαστικά αυτοί οι
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υπάλληλοι των ΤΟΚΑΑ. Και διορθώθηκε περισσότερο από πλευ-
ράς έκφρασης, διότι µία διοίκηση πρέπει να συµπεριφέρεται απέ-
ναντι στους εργαζόµενους µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο,
εφόσον πρέπει να συνεχιστεί η εργασία τους.

Αυτή, λοιπόν, είναι η διαδικασία. Και στην πρόσκληση, επανα-
λαµβάνω, ανταποκρίθηκε το σύνολο των υπαλλήλων των ΤΟΚΑΑ
και υπεβλήθησαν αιτήσεις απ’ όλους. Γνωµοδότησαν τα υπηρε-
σιακά συµβούλια του ΥΠΑΑΤ και εκδόθηκαν αποφάσεις µετάθε-
σής τους, σύµφωνα µε τις γνωµοδοτήσεις και τις προτιµήσεις
τους, αλλά και τις αυξηµένες υπηρεσιακές ανάγκες. Το προσω-
πικό της ετήσιας πρακτικής άσκησης τοποθετήθηκε, µετά από
έγκριση και του ΑΣΕΠ σε υπηρεσίες του ΥΠΑΑΤ, των εποπτευό-
µενων νοµικών προσώπων του Υπουργείου, αλλά και των νο-
µαρχιακών αυτοδιοικήσεων και των περιφερειών.

Με νοµοθετική ρύθµιση, µικρός αριθµός υπαλλήλων που διο-
ρίστηκαν σε ΤΟΚΑΑ παραµεθόριων περιοχών -και αυτό θα ήθελα
να το τονίσω- και δεσµεύονται κατά τα οριζόµενα στο νόµο να
υπηρετήσουν στις υπηρεσίες τους, που τοποθετήθηκαν για µία
δεκαετία, θα µετατεθούν και αυτοί µε την ίδια διαδικασία σε υπη-
ρεσίες του ΥΠΑΑΤ, κυρίως εφόσον το θέλουν και εκείνοι στις πε-
ριοχές που έχουν δηλώσει.

Θα ήθελα, λοιπόν, τώρα να µιλήσω για την εξοικονόµηση κό-
στους. Τα ΤΟΚΑΑ είχαν λειτουργικά κόστη 1.380.000 ευρώ ετη-
σίως. Επιπλέον, το ελληνικό δηµόσιο κατέβαλε µισθούς 5,5
εκατοµµύρια ευρώ για δύο έτη σε προσωπικό, που δεν πρό-
σφερε -µε το λόγο που σας είπα- κανένα έργο και 940.000 για
εξοπλισµό, που στην ουσία παρέµεινε αχρησιµοποίητος.

Αυτό ήταν το συνολικό κόστος, το οποίο όχι µόνο σε µια πε-
ρίοδο όπως στη σηµερινή είναι κρίσιµο, αλλά σε οποιαδήποτε
περίοδο που επιδιώκουµε την διοικητική µεταρρύθµιση και την
ορθολογική οργάνωση του δηµοσίου. Το κόστος αυτό, όχι µόνο
είναι περιττό, αλλά είναι και αναποτελεσµατικό για τον τρόπο µε
τον οποίο λειτουργεί το δηµόσιο.

Τι θα κάνουµε από εδώ και πέρα; Η Κυβέρνησή µας στο γενι-
κότερο νοικοκύρεµα του κράτους, εκτός από το συµµάζεµα όλης
της διαρροής του κόστους, προσπαθεί να αναδιατάξει το προ-
σωπικό µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Και επιπλέον, µε βάση
τις εξαγγελίες της σηµερινής Κυβέρνησης η λύση για τη στήριξη
της αγροτικής οικονοµίας, του γεωργικού εισοδήµατος, έρχεται
µέσα από τα νέα περιφερειακά σχήµατα σε επίπεδο δήµου µε
σύσταση των γραφείων αγροτικής ανάπτυξης.

Εδώ επιτρέψτε µου να σας πω –και ο κ. Κοντός είναι παρών-
ότι πριν τα ΤΟΚΑΑ είχε συστήσει ο ίδιος ο κ. Κοντός τις ∆ιευ-
θύνσεις Αγροτικής Ανάπτυξης και Αλιείας, οι οποίες ήταν µέσα
στις νοµαρχίες, όχι έξω από τις νοµαρχίες, και είχαν µια σειρά
από ενέργειες και πολιτικές, τις οποίες στα πλαίσια του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» δεν τις έχουµε διαγράψει. Αυτές οι υπηρεσίες παραµέ-
νουν σε επίπεδο νοµού, µέχρι να δούµε, πραγµατικά, πώς θα
γίνει επί της ουσίας η ανασυγκρότηση των υπηρεσιών σε κάθε
νοµό, διότι πραγµατικά πιστεύουµε ότι εξαιτίας του τρόπου µε
τον οποίο αναφέρονται αυτές οι διευθύνσεις, δεν χρειαζόντου-
σαν να γίνουν τα ΤΟΚΑΑ. Ήταν πλεονασµός.

Την παρέµβαση, λοιπόν, του κ. Κοντού την κρατάµε, του κ.
Μπασιάκου δεν µπορούµε να τη διατηρήσουµε.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω τώρα ότι κάτω απ’ αυτό το πρίσµα
της νέας διοικητικής αναδιοργάνωσης του κράτους, αποκε-
ντρώνουµε όλο και περισσότερες, κατά το δυνατόν, πρόσθετες
υπηρεσίες, αλλά και πόρους.

Αγαπητοί, συνάδελφοι, εάν και εσείς –και αναφέροµαι στους
συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας- βρισκόσασταν αυτή τη
στιγµή σε αυτή την Κυβέρνηση και είχατε προχωρήσει σε µια δι-
οικητική αποκέντρωση της περιφέρειας, βάσει ενός «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», και εσείς, εφόσον επιλέγατε την τακτοποίηση των
οικονοµικών και την καλύτερη διοικητική αποκέντρωση του
Υπουργείου Γεωργίας, να είστε σίγουροι ότι τα ΤΟΚΑΑ θα τα κα-
ταργούσατε.

∆ιότι δεν µπορεί να υπάρχουν τόσες πολλές αποκεντρωµένες
υπηρεσίες στην περιφέρεια. Πρέπει να κάνουµε συγκέντρωση
του προσωπικού, έτσι ώστε να είναι περισσότερο αποτελεσµα-
τικό και να βρίσκεται κοντά, όχι µόνο στον αγρότη, αλλά και σε
κάθε επαγγελµατία που ασχολείται µε την αγροτική οικονοµία.

Είπε ο κ. Κασαπίδης και ο κ. Κοντογιάννης για τον Οργανισµό
του Υπουργείου. Είναι γεγονός ότι ένας Οργανισµός Υπουργείου
και κάθε Υπουργείου πρέπει να αλλάζει και µάλιστα, του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης, που η γεωργία εξελίσσεται κάθε
πέντε χρόνια, έπρεπε ήδη να είχε αλλάξει τουλάχιστον τρεις
φορές από το 1988.

Σε συνεργασία µε τις περιφερειακές υπηρεσίες –µπορεί κύριε
Κασαπίδη να το γνωρίζετε, επειδή είστε και γεωπόνος- και µε το
ΓΕΩΤΕΕ γίνονται συνεχείς συσκέψεις και έχει βγει, κατ’ αρχάς,
το πρώτο σχέδιο για την αναδιάρθρωση του ίδιου του οργανι-
σµού του Υπουργείου, έτσι ώστε να είναι εκσυγχρονισµένος, να
χρησιµοποιεί όσο το δυνατόν καλύτερα το προσωπικό και να
ανταποκρίνεται στις σηµερινές πολιτικές.

Έτσι προχωράµε σε δραστική µείωση των επτά Γενικών ∆ιευ-
θύνσεων και των σαράντα τεσσάρων ∆ιευθύνσεων της Κεντρι-
κής Υπηρεσίας. Και από τις εκατόν εβδοµήντα τέσσερις
υπάρχουσες περιφερειακές µας υπηρεσίες, συστήνουµε υπηρε-
σίες στις έδρες των δεκατριών αιρετών περιφερειών του Προ-
γράµµατος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», πέραν αυτών που προς το παρόν
µένουν σε νοµαρχιακό επίπεδο και θα δούµε στην πορεία πώς
θα τις ενσωµατώσουµε.

Κεντρικός άξονας της πολιτικής µας είναι η διασφάλιση της
διοικητικής συνοχής και ο συντονισµός υπηρεσιών που εµπλέ-
κονται σε θέµατα υγιεινής, ασφάλειας τροφίµων, διατροφικής
ασφάλειας, οργάνωσης και καλύτερης εφαρµογής της κοινοτι-
κής νοµοθεσίας. ∆ιότι εδώ θα πρέπει να ξέρετε ότι υπάρχουν και
σηµαντικότατες ποινές από τη µη σωστή εφαρµογή της κοινοτι-
κής νοµοθεσίας από νοµάρχες και δηµάρχους. Βλέπε ελαιοτρι-
βεία, βλέπε σφαγεία.

Στο πλαίσιο αυτό, ενοποιούµε τις διοικήσεις των εποπτευόµε-
νων στον τοµέα τροφίµων, κατ’ αρχές διοικητικά, ΕΦΕΤ, ΕΛΟ-
ΓΑΚ, ΟΠΕΓΕΠ, διότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων πρέπει να έχει καθετοποιηµένη οργάνωση, αλλά και
οριζόντια άποψη για τη διαχείριση των τροφίµων. ∆εν µπορούµε
να έχουµε αλληλοκαλύψεις και δεύτερον, ανταγωνιστικότητα και
ανταγωνιστικό ρόλο και συµπεριφορά µεταξύ των ίδιων των ορ-
γανισµών. Με την ενοποίηση των εποπτευόµενων από το ΥΠΑΠ
φορέων, ανά τοµέα δραστηριότητας, πετύχαµε ενιαία αντίληψη
για τη µείωση του κόστους.

Και αυτό πρέπει να το έχουµε, κύριοι συνάδελφοι, όλοι στο
µυαλό µας, γιατί όλοι έχουµε πάρει µια εντολή από τον ελληνικό
λαό. Και ο ελληνικός λαός, αυτή τη στιγµή, όταν κόβουµε ένα
ευρώ, µετράει το ένα ευρώ που σπαταλάµε στο δηµόσιο τοµέα.

Οφείλουµε, λοιπόν, µε σοβαρότητα και αποτελεσµατικότητα
να κρίνουµε και να ξαναφτιάξουµε το δηµόσιο τοµέα µε ορθο-
λογικό τρόπο. Και πάνω απ’ όλα, θα ήθελα να επαναλάβω ότι οι
εργαζόµενοι του ΤΟΚΑΑ δεν απολύονται. Συµµετέχουν εντός του
Υπουργείου -και θα µου δοθεί αργότερα η δυνατότητα στη δευ-
τερολογία µου να σας πω πώς θα γίνει η καινούργια δοµή- σε
αντίθεση µε άλλους οργανισµούς, όπου η συµµετοχή των εργα-
ζόµενων δεν έγινε καν µε τυπικό τρόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κα Αικατερίνη Μπατζελή καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε, ιδι-
αιτέρως, την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αι-
κατερίνη Μπατζελή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες
και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 9ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Ρεθύµνου Κρήτης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο αξιότιµος Αρχηγός του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης
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έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κυρία Υπουργέ, το θέµα δεν είναι εάν θα
καταργηθούν τα ΤΟΚΑΑ ή εάν θα τα ονοµάσετε δηµοτικά ή θα τα
κάνετε κάτι άλλο.

Μια είναι η ουσία του προβλήµατος. Πάρτε τους γεωπόνους
και τους κτηνιάτρους από τα γραφεία, από τις νοµαρχίες και
στείλτε τους στο χωράφι. Ο αγρότης θέλει δίπλα το γεωπόνο, ο
κτηνοτρόφος θέλει τον κτηνίατρο, ο δασεργάτης θέλει το δασο-
νόµο, ο αλιέας θέλει τον ιχθυολόγο. Εάν δεν γίνει αυτό, δεν θα
πετύχετε εσείς και δεν θα πετύχουµε σε αυτήν την προσπάθεια,
που από κοινού πρέπει να δώσουµε όλοι, για να βγάλουµε από το
τέλµα την οικονοµία, όπου η αγροτική ανάπτυξη είναι, νοµίζω,
ένα από τα ισχυρότερα οχήµατα.

Πάρτε αυτήν την πρωτοβουλία. ∆εν χρειάζεται κτηνίατρος στα
γραφεία. Ο κτηνίατρος να είναι στη στάνη, αυτό να πετύχετε. Να
πάει στο χωράφι ο γεωπόνος. Να δώσουµε τον επιστήµονα σε
εκείνον που έχει όρεξη και αγαπάει τη γη και τα ζώα.

Τολµήστε το, κυρία Υπουργέ, και νοµίζω θα είναι κάτι το οποίο
δεν τόλµησε κανείς να κάνει, από το 1974 και σήµερα. Μπορείτε
να το πετύχετε. Εγώ, τουλάχιστον, σας εµπιστεύοµαι.

Κύριε Πρόεδρε, θα πω κάτι εκτός θέµατος. Σήµερα η Εκκλησία
εορτάζει τη µνήµη του Βαρθολοµαίου. Εορτάζει η κεφαλή της
Ορθοδοξίας, ο Παναγιότατος Πατριάρχης Κωνσταντινουπόλεως
και Νέας Ρώµης κ.κ. Βαρθολοµαίος.

Θα ήθελα από το Βήµα αυτό να ευχηθώ εις τον Πατριάρχη µας
υγεία, µακροηµέρευση και να ορθοτοµεί το λόγο επ’ ωφελεία της
Ορθοδοξίας, την οποία, περισσότερο από κάθε άλλη φορά, έχει
ανάγκη σήµερα η δοκιµαζόµενη Ελλάδα.

Χρόνια πολλά στον Πατριάρχη µας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Χρόνια του πολλά.
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστούµε πολύ.
Ήρθε η ώρα των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων να µιλήσουν.
Ο αξιότιµος κ. Αλέξανδρος Κοντός από τη Νέα ∆ηµοκρατία

έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, το θέµα της σηµερινής επερώτησης είναι τα Τοπικά
Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης. Θα ήθελα, πριν ξεκινήσω την οµι-
λία µου, να δώσω, µία απάντηση σε αυτό που είπε ο κ. Καρατζα-
φέρης.

Κύριε Πρόεδρε, όλοι οι Υπουργοί Γεωργίας, θέλουν οι γεωπό-
νοι να είναι δίπλα στον αγρότη, στο γεωργό και οι κτηνίατροι να
είναι δίπλα στον κτηνοτρόφο. ∆υστυχώς, όµως, παρ’ ότι και οι
ίδιοι οι γεωτεχνικοί το επιθυµούν αυτό, είναι τόσες πολλές οι
γραφειοκρατικές διαδικασίες που επιβάλλουν οι κοινοτικοί κα-
νονισµοί, που ο περισσότερος χρόνος τους πηγαίνει στο να συ-
µπληρώνουν χαρτιά για να είµαστε εντάξει απέναντι στην
κοινότητα. Η προσπάθεια, λοιπόν, που έγινε µε τα Τοπικά Κέντρα
Αγροτικής Ανάπτυξης, ήταν να προσληφθούν νέοι γεωπόνοι, νέοι
επιστήµονες, νέοι άνθρωποι που θέλουν να προσφέρουν στην
ελληνική γεωργία και να είναι δίπλα στον αγρότη.

Σήµερα ξέρετε τι κάνουµε µε την πρωτοβουλία αυτή της Κυ-
βέρνησης; Παίρνουµε όλους αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι
θα µπορούσαν κάλλιστα να αξιοποιηθούν προς όφελος των Ελ-
λήνων αγροτών και τους ξανακάνουµε γραφειοκράτες. Αυτό
είναι το µεγάλο πρόβληµα. Αντί να προσλάβουµε, δηλαδή, και
άλλους γεωτεχνικούς, αντί να αξιοποιήσουµε αυτούς που έχουµε
πάρει, βγάζουµε αποφάσεις και τους φέρνουµε πάλι στις νο-
µαρχίες, τους φέρνουµε στο Υπουργείο, για να µην είναι δίπλα
στον αγρότη. Αυτή είναι και η διαφορά στη φιλοσοφία που
έχουµε εµείς και η Κυβέρνηση.

Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, βέβαια το θέµα είναι τα ΤΟΚΑΑ,
όµως πρέπει να πούµε ότι όποτε συζητούµε επερωτήσεις αγρο-
τικών θεµάτων στη Βουλή, µας δίνεται η δυνατότητα να ασκή-
σουµε και µία γενικότερη κριτική στην Κυβέρνηση. Έχουν
περάσει, λοιπόν, οκτώ και πλέον µήνες από την κυβερνητική αλ-
λαγή στη χώρα και οι αγρότες διαπιστώνουν µέρα µε την µέρα
όλο και περισσότερο, ότι σε αντίθεση µε τα περίπου πεντέµισι
χρόνια ουσιαστικής αγροτικής πολιτικής της Νέας ∆ηµοκρατίας,

η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ τούς οδηγεί µε απόλυτη ακρίβεια σε
κοινωνική και επαγγελµατική απαξίωση, σε συρρίκνωση των ει-
σοδηµάτων τους και σε αβεβαιότητα για το µέλλον.

Σηµαντικές πρωτοβουλίες που τα προηγούµενα χρόνια ανέ-
λαβε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, έχουν
εγκαταλειφθεί, όπως βέβαια εγκαταλείπονται και οι ίδιοι οι αγρό-
τες από την σηµερινή Κυβέρνηση στην τύχη τους. Όλα δείχνουν
ότι η σηµερινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων ακόµη δεν έχει αντιληφθεί το ρόλο της. ∆εν
έχει αντιληφθεί ότι το Υπουργείο έχει αδρανοποιηθεί, ότι οι ορ-
γανισµοί του έχουν αποσυντονιστεί και ότι σε αρκετές περιπτώ-
σεις, όπως αυτή του ΕΛΓΑ, µετατρέπονται σε διώκτες, αντί να
είναι υποστηρικτές των Ελλήνων αγροτών.

Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι πρώτον, έχουν ακυρωθεί στην
πράξη όλα τα ευεργετήµατα που είχαν θεσµοθετηθεί από τη Νέα
∆ηµοκρατία µε τον ν. 3698/2008 για την κτηνοτροφία, που ήταν
και ο πρώτος νόµος που ψηφίστηκε αποκλειστικά για αυτόν τον
ευαίσθητο κλάδο. Επίσης, δεν εφαρµόζονται οι τριάντα και πλέον
αποφάσεις που ελήφθησαν από εµάς, δίνοντας λύσεις σε σηµα-
ντικά και διαχρονικά προβλήµατα των κτηνοτρόφων µας, ενώ µε
εντελώς ερασιτεχνικό τρόπο αντιµετωπίζονται ζητήµατα, όπως
τα µικρά σχέδια βελτίωσης για την κτηνοτροφία.

∆εύτερον, η πολιτική που είχε ξεκινήσει να υλοποιείται για την
ενίσχυση της άλλης γεωργίας, αναδιάρθρωση καλλιεργειών,
καλλιέργειες δυναµικές και της ποιοτικής γεωργίας, βιολογική
γεωργία, ολοκληρωµένη διαχείριση, έχει εγκαταλειφθεί. Ο το-
µέας αυτός που είναι από τους πλέον ελπιδοφόρους και τους πιο
σηµαντικούς της ελληνικής γεωργίας κινείται πλέον χωρίς κε-
ντρική στόχευση και χωρίς την απαραίτητη υποστήριξη από το
Υπουργείο, µε αποτέλεσµα την οπισθοδρόµηση του.

Τρίτον, παρατηρούνται σοβαρές καθυστερήσεις στην κατα-
βολή των ενισχύσεων. Μιλήσαµε για την εξισωτική αποζηµίωση,
που εµείς την καταβάλαµε µε τραπεζική διευκόλυνση δέκα µήνες
νωρίτερα από την κανονική ηµεροµηνία της καταβολής της, για
το ποιοτικό παρακράτηµα στο ελαιόλαδο και άλλα προϊόντα, µε
αποτέλεσµα οι αγρότες να δυσκολεύονται να καλύψουν τις άµε-
σες ανάγκες τους και να µην µπορούν να προγραµµατίσουν την
παραγωγή τους.

Τέταρτον, και πολύ σηµαντικό, έχει απαξιωθεί σε τέτοιο βαθµό
ο ΕΛΓΑ που οι αγρότες πλέον όχι µόνο δεν αισθάνονται ασφά-
λεια, αλλά ακόµη και όταν παθαίνουν σοβαρές ζηµιές, δεν υπο-
βάλλουν δηλώσεις στον οργανισµό, αφού είναι βέβαιο ότι τα
εκτιµητικά που θα καταβάλλουν, θα είναι περισσότερα από τις
αποζηµιώσεις που θα εισπράξουν, εάν ποτέ εισπράξουν αποζη-
µιώσεις.

Ακούγεται δε, παράταιρο και αντιφατικό να λέγεται δια στό-
µατος της αρµόδιας Υπουργού Ανάπτυξης ότι τα χρέη που έχει
ο εν λόγω οργανισµός δεν επιτρέπουν την καταβολή αποζηµιώ-
σεων. Θα έπρεπε να γνωρίζει η κυρία Υπουργός, ότι τα περίπου
4.000.000.000 ευρώ που είναι το συνολικό χρέος του ΕΛΓΑ, είναι
χρήµατα που δόθηκαν µε δίκαιο και αντικειµενικό τρόπο στους
Έλληνες αγρότες, για να αντιµετωπίσουν τις ζηµιές που υπέ-
στησαν από ακραία καιρικά φαινόµενα, χρήµατα που δόθηκαν
για να συνεχίσουν να ζουν αξιοπρεπώς και να εργάζονται στην
ελληνική περιφέρεια, έχοντας στη δύσκολη ώρα γι’ αυτούς δίπλα
τους την πολιτεία.

Υπενθυµίζω δε ότι τα 4.000.000.000, τα οποία θα αποπληρω-
θούν σε δέκα και πλέον χρόνια από το ελληνικό δηµόσιο, αποτε-
λούν το 1,1% του συνολικού χρέους της χώρας µας. Ας µας πει,
λοιπόν, η κυρία Υπουργός, εάν το 1.000.000 και πλέον των αγρο-
τών µας, που στη συντριπτική τους πλειοψηφία αποτελούν ένα
από τα πλέον φτωχά και αδικηµένα τµήµατα του ελληνικού λαού,
δικαιούνται ή αξίζουν να συµµετέχουν στο 1,1% του δηµόσιου
χρέους της χώρας.

Βέβαια, επισηµαίνουµε στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, ότι για εµάς θα αποτελέσει casus belli, θα
αποτελέσει αιτία πολέµου, εάν έρθει στη Βουλή το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο που ετοιµάζει για τον ΕΛΓΑ, ένα νοµοσχέδιο που
οδηγεί µε βεβαιότητα στην εξόντωση των Ελλήνων αγροτών.

Πέµπτον. Έχουν παγώσει οι περισσότερες δράσεις του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ
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ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ», µε αποτέλεσµα πολλά δισεκατοµµύρια που µπο-
ρούν να αποτελέσουν ουσιαστική συµβολή στην ανάπτυξη της
ελληνικής υπαίθρου, να παραµένουν αναξιοποίητα στα ταµεία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σήµερα ακούσαµε για ενεργοποίηση κάποιων δράσεων. Να
δούµε πότε θα γίνουν απορροφήσεις γι’ αυτές τις δράσεις. Θυ-
µίζω ότι το Πρόγραµµα αυτό ήταν το δεύτερο που εγκρίθηκε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση από τις είκοσι επτά χώρες και ότι από το
2008 ξεκίνησαν οι απορροφήσεις του. Και στο θέµα αυτό, κυρία
Υπουργέ, αφού ακολουθήσατε µία σειρά από παλινωδίες και από
λαθεµένους χειρισµούς, καταντήσατε το Πρόγραµµα, όπως και
την αναθεώρησή του που πολλές φορές επικαλείσθε, να κινείται
µε το ρυθµό που χτιζόταν το γεφύρι της Άρτας.

Πέραν όλων αυτών, όµως, και πολλών άλλων ακόµη, για τα
οποία χρειάζονται πολλές συνεδριάσεις της Βουλής για να τα
συζητήσουµε και εµείς θα επιδιώξουµε και θα το κάνουµε στο
πλαίσιο της πολιτικής «γκρεµίζω ό,τι έχτισαν οι προηγούµενοι»
που ακολουθεί η σηµερινή Κυβέρνηση, µε πρόφαση την εξοικο-
νόµηση πόρων, προχωρεί και στη διάλυση και την κατάργηση
των Τοπικών Κέντρων Αγροτικής Ανάπτυξης.

Η φιλοσοφία και ο σκοπός της δηµιουργίας των ΤΟΚΑΑ ήταν
πολύ σηµαντικός για την ελληνική περιφέρεια και αυτό δεν έχει
καµµία δικαιολογία η Κυβέρνηση να το αγνοεί. Τα Τοπικά Κέντρα
Αγροτικής Ανάπτυξης, δηµιουργήθηκαν για να καλύψουν ένα µε-
γάλο κενό που υπήρχε στο θέµα της ουσιαστικής, της άµεσης
ενηµέρωσης και της στήριξης των αγροτών, ενηµέρωσης γύρω
από νέες µεθόδους παραγωγής, γύρω από θέµατα µείωσης του
κόστους παραγωγής, αναδιάρθρωσης των καλλιεργειών, γύρω
από τις κοινοτικές ενισχύσεις και τα προγράµµατα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, καθώς επίσης και της κατάστασης που διαµορ-
φώνεται στην εγχώρια και τη διεθνή αγορά.

∆υστυχώς, για πάρα πολλά χρόνια, οι σύµβουλοι των αγροτών
ήταν και συνεχίζουν να είναι οι ιδιώτες γεωτεχνικοί που ασχο-
λούνται µε τη διάθεση αγροτικών εφοδίων και µε τη σύνταξη µε-
λετών. Μιλάµε, δηλαδή, ουσιαστικά για επιχειρηµατίες. Κανείς
δεν έχει τίποτε µε όλους αυτούς -που και αυτοί προσφέρουν
στην ελληνική γεωργία- οι οποίοι, όµως, στην προκειµένη περί-
πτωση, είναι γιατροί και φαρµακοποιοί ταυτόχρονα για τους Έλ-
ληνες αγρότες και είναι λογικό να λειτουργούν στα πλαίσια
εξυπηρέτησης των δικών τους συµφερόντων.

Όλοι επίσης, γνωρίζουµε καλά πως οι γεωτεχνικοί - αυτό που
είπε ο κ. Καρατζαφέρης - των διευθύνσεων αγροτικής ανάπτυ-
ξης, παρ’ ότι κατέβαλαν και καταβάλλουν σηµαντικές προσπά-
θειες να επιτελέσουν το έργο τους, παρά ταύτα δεν έχουν, λόγω
φόρτου εργασίας από τη διεκπεραίωση γραφειοκρατικών διαδι-
κασιών, χρόνο για την ενηµέρωση των αγροτών και την ουσια-
στική στήριξή τους.

Μην ξεχνάµε άλλωστε ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ήταν αυτή
που µε το νόµο για τη νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση απέσπασε από
το Υπουργείο Γεωργίας όλες σχεδόν τις περιφερειακές διευ-
θύνσεις της αγροτικής ανάπτυξης και τις κτηνιατρικές υπηρε-
σίες, αλλά και τις δασικές υπηρεσίες και τις ενέταξε στις
νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις, στις περιφέρειες και κατ’ επέκταση
στο Υπουργείο Εσωτερικών. Είχαµε φτάσει, δηλαδή, σ’ ένα ση-
µείο, το καθ’ ύλην αρµόδιο για την ανάπτυξη της ελληνικής υπαί-
θρου, Υπουργείο Γεωργίας, να µην έχει υπηρεσίες στην
περιφέρεια. Και αυτές οι υπηρεσίες που αναφέρονται, κύριε
Υπουργέ, δεν προσφέρουν, δυστυχώς, στον Έλληνα αγρότη.

Αυτό το πολύ µεγάλο κενό, το οποίο όλοι οφείλουµε να ανα-
γνωρίσουµε, ήρθε να καλύψει η δηµιουργία των ΤΟΚΑΑ. Εξάλ-
λου, απώτερος σκοπός της δηµιουργίας τους, πέρα από την
ενηµέρωση των αγροτών, ήταν σε κάθε νοµό της χώρας, να συ-
γκεντρωθούν σε αυτά και οι περιφερειακές υπηρεσίες των ορ-
γανισµών του Υπουργείου, έτσι ώστε να δηµιουργηθούν σε κάθε
νοµό της χώρας µικρά Υπουργεία, που να λειτουργούν µε βάση
τις εξειδικευµένες ανάγκες της κάθε περιοχής και να παρέχουν
πλήρεις υπηρεσίες για όλα τα θέµατα που αφορούν τη στήριξη
των αγροτών.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, δροµολογήθηκε µε το ν.3399/2005
η λειτουργία των Τοπικών Κέντρων Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά
και η δηµιουργία ενιαίας διεύθυνσης όλων των υπηρεσιών του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ανά νοµό.
Στην αρχή ιδρύθηκε ένα στην έδρα κάθε νοµού και προσελή-

φθησαν σε πρώτη φάση, περίπου διακόσιοι πενήντα γεωτεχνικοί,
νέοι επιστήµονες, µε εξειδικευµένες γνώσεις, ανάλογα µε τις
ανάγκες και τις ιδιαιτερότητες της κάθε περιοχής.

Χαίροµαι που η κυρία Υπουργός αναγνωρίζει ότι υπάρχουν
πολλοί καλοί επιστήµονες στα ΤΟΚΑΑ, οι οποίοι µπορούν να στη-
ρίξουν τους Έλληνες αγρότες. Προσελήφθησαν δε, όλοι αυτοί,
µε ΑΣΕΠ και σας πληροφορώ ότι ήταν πολύ δύσκολο, σε σύ-
ντοµο χρονικό διάστηµα, να γίνουν οι προσλήψεις αυτές.

Για την περαιτέρω εξειδίκευση τους στα προβλήµατα του κάθε
νοµού προγραµµατίστηκε, σε συνεργασία µε τις κατά τόπους πα-
νεπιστηµιακές σχολές η περαιτέρω επιµόρφωση τους, έτσι ώστε
να δηµιουργηθεί ένα δυναµικό καθ’ όλα έτοιµο και υπεύθυνο για
να βρεθεί στο χωράφι, δίπλα στο γεωργό και στο ποιµνιοστάσιο
δίπλα στον κτηνοτρόφο, ένα σχέδιο, που και αυτό δυστυχώς
εγκαταλείφθηκε.

Για τη διευκόλυνση του έργου τους κινήθηκαν, επίσης, οι δια-
δικασίες για την αγορά εξοπλισµού και την αγορά αυτοκινήτων,
προκειµένου να µπορούν να µετακινούνται σε όλα τα τµήµατα
της περιοχής αρµοδιότητάς τους.

∆υστυχώς, τη διαδικασία αυτή, που γινόταν, όχι από το δικό
µας Υπουργείο, αλλά από το Υπουργείο Ανάπτυξης, τη λοιδορή-
σατε µε αφάνταστο λαϊκισµό, κυρία Υπουργέ, λέγοντας ότι σχε-
διάστηκε η αγορά πολυτελών τζιπ, µε αποτέλεσµα να ακυρωθεί
η προµήθεια και να µην έχουν τα µέσα να προσεγγίσουν οι γεω-
τεχνικοί τους αγρότες. Και έρχεστε τώρα και διαλύετε τελείως
τα Τοπικά Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης, αντί να φροντίσετε αυτά
να ενισχυθούν, έτσι ώστε να επιτελέσουν µε τον καλύτερο τρόπο
το σκοπό, για τον οποίο δηµιουργήθηκαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορεί να µην ήταν τα ΤΟΚΑΑ αποδοτικά, όσο θα µπορούσαν
να είναι. Μπορεί να χρειάζονταν καλύτερη οργάνωση στη λει-
τουργία τους. Όµως αυτά, είναι απαραίτητα για την ανάπτυξη
της ελληνικής γεωργίας.

Εσείς οδηγείστε στον παραλογισµό τού «πονάει κεφάλι, κόβω
κεφάλι», αντί να δώσω µια ασπιρίνη, για να περάσει ο πόνος.

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που τίθενται είναι τα εξής: Αναγνωρί-
ζετε την ανάγκη για περαιτέρω ενηµέρωση των αγροτών στην
ελληνική ύπαιθρο, ναι ή όχι; Και αν ναι, πώς σχεδιάζετε να καλύ-
ψετε αυτό το κενό, αν σας ενδιαφέρει να το καλύψετε; ∆ιότι,
µέχρι τώρα, δεν µας είπατε τίποτα γι’ αυτό.

Αναγνωρίζετε την ανάγκη για δηµιουργία ενιαίων περιφερεια-
κών υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, ναι ή όχι; Και αν ναι,
πώς σχεδιάζετε να το πράξετε αυτό, αν σας ενδιαφέρει να το κά-
νετε;

Αναγνωρίζετε την ανάγκη, για την πρόσληψη και άλλων γεω-
τεχνικών στην περιφέρεια; Και αν ναι, γιατί δεν συνεχίζονται οι
προσλήψεις των υπολοίπων τετρακοσίων γεωτεχνικών, για τα
ΤΟΚΑΑ, όπως αναφέρονταν στο σχετικό σχέδιο νόµου της δηµι-
ουργίας τους;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ιότι, εσείς κάνετε το ακριβώς αντίθετο. Αντί να ενισχύσετε τις
περιφερειακές υπηρεσίες, τους φέρνετε πίσω στην Αθήνα. Τε-
λικά, έτσι δείχνετε το ενδιαφέρον για τον αγροτικό κόσµο; Με το
να κάνουµε ένα συρρικνωµένο, ένα µικρό Υπουργείο; ∆ιότι, εκτός
από την διάλυση των Τοπικών Κέντρων Αγροτικής Ανάπτυξης,
πάµε και στην ΕΤΑΝΑΛ. Τη φέραµε εµείς στο Υπουργείο και
τώρα εσείς θέλετε να την κλείσετε, µεταβιβάζοντας τις ιχθυό-
σκαλες στους δήµους.

Φέραµε τον ΕΦΕΤ εµείς στο Υπουργείο Γεωργίας, για να
έχουµε τον έλεγχο από το χωράφι στο ράφι, ο οποίος µέχρι τώρα
δεν έχει παρουσιάσει κανένα έργο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μετατρέψαµε τον Οργανισµό Γάλακτος σε Οργανισµό Γάλα-
κτος και Κρέατος, οργανισµός που στήριξε τους αγρότες και
τώρα υπολειτουργεί. Ποιος λοιπόν, είναι ο στόχος του Υπουρ-
γείου Γεωργίας Από ένα Υπουργείο που πήγε να γίνει πρώτο τη
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τάξει, να γίνει ένα Υπουργείο…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κοντέ, έχετε

και δευτερολογία και τριτολογία. Παρακαλώ, ολοκληρώστε
τώρα.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, θέλω να σας πω, κυρία Υπουργέ, ότι µε τις απο-

φάσεις σας για τη συρρίκνωση του Υπουργείου, µόνο πρόβληµα
δηµιουργείτε στους Έλληνες αγρότες, οι οποίοι αντιλαµβάνο-
νται ότι δεν δίνονται λύσεις στα προβλήµατά τους, αντιλαµβά-
νονται ότι αυτά οξύνονται. Και πρέπει να ξέρετε ότι και αυτοί και
εµείς πλέον, είµαστε αναγκασµένοι να στραφούµε απέναντι στις
αντιαγροτικές πολιτικές σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

Το λόγο έχει ο αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Παπουτσής από την Α’ Περιφέρεια Αθήνας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία, κατά την

προσφιλή της συνήθεια, γυρίζει ξανά και ξανά στον τόπο του
εγκλήµατος, ενός εγκλήµατος εις βάρος της ελληνικής οικονο-
µίας και πιο συγκεκριµένα, εις βάρος της αγροτικής οικονοµίας.
Είναι ένας τοµέας που οι Κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας
εγκληµάτησαν κατά συρροή, µε αποτέλεσµα, πριν από λίγους
µήνες, όταν παρέλαβε την ευθύνη η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, να
παραλάβει ταυτόχρονα και µια δραµατική κατάσταση στην αγρο-
τική οικονοµία, που µπορεί να περιγραφεί µόνο –και όχι µε άλλα-
µε συγκεκριµένα λόγια: Αλµατώδης αύξηση του κόστους παρα-
γωγής, αλµατώδης αύξηση της ανεργίας στις αγροτικές περιο-
χές, καταρράκωση του αγροτικού εισοδήµατος.

Αυτά ήταν τα αποτελέσµατα της πολιτικής, που είχε ως σύν-
θηµα το διαβόητο «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά». Και δεν ξέρω,
ποιος πήρε τα κιλά, αλλά εκείνο που ξέρουµε πολύ καλά –όπως
το ξέρει όλος ο ελληνικός λαός- είναι ποιος δεν πήρε τα λεφτά.
Και αυτός που δεν πήρε τα λεφτά, ήταν ο αγρότης, που βλέπει
εδώ και χρόνια τη συρρίκνωση του εισοδήµατός του, ενώ ταυ-
τόχρονα τα καρτέλ λυµαίνονται εκβιαστικά το µόχθο και την πα-
ραγωγή του.

Και µιλώ για τον πραγµατικό αγρότη. Όχι για τους τυχοδιώ-
κτες, όχι για τους αεριτζήδες, εκείνους που περιστασιακά απο-
κτούν την ιδιότητα αυτή, προκειµένου να διεκδικήσουν
επιδοτήσεις και που στα χρόνια της διακυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας βρήκαν πολλές τέτοιες ευκαιρίες. Γιατί, δυστυχώς, οι
κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας µόνο µε αυτό –κυριολεκτικά,
µόνο µε αυτό- ασχολήθηκαν: Με το µοίρασµα των κοινοτικών
κονδυλίων και µε τη µοιρασιά του παράνοµου –όπως απεδείχθη-
πακέτου Χατζηγάκη.

Και αν ήταν τουλάχιστον αµερόληπτη η πολιτική της, θα είχε
καταφέρει, έστω και σε αυτό να κάνει κάτι. Αλλά, «πρώτα βγαίνει
η ψυχή και µετά το χούι», όπως λέει ο λαός µας και ιδιαίτερα
στην πατρίδα µας, κύριε Ροντούλη, τη Λάρισα.

Και σε αυτό ακόµη µε το οποίο ασχολήθηκε η Νέα ∆ηµοκρα-
τία, η προσφιλή συνήθεια εύνοιας των «ηµετέρων», είχε κυρίαρχο
ρόλο. Με αυτήν την αντίληψη για την άσκηση δηµόσιας εξουσίας
αντιµετωπίστηκαν και τα Τοπικά Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης,
για τα οποία εµφανίζεται σήµερα µε την επερώτηση η Νέα ∆η-
µοκρατία να ανησυχεί και µάλιστα διακατέχεται, απ’ ό,τι φαίνεται
από πολύ µεγάλη ανησυχία.

Και µάλλον, έχει δίκιο που ανησυχεί. Ανησυχεί για τον ίδιο
λόγο φυσικά, που ανησυχούσε και προχθές στη συζήτηση για
την Ένωση Νοσηλευτών Ελλάδος και τις εκλογές της, για τον
ίδιο λόγο, που είµαι βέβαιος ότι θα ανησυχήσει, για την εαρινή
σύναξη των αγροφυλάκων.

Και ξέρουν οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας τον ακριβή
λόγο, για τον οποίο ανησυχούν. Γιατί ξέρουν πολύ καλά ότι δη-
µιούργησαν κάτι, το οποίο δεν λειτούργησε ποτέ, αλλά ο στόχος
για τον οποίο το δηµιούργησαν εξυπηρετήθηκε πάρα πολύ καλά.
∆απάνησαν χρήµα, δαπάνησαν χρόνο, δαπάνησαν εργασία, µόνο

και µόνο για να στήσουν κουφάρια, χωρίς περιεχόµενο. Γιατί
µπορεί να ήταν θετικό το πρόσηµο της φιλοσοφίας, βάσει της
οποίας ιδρύθηκαν αυτά τα κέντρα, τα οποία στις διακηρύξεις
είναι αυτό που λέει ο τίτλος τους, αλλά το αποτέλεσµα έχει µόνο
αρνητικό πρόσηµο. Ουδέποτε δούλεψαν, ουδέποτε τους ανατέ-
θηκαν συγκεκριµένες αρµοδιότητες και ουδέποτε εκπλήρωσαν
το σκοπό τους.

Εποµένως, όσο καλόπιστος και αν είναι κανείς, δεν µπορεί
παρά εκ του αποτελέσµατος, να αναγνωρίσει τον πραγµατικό
λόγο ίδρυσης των Κέντρων αυτών. Και αυτός δεν είναι άλλος,
από τις ρουσφετολογικές ρυθµίσεις και τις πελατειακές σχέσεις
που αναπτύξατε µε συγκεκριµένους φορείς της Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης. Και αυτό ήταν τελικά –δυστυχώς για την Ελλάδα- το
µόνο πεδίο ανάπτυξης, στο οποίο διακριθήκατε. Αναπτύξατε τις
σχέσεις τοπικής διαπλοκής. Αυτή ήταν η ανάπτυξη της Νέας ∆η-
µοκρατίας.

Το αντίθετο ακριβώς από αυτό που κάνατε είναι η πολιτική επι-
λογή της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, όπως, µόλις προηγουµένως,
µε πολύ καθαρό λόγο παρουσίασε, η Υπουργός κ. Κατερίνα Μα-
τζελή και της ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, ότι
ο ουσιαστικός σχεδιασµός, η σταθερή προσήλωση στις βασικές
αρχές και οι προτεραιότητες της Αγροτικής Ανάπτυξης είναι η
σηµαία της πολιτικής της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, της Κυβέρ-
νησης του Γιώργου Παπανδρέου. Με αυτά πορεύεται το Υπουρ-
γείο, µε αυτά σχεδιάζει την επιλογή της. Και αυτά, κυρίως, στόχο
έχουν τον επαναπροσανατολισµό της παραγωγικής διαδικασίας.

∆ιότι, πρέπει πρώτα-πρώτα να καταλάβουµε όλοι ότι το παρα-
γωγικό µοντέλο που χρησιµοποιούνταν µέχρι πρόσφατα έχει
ολοκληρωτικά τελειώσει την προσφορά του και τη δυνατότητα
του να προσφέρει κάτι περισσότερο.

Έχει κάνει τον κύκλο του εδώ και χρόνια και αυτός ο κύκλος
έχει ολοκληρωθεί και γι’ αυτό πρέπει να επανακαθοριστεί. ∆ια-
φορετικά δεν θα υπάρχει κανένα απολύτως µέλλον για την ελ-
ληνική αγροτική οικονοµία.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτού του επαναπροσανατολισµού της
αγροτικής πολιτικής, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου αυτά
προωθεί. Και όχι µόνο αυτό. Έχει υποχρέωση να λαµβάνει υπ’ό-
ψιν της τη νέα µεγάλη µεταρρύθµιση, όσον αφορά την αποκέ-
ντρωση των εξουσιών στην περιφέρεια, όπως επίσης και την
αναγκαστική επιλογή, στην οποία βρίσκεται η χώρα, λόγω της οι-
κονοµικής κρίσης, λόγω της ύφεσης, λόγω της επιτήρησης, που
η Νέα ∆ηµοκρατία µας έθεσε για την εξοικονόµηση του δηµο-
σίου χρήµατος, που πρέπει να γίνει σε όλα τα Υπουργεία.

Επιπλέον, έχουν την υποχρέωση, ακριβώς για την αντιµετώ-
πιση του «µπάχαλου» -για να χρησιµοποιήσω την πραγµατική
λέξη που ανταποκρίνεται στην πλήρη έννοια της κατάστασης,
όσον αφορά τις διοικητικές υπηρεσίες- να προχωρήσουν και
στην ανασύνταξη όλων των υπηρεσιών. Και αυτό είναι φυσικό να
επανακαθορίζει το καθεστώς λειτουργίας πολλών υπηρεσιών,
µεταξύ των οποίων φυσικά και των ΤΟΚΑΑ. Επίσης, επιχειρείται
µε συστηµατικό τρόπο, όχι µόνο στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης, αλλά σε όλη τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, η καλύτερη αξιοποί-
ηση του ανθρώπινου δυναµικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω στο σηµείο
αυτό ότι η πολιτική επιλογή του ΠΑΣΟΚ δεν είναι ισοπεδωτική,
δεν εξαντλείται σε µηδενιστικές λογικές, δεν προσπαθεί να κυ-
νηγήσει κόσµο, δεν προσπαθεί να θέσει στο περιθώριο στελέχη
της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Ακριβώς το αντίθετο. Στοχεύει σε δη-
µιουργική και ορθολογική ανασύνθεση των υπηρεσιών και των
οργανισµών, που µέχρι σήµερα ήταν τελµατωµένοι και αποσκο-
πεί στον προγραµµατισµό, που συνδυάζεται µε τη γενικότερη πο-
λιτική της Κυβέρνησης. Έχει στο επίκεντρό της, ειδικά στον
τοµέα της αγροτικής ανάπτυξης, τον αγρότη, τον πραγµατικό
αγρότη. Όλοι οι άλλοι, που εκπροσωπούν συµφέροντα στον
αγροτικό τόπο και δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση µε την
αγροτιά, λυπάµαι, αλλά θα απογοητευτούν οικτρά από την πολι-
τική της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ. Γιατί δεν είναι για εκείνους η
πολιτική, η οποία ακολουθείται.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας,
αφήστε τις µεµψιµοιρίες και τον καταγγελτικό λόγο, µη χύνετε
κροκοδείλια δάκρυα για κάτι που συνειδητά οδηγήσατε στην
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απόλυτη απαξίωση και το χρησιµοποιήσατε φυσικά, όπως στην
προκειµένη τα ΤΟΚΑΑ, ως όχηµα κοµµατικών εξυπηρετήσεων.

Ελάτε να συζητήσουµε για τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες τις
οποίες η κ. Μπατζελή και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
έχει ήδη αναγγείλει και αφήστε τα του παρελθόντος στο παρελ-
θόν. Ελάτε να συζητήσουµε για το µητρώο των αγροτών, για την
ανασυγκρότηση του αγροτικού συνδικαλισµού, για τους συνε-
ταιρισµούς, για τα αγροτικά προϊόντα.

Αυτά είναι τα πραγµατικά διακυβεύµατα του µέλλοντος για το
σύνολο της αγροτικής οικονοµίας, για το σύνολο της αγροτικής
ανάπτυξης, για το σύνολο της ανάπτυξης της χώρας µας. Και
αυτά οφείλουµε να τα συζητήσουµε, να τα υλοποιήσουµε άµεσα
µε πολιτικές αποφάσεις, που θα ληφθούν µε το υψηλότερο αί-
σθηµα ευθύνης όλων µας και –µακάρι- µε τη µεγαλύτερη δυνατή
συναίνεση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Παπουτσή, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Συµπολίτευσης.
Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός έχει ορίσει για Κοινοβου-

λευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή Λαρίσης κ. Αστέριο Ροντούλη.
Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κατανοώ απολύτως ότι προσπαθείτε να κά-

νετε πράγµατα υπό συνθήκες δηµοσιονοµικής στενότητας.
Θέλω, όµως να σας δώσω ένα µήνυµα από τους κτηνοτρόφους
της Θεσσαλίας. Και το λέω αυτό µε πολλή αγάπη, γιατί ξέρω την
προσπάθεια που κάνετε. Εάν µέχρι τέλος καλοκαιριού δεν πλη-
ρωθούν οι εξισωτικές, θα αρχίσουν να σηκώνονται οι γκλίτσες
στον αέρα. Πιο γλαφυρά δεν µπορώ να σας µεταφέρω το κλίµα.

Άρα λοιπόν, υπάρχει κατανόηση, αλλά η κατανόηση έχει ένα
χρονικό όριο. Αυτοί οι άνθρωποι υφίστανται τεράστια εισοδηµα-
τική πίεση. Θεωρώ, λοιπόν, ότι θα κάνετε αυτό που πρέπει να κά-
νετε, χωρίς περαιτέρω σχόλια.

Τώρα, έρχοµαι στο βασικό θέµα της σηµερινής συζήτησης, τα
Τοπικά Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης. Θεωρώ ότι θα περιγράψω,
µε αυτά που θα πω, κυρία Υπουργέ, την πραγµατικότητα και την
αλήθεια. Από πού ξεκινάει η υπόθεση; Ξεκινάει από τη θεσµοθέ-
τηση των νοµαρχιακών αυτοδιοικήσεων επί ΠΑΣΟΚ, την αιρετή
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση. Τι έγινε, λοιπόν, τότε; Γεωτεχνικές
υπηρεσίες µεταφέρθηκαν στην αιρετή Νοµαρχιακή Αυτοδιοί-
κηση. Τονίζω το «αιρετή», έχει σηµασία.

Άρα, λοιπόν, εµφανίστηκαν στις νοµαρχίες διευθύνσεις κτη-
νιατρικής και διευθύνσεις αγροτικής ανάπτυξης. Ποιο ήταν το
άµεσο αποτέλεσµα των ενεργειών αυτών; Έσπασε η δοµή µε-
ταξύ των κεντρικών πολιτικών, που ασκούσε η κεντρική διοίκηση
και των περιφερειακών πολιτικών, που ασκούνταν σε επίπεδο Νο-
µαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Άρχισε να παίζεται το παιχνίδι του
σπασµένου τηλεφώνου µεταξύ του Υπουργείου Γεωργίας τότε
και των νοµαρχιακών αυτοδιοικήσεων. Με άλλα λόγια ακρωτη-
ριάστηκε η ενιαία δοµή του Υπουργείου. Έννοιες, λοιπόν, όπως
η έννοια της συνοχής και της οµοιόµορφης προσέγγισης των θε-
µάτων αγροτικής ανάπτυξης σε όλη τη χώρα άρχισαν να γίνο-
νται είδος εν ανεπαρκεία.

Υπήρξε, λοιπόν, ένα κενό διοικητικής φύσεως –να το πω έτσι-
το οποίο είχε αρνητικά πολλαπλασιαστικά αποτελέσµατα, όσον
αφορά την αναπτυξιακή προοπτική σε τοπικό επίπεδο, την ανα-
πτυξιακή προοπτική του αγροτικού χώρου. Έγινε αντιληπτό αυτό
από τη µετέπειτα κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας; Έγινε αντι-
ληπτό. Πώς προσπάθησαν να καλύψουν το κενό αυτό; Προσπά-
θησαν να το καλύψουν µε τη δηµιουργία των τοπικών κέντρων
αγροτικής ανάπτυξης.

Όµως, µετά από οµολογία των ιδίων των στελεχών της Νέας
∆ηµοκρατίας –το τονίζω αυτό- τα κέντρα αυτά έµειναν έωλα,
έµειναν µετέωρα, έµειναν χωρίς τεχνολογική στήριξη, χωρίς υπο-
δοµές, χωρίς κατευθυντήριες γραµµές. Έµειναν, δηλαδή, στο
κενό. Αυτή είναι µία πραγµατικότητα, που οµολογείται –τονίζω-
από τα στελέχη της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ένας θεσµός, λοιπόν, που θα λειτουργούσε, που θα ήταν το
αντίστοιχο των ΚΕΠ -αυτή ήταν η σύλληψη- στον αγροτικό χώρο,
αφέθηκε να µαραζώσει. Γιατί; Αυτό είναι ένα ερώτηµα, που πρέ-
πει να απαντήσει η Νέα ∆ηµοκρατία, αφού δική της σύλληψη

ήταν τα Τοπικά Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης. Ουσιαστική µεν σε
επίπεδο προθέσεων, σε επίπεδο αποτελεσµατικότητας, όµως,
γνώρισε όλος αυτός ο σχεδιασµός µία οικτρά αποτυχία.

Και ερχόµαστε στη νέα διακυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, στη δική
σας, κυρία Υπουργέ. Εγώ κατάλαβα από την τοποθέτησή σας
ένα πράγµα. Υπό την πίεση των δηµοσιονοµικών αναγκών -ανα-
φερθήκατε στο υψηλό λειτουργικό κόστος των ΤΟΚΑΑ κ.λπ.-
αναγκάζεστε να αναστείλετε, να καταργήσετε, για να το πω κα-
λύτερα, τη δράση και τη λειτουργία τους. Ωραία. Υπάρχει, όµως,
ένα ερώτηµα, κυρία Υπουργέ. Θα δηµιουργήσετε τα δηµοτικά
γραφεία αγροτικής ανάπτυξης. Τουτέστιν, θα αντιµετωπίσετε το
ίδιο πρόβληµα. Αυτά πρέπει να στελεχωθούν, να έχουν τις υπο-
δοµές τους, πρέπει να είναι ικανά να προχωρούν σε ένα τοπικό
αναπτυξιακό σχεδιασµό όσον αφορά τον τοπικό αγροτικό χώρο.
Άρα, λοιπόν, η κατάργηση των ΤΟΚΑΑ, δεν σηµαίνει και κατάρ-
γηση των προβληµάτων, που κρατούσαν πίσω τη λειτουργία
τους. ∆ιότι τώρα θα έχουµε τα ίδια προβλήµατα σε επίπεδο
δήµου, σε επίπεδο πρωτοβάθµιας Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι εδώ η φράση «εξ όνυχος
τον λέοντα» και όχι «εξ απαλών ονύχων» φαίνεται να αποτυπώνει
πλήρως την πραγµατικότητα. Και να σας πω γιατί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως χρόνου του κυ-
ρίου Βουλευτή.)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας.
Από το έλασον µπορούµε να κατανοήσουµε το µείζον. Και ποιο

είναι το έλασον; Ότι αφέθηκαν στην µοίρα τους τα ΤΟΚΑΑ.
Ποιο είναι το µείζον; Ότι αφέθηκε στη µοίρα του ο αγροτικός

κόσµος της χώρας, γιατί δεν υπήρξε ποτέ ένα συνεκτικό, εθνικό
σχέδιο ανάπτυξης του αγροτικού χώρου.

Θέλω όµως καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, να δώσω στα Πρα-
κτικά ένα πολύ σηµαντικό έγγραφο, επί του οποίου αναπτύχθηκε
µια συζήτηση πριν. Σας κατήγγειλε ο κ. Κασαπίδης ότι πήρε µια
απάντηση από διευθυντή του Υπουργείου σε σχέση µε τα
ΤΟΚΑΑ, που έλεγε ότι κάποιος υπάλληλος κατήγγειλε ότι υπάλ-
ληλοι των ΤΟΚΑΑ δεν έκαναν τίποτε άλλο από το να «βαρούν
µύγες».

Εγώ έκανα τον κόπο και έψαξα να βρω ποιος είναι αυτός ο
υπάλληλος. Και θα καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε,
αυτό το έγγραφο που είναι από blog, από blog το οποίο χρησι-
µοποίησε ο διευθυντής του Υπουργείου στην απάντησή του σε
Βουλευτή. Ξέρετε τι λέει αυτό εδώ; Ότι ο κ. Χ αναφέρει «αυτό
που κάνουµε είναι να βαράµε µύγες». Συνεχίζει «έχουµε αυτό
που περιγράφεται ως απόλυτη αργοµισθία! Το κράτος µάς πλη-
ρώνει για να µην κάνουµε τίποτα». Τι έκανε λοιπόν ο διευθυντής
σας; Πήρε αυτό το blog -το οποίο και καταθέτω στα Πρακτικά-
αλλά µάσησε αυτά που είδε γραµµένα και απήντησε στον Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας. Είναι σοβαρή λειτουργία αυτή,
κυρία Υπουργέ;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ θέλω να µου πείτε, διότι εδώ υπάρχει ζήτηµα και προβο-
κάτσιας ακόµα, ποιος είναι αυτός ο υπάλληλος των ΤΟΚΑΑ, ο κ.
Χ; Να τον κατονοµάσετε ότι είναι ο κ. τάδε. Και δεύτερον να πά-
ρετε το κεφάλι του διευθυντού που χρησιµοποιεί blogs για να
απαντά σε εκπρόσωπο του ελληνικού Κοινοβουλίου! Πρόκειται
για µια απαράδεκτη πρακτική, την οποία καταγγέλλουµε µετά
βδελυγµίας στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Και επειδή ξέρω ότι αυτό δεν απηχεί τη δική σας πρακτική, δεν
απηχεί τις δικές σας θέσεις, πιστεύω ότι γρήγορα θα τοποθετη-
θείτε σ’ αυτό το µείζον θέµα, διότι δηµιουργείται η υπόνοια ότι
χρησιµοποιήθηκε ένας προπαγανδιστικός µηχανισµός για να
βληθούν τα ΤΟΚΑΑ. Επειδή ήταν δηµιούργηµα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας; Όχι, λέω εγώ. ∆εν θέλω να πιστεύω τέτοιο πράγµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσο όµως υπάρχει στην ατµόσφαιρα αυτού του είδους η συ-
µπεριφορά, είστε εκτεθειµένη, κυρία Υπουργέ. Πρέπει να απα-
ντήσετε ποιος ήταν ο υπάλληλος και πώς ο διευθυντής σας
απεδέχθη τη συλλογιστική και την επιχειρηµατολογία που ανέ-
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πτυξε ο κύριος Χ σε ένα blog.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ροντούλη,

έχετε οµολογουµένως δικό σας στυλ. Έχετε γαλήνια, ολύµπια
ηρεµία µέχρι να καλύψετε το χρόνο και διά καµπής γίνεστε
Φρόιντ, σαν το προφίλ σας, στο παραπέντε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί από το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Ατσιπόπουλου από το
Ρέθυµνο της Κρήτης και πάλι σήµερα.

Η Βουλή σας καλωσορίζει και χαιρετίζει την Κρήτη στο πρό-
σωπό σας.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Λίτσα Αµµα-

νατίδου-Πασχαλίδου έχει το λόγο για έξι λεπτά.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Σήµερα ακούσαµε τη

νυν Υπουργό του ΠΑΣΟΚ να απαντάει στην επερώτηση της Νέας
∆ηµοκρατίας και τον πρώην Υπουργό του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων της Νέας ∆ηµοκρατίας να υπερα-
µύνεται της δικής του πολιτικής, όταν ήταν αυτός Υπουργός επί
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Θα ξεκινήσω µ’ εσάς, κυρία Μπατζελή. Είπατε ότι οι επόµενοι
µήνες θα είναι πολιτικά ενδιαφέροντες. Φυσικά! Έχουµε ένα
Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης που σφίγγει συνεχώς
τη µέγγενη στους εργαζόµενους. Έχουµε ένα µνηµόνιο, το οποίο
είναι επιεικώς απαράδεκτο και έχουµε ένα ασφαλιστικό νοµο-
σχέδιο που θα κατατεθεί για συζήτηση.

Έχουµε επίσης µια αντιαναπτυξιακή και µια αντικοινωνική πο-
λιτική µε την οποία, τους τελευταίους οκτώ µήνες ως Κυβέρνηση,
µας έχετε φέρει έξω από τα όριά µας, διότι εµείς λέγαµε ποια
είναι η πολιτική σας, αλλά αυτό που κάνετε έχει ξεπεράσει κάθε
όριο.

Είπατε ότι το αγροτικό ζήτηµα δεν σηκώνει ιδεολογικές δια-
φορές. Κυρία Υπουργέ, η Κοινή Αγροτική Πολιτική που κατατέ-
θηκε, ειδικά µετά το 2003 και ήταν επί ελληνικής Κυβερνήσεως,
έφερε την τεράστια καταστροφή στον αγροτικό τοµέα. Ήρθε η
πλήρης αποσύνδεση της επιδότησης από την παραγωγή και
αυτό κατέστρεψε τον αγροτικό τοµέα. Τότε σας κάναµε κριτική.

Περνάω σ’ αυτά που είπε ο κ. Κοντός. Μίλησε για σηµαντικές
πρωτοβουλίες της Νέας ∆ηµοκρατίας. Ποιες ήταν αυτές οι ση-
µαντικές πρωτοβουλίες; ∆εν συνέχισε η Νέα ∆ηµοκρατία µετά
το 2004 την πολιτική που ακολουθούσε και το ΠΑΣΟΚ και απο-
δόµησε την αγροτική ανάπτυξη στη χώρα µας;

∆υστυχώς έχουµε µια εναλλαγή εξουσιών από το δικοµµατι-
σµό και αντί η χώρα να πηγαίνει σε καλύτερες µέρες, πηγαίνει
συνεχώς σε χειρότερες. Αυτό που ζούµε τελευταία βεβαίως είναι
απαράδεκτο!

Όσον αφορά την επερώτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας για τα Το-
πικά Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης, θέλω να θυµίσω ότι εµείς δεν
ήµασταν σύµφωνοι µε το νοµοσχέδιο για το ΤΟΚΑΑ, όταν είχε
ψηφιστεί. Είχαµε εκφράσει σοβαρές επιφυλάξεις για τη λει-
τουργικότητα και τη σκοπιµότητά του. ∆εν προσδιοριζόταν το
αντικείµενο των γεωτεχνικών, οι αρµοδιότητες και υπήρχαν κοινά
αντικείµενα, αφού µέσα σ’ αυτά ήταν και η αγροφυλακή. Εντασ-
σόταν εκεί. ∆εν παρήχθη απ’ αυτά ποτέ κανένα έργο.

Τι πρέπει να γίνει τώρα; Πρέπει να δούµε προτάσεις για το πώς
θα µπορούν να οργανωθούν σοβαρά οι υπηρεσίες του δηµοσίου
µε τους γεωτεχνικούς. Απαιτείται µια αναδιάρθρωση και βελτιο-
ποίηση των συγκεκριµένων υπηρεσιών. Τώρα βεβαίως µε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είναι ακόµα πιο άµεση η ανάγκη. Υπάρχει ένα
θολό τοπίο. Τι θα γίνει µε όλες αυτές τις υπηρεσίες;

Έχουµε πράγµατι για πολλοστή φορά κινητοποιήσεις αγρο-
τοκτηνοτρόφων, όπως είπε και ο κ. Αυγενάκης. Ξεσηκώθηκαν οι
κτηνοτρόφοι της Κρήτης. Ξεσηκώνονται οι κτηνοτρόφοι σ’ όλη
την Ελλάδα. Υπάρχει σοβαρότατο θέµα µε τις πληρωµές των εξι-
σωτικών.

∆εν είναι µόνο αυτά τα προβλήµατα. Υπάρχει µια συνυπευθυ-

νότητα των κοµµάτων εξουσίας διαχρονικά, που αυτή η συνυ-
πευθυνότητα έφερε σε απόγνωση τους αγρότες και τους κτηνο-
τρόφους, δηλαδή τους παραγωγικούς κλάδους της χώρας.

Και µε τη Νέα ∆ηµοκρατία πριν και µε το ΠΑΣΟΚ τώρα στην
Κυβέρνηση, οι κινητοποιήσεις δυστυχώς περισσεύουν. Η ύπαι-
θρος ερηµώνει, οι νέοι αγρότες δεν έχουν µέλλον, η ανεργία µα-
στίζει και τον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα. Άρα αποτελεί
αναµφισβήτητα πλέον δεδοµένο ότι η ελληνική γεωργία ακο-
λουθεί µε ιδιαίτερα γρήγορους ρυθµούς µια φθίνουσα πορεία,
ιδιαίτερα τα τρία τελευταία χρόνια.

Η αγροτοκτηνοτροφική παραγωγή καταρρέει, λόγω της µεγά-
λης και αδικαιολόγητης αύξησης στις τιµές των γεωργικών
µέσων και εφοδίων, καθώς και των ζωοτροφών, όπως επίσης και
λόγω της µείωσης ή και καθήλωσης των αγροτικών προϊόντων.
Εδώ πρέπει να παρθούν µέτρα.

Όλα τα βασικά οικονοµικά µεγέθη, όπως οι επενδύσεις, η ακα-
θάριστη προστιθέµενη αξία της αγροτικής παραγωγής στα εµπο-
ρικά ισοζύγια, στα αγροτικά προϊόντα, καθώς και η απασχόληση
παρουσιάζουν µια ραγδαία µείωση. Το αγροτικό εισόδηµα συ-
µπιέζεται διαρκώς.

Τι να αναφέρω; Ότι υπάρχουν αγρότες που δεν έχουν ει-
σπράξει ακόµα την επιδότηση, γιατί ήταν στον έλεγχο; Βγήκαν
εκτός συστήµατος, τελείωσε ο έλεγχος και δυστυχώς µέχρι σή-
µερα, κυρία Υπουργέ -να πω έξι µήνες µετά το ∆εκέµβρη, να πω
από την αρχή του χρόνου- δεν έχουν πάρει την επιδότηση που
έχουν πάρει οι υπόλοιποι.

Κυρία Υπουργέ, έχουµε καταγγελίες ακριβώς γι’ αυτό το
πράγµα. Υπάρχει ένα σοβαρότατο θέµα µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Αυτοί
οι άνθρωποι όµως είναι καταχρεωµένοι στις τράπεζες και βασικά
στην Αγροτική Τράπεζα. Υπάρχουν φόβοι για πλειστηριασµούς.
Και επειδή δεν άντεχαν οι αγρότες και είχαν πάρει τα δάνεια από
την Αγροτική Τράπεζα, πήραν και άλλα δάνεια, καταναλωτικά,
για να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν.

Όταν δεν έχουν πληρωθεί σχέδια βελτίωσης, όταν δεν υπάρ-
χει µία πραγµατική στήριξη στην αγροτική οικονοµία, όταν είναι
γραµµένοι στον «Τειρεσία», καταλαβαίνετε ότι η κατάσταση είναι
τραγική. Τι να πούµε; Η Ελλάδα κινδυνεύει να γίνει µία χώρα που
δεν θα παράγει.

Συνεπώς η στήριξη των αγροτών και της αγροτικής παραγω-
γής αποτελεί πρωταρχική ανάγκη. Η ελληνική γεωργία, όπως και
η γεωργία κάθε άλλης χώρας, δεν µπορεί να υπάρξει χωρίς σχε-
διασµό και στήριξη. Και εδώ είναι το ζητούµενο.

Άρα θα πρέπει να κάνετε αυτό τον σχεδιασµό. Μας έχετε ανα-
φέρει µία σειρά νοµοσχεδίων που θα καταθέσετε στη Βουλή. Το
θέµα όµως είναι ποια αναπτυξιακή και ποια παραγωγική πολιτική
θα ακολουθήσετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Στο σηµείο αυτό περνάµε στο στάδιο των δευτερολογιών.
Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών, Βουλευτής Κοζάνης της

Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Γεώργιος Κασαπίδης.
Ορίστε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα στην οµιλία σας -και ορθά είπατε-

ότι ο αγροτικός τοµέας δεν επιδέχεται διαφοροποιήσεις ως προς
βασικές αρχές, που έτσι πρέπει να εφαρµοστούν. Η γεωργία, η
κτηνοτροφία, η αλιεία και τα δάση, είναι τοµείς στους οποίους
εφαρµόζονται κάποια πράγµατα επειδή είναι αληθινά.

Ωστόσο, επιτρέψτε µου να βάλω κάποιες διαχωριστικές γραµ-
µές -µάλλον εσείς τις θέσατε-, µε βάση τη λογική µε την οποία
ανατρέπετε και αποκλείετε αυτή τη φιλοσοφία που είχαµε εµείς
ως Νέα ∆ηµοκρατία για την ίδρυση των Τοπικών Κέντρων Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. Εσείς είπατε, καταλήγοντας συµπερασµατικά
στη συλλογιστική που κάνατε για την τεκµηρίωση της κατάργη-
σης των ΤΟΚΑΑ, ότι η παρουσία τους ήταν ένας πλεονασµός δε-
δοµένης και της αποκέντρωσης που επιχειρείται µε το σχέδιο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Όπως είπα και στην πρωτολογία µου, αλλά όπως και άλλοι συ-
νάδελφοι τόνισαν, το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», όπως το έχετε ψη-
φίσει, είναι ουσιαστικά ανεφάρµοστο και σας εξήγησα για ποιο
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λόγο. Θα πρέπει να κάνετε πολύ περισσότερες προσλήψεις στις
συγκεκριµένες υπηρεσίες, γεωτεχνικών υπαλλήλων, για να λει-
τουργήσουν οι νέες µικρές «νοµαρχίες», όπως είναι οι νέοι δήµοι
αλλά δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Εποµένως, ουσιαστικά δεν
πρόκειται να λειτουργήσουν αυτά τα γραφεία.

Από την άλλη, εάν παραδεχθείτε ότι δεν υπάρχει αυτή η δυ-
νατότητα, σηµαίνει εποµένως ότι το ξέρατε και προχωρήσατε
στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» γνωρίζοντας ότι θα οδηγήσετε σε πλήρη
απαξίωση τις συγκεκριµένες Υπηρεσίες. Και ενώ δεν έχουµε ου-
σιαστική αποκέντρωση µε το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», εσείς θε-
ωρείτε ότι τα ΤΟΚΑΑ είναι πλεονασµός και τα καταργείτε. Άρα
θεωρείτε ότι δεν πρέπει να γίνει αποκέντρωση, δηµιουργώντας
ένα τεράστιο κενό στην ενηµέρωση και τη στήριξη των αγροτών
για απλά πράγµατα, όχι µόνον για θέµατα γραφειοκρατίας ή ενη-
µέρωσης, αλλά και για θέµατα γεωργικών εφαρµογών, κάτι τόσο
αναγκαίο που το ζητάνε τόσο πολύ οι Έλληνες γεωργοί, αλλά
δεν βρίσκουν κάποια διέξοδο. Για παράδειγµα, για µια συγκε-
κριµένη νέα καλλιέργεια, που θα πρέπει να την δοκιµάσουν στην
περιοχή τους, είναι υποχρεωµένοι οι ίδιοι να κάνουν τον πειρα-
µατισµό, ενώ θα µπορούσε κάλλιστα αυτή η υπηρεσία, αν τη στη-
ρίζατε, να κάνει αυτές τις γεωργικές εφαρµογές, όπως θέλαµε
εµείς να τις οργανώσουµε για να λειτουργήσουν και όπως γινό-
ταν κάποτε. Αυτό δεν το δέχεστε. Εποµένως, εδώ υπάρχει µια
τεράστια διαφορά µεταξύ Κυβέρνησης και Αντιπολίτευσης, της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Θεωρούµε ότι πρέπει να προχωρήσουµε στην αποκέντρωση
µε αυτές τις δοµές, και επιµένουµε και υποστηρίζουµε ότι πρέπει
κι εσείς να καταλάβετε ότι είναι λάθος αυτό που κάνετε.

Επίσης, ως προς κάποια διαδικαστικά στα οποία αναφερθή-
κατε για να τεκµηριώσετε την ακύρωση της προσπάθειας αυτής,
θέλω να πω τα εξής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ δώστε µου ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εντάξει, συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Είπατε ότι στην παρότρυνση της κε-

ντρικής υπηρεσίας να ζητήσουν µετακίνηση οι υπάλληλοι, αντα-
ποκρίθηκαν όλοι και ζήτησαν να φύγουν. Κυρία Υπουργέ, δεν
σας ενηµερώνουν σωστά οι συνεργάτες σας. Κι αυτό σας το έχω
ξαναπεί τόσο για τα θέµατα του ΕΛΓΑ, όσο και στην περίπτωση
των ΤΟΚΑΑ. Υπάρχουν είκοσι περιπτώσεις υπαλλήλων που είναι
διορισµένοι στα ΤΟΚΑΑ, οι οποίοι για λόγους εντοπιότητας δεν
ζήτησαν να µετακινηθούν. Άρα, αν δεν σας έχουν ενηµερώσει γι’
αυτό το θέµα, σας το λέω για να το ξέρετε. Ψάξτε το, ώστε όταν
τοποθετείσθε να µην εκτίθεστε.

Επίσης, είπατε ότι το ΠΑΣΟΚ ήταν ευθύς εξαρχής αντίθετο µε
την ίδρυση των ΤΟΚΑΑ. Και εδώ κάνετε λάθος, κυρία Υπουργέ.
Ο συνεργάτης σας, ο Υφυπουργός, ως Βουλευτής το 2007 κα-
τέθεσε ερώτηση, όπως και άλλοι συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ κα-
τέθεταν ερωτήσεις, γιατί καθυστερούσε ακριβώς αυτή η
εφαρµογή κι η λειτουργία των ΤΟΚΑΑ. Τα καταθέτω για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασαπίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως ψάξτε λίγο στο περιβάλλον σας, γιατί ίσως να σας
οδηγούν µε λάθος πληροφορίες σε σοβαρά προβλήµατα.

Όσον αφορά αυτό που είπε ο κ. Ροντούλης, σας παρουσίασα
το έγγραφο που κοινοποιείται και σε εσάς από τον υπάλληλο, το
γενικό διευθυντή σας, που σας λέει ότι οι υπάλληλοι των ΤΟΚΑΑ
καταγγέλλουν ότι βαράνε µύγες. Είναι ανεπίτρεπτη έκφραση
αυτή σε γραπτό κείµενο ενός διευθυντού προς άλλον υπηρε-
σιακό παράγοντα. ∆εν ήταν προς εµένα, αλλά ήταν κοινοποιη-
µένο προς εσάς και τον Υφυπουργό. Και δέχεστε εσείς αυτή την
αιτιολόγηση, για να προχωρήσετε και να πείτε ότι είναι πλεονα-
σµός τα ΤΟΚΑΑ, γιατί εκεί βαράνε µύγες, όπως λέει ο υπάλλη-
λος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε συνάδελφε,

ολοκληρώστε παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Άρα τι έκανε ο συγκεκριµένος διευ-

θυντής για να ελέγξει τον υπάλληλό του, όταν τον κατήγγειλε;
Και µάλιστα, αυτή η πληροφόρηση έγινε µέσω του blog. Αυτό
είναι το πρώτο.

Και δεύτερον, γιατί δεν προχωρήσατε στην ενεργοποίηση των
υπαλλήλων αυτών, αφού κάθονταν γιατί δεν είχαν κάποιο έργο;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κατανοητό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κάποια

καυτά ζητήµατα που θέτουν οι κτηνοτρόφοι, επειδή έγινε λόγος
για τους κτηνοτρόφους…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ναι, αλλά παρακαλώ
ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, κι ευ-
χαριστώ για την ανοχή.

Κατ’ αρχάς, έχουµε αθρόες εισαγωγές στο αιγοπρόβειο γάλα.
Κατά το πρώτο δίµηνο του 2010, συγκρινόµενο µε το πρώτο δί-
µηνο του 2009, οι ποσότητες αυτές αυξήθηκαν κατά 120%.
Έχουµε πτώση της τιµής του αγελαδινού γάλακτος. Έχουµε αύ-
ξηση της τιµής του ρεύµατος για τους αγρότες. Έχουµε πρό-
βληµα µε τα βοσκοτόπια, που δεν είναι επιλέξιµα ως προς τη
δήλωση του ΟΣ∆Ε, αλλά και για τα βιολογικά προγράµµατα και
περιµένουν την πληρωµή τους και οι τοµατοπαραγωγοί. Έχετε
προχωρήσει βέβαια στην εγγύηση των δανείων από τις εταιρείες,
αλλά δεν έχουν πάρει τα λεφτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κασαπίδη,
έχουµε ξεπεράσει κάθε προηγούµενο!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Περιµένουµε την απάντηση της κυ-
ρίας Υπουργού σ’ αυτά τα θέµατα.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των δευτερολογιών.
Η αξιότιµη Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.

Αικατερίνη Μπατζελή έχει το λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα πραγµατικά µε πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τις το-

ποθετήσεις όλων των συναδέλφων και νοµίζω ότι µέσα σ’ αυτήν
τη Βουλή, ασχέτως πολιτικού κόµµατος, κάποια στιγµή πρέπει
να βρούµε έναν κοινό βηµατισµό, τουλάχιστον, βηµατισµό ο
οποίος έχει να κάνει µε την οργάνωση της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
και την ουσιαστική αποκέντρωση αυτού του κράτους.

Μπορώ να καταλάβω και την αγωνία του κ. Ροντούλη και του
κ. Κοντού και του κ. Κασαπίδη ότι συγκεντρώνουµε, συρρικνώ-
νουµε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και σας απαντώ σ’
αυτό ότι ο σχεδιασµός δεν είναι η συρρίκνωση, αλλά η ουσια-
στική οργάνωσή του, για να έχει ουσιαστικό ρόλο, δηλαδή να
γίνει ένα όχι µόνο επιτελικό Υπουργείο που θα χαράζει στρατη-
γική, αλλά να µπορεί να την εφαρµόζει σε περιφερειακό επίπεδο,
σε συνάρτηση πλέον µε τις ολοκληρωµένες παρεµβάσεις των
δήµων ή των Περιφερειαρχών και για ζητήµατα αγροτικής ανά-
πτυξης. ∆ιότι διαβάζοντας τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και εφαρµόζοντας
αυτές τις αποκεντρωµένες δράσεις, γεννάται η ανάγκη ότι σε το-
πικό επίπεδο θα πρέπει να διαµορφωθούν τοπικά µοντέλα αγρο-
τικής ανάπτυξης, που µόνο η τοπική, η νοµαρχιακή, η περι-
φερειακή διάσταση µπορεί να τα προσδιορίσει και να τα εφαρ-
µόσει και να τα υλοποιήσει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Όµως αυτός ο περιφερειακός σχεδιασµός πρέπει να εντάσ-
σεται σ’ έναν γενικότερο σχεδιασµό, στρατηγικό, εθνικής πολιτι-
κής, οργανωτικό, ελέγχου πληρωµών από την Κοινότητα, -όλα
αυτά τα δεδοµένα- όπου η κάθε Περιφέρεια είναι ένας «δορυ-
φόρος» της κεντρικής µας πολιτικής.

Ήταν πάρα πολύ δύσκολο, ακόµα και σε εµάς που διαπραγ-
µατευόµαστε τις τροπολογίες, στο θέµα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Και
σας πληροφορώ, ότι το κατ’ αρχάς σχέδιο της αποκέντρωσης
στα ζητήµατα αγροτικής ανάπτυξης, ήταν πάρα πολύ µεγάλο.
Αυτό το οποίο αφήσαµε -και νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να το κα-
ταθέσω, διότι είναι γνωστό και σε εσάς και στο Σώµα- ήταν να
αποκεντρώσουµε µικρές διαδικασίες οι οποίες ήταν κοστοβόρες
για την κεντρική διοίκηση. Όταν λέω κοστοβόρες εννοώ, όχι προ-
ϋπολογιστικά µόνο, αλλά από πλευράς κυρώσεων που έρχονται.

8860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτό από την άλλη πλευρά δηλώνει µία αδυναµία να χαρακτηρί-
σουµε ολοκληρωµένα προγράµµατα.

Θα σας πω µία αδυναµία, που πιθανόν όλοι οι Υπουργοί που
πέρασαν από αυτό το Υπουργείο την έζησαν. Το Πρόγραµµα
«ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ», είναι ένα δοµηµένο πρόγραµµα
µε βάση την κοινοτική νοµοθεσία. Έχει τον πρώτο άξονα, το δεύ-
τερο τη µεταποίηση, τα σχέδια βελτίωσης, τα αγροπεριβαντολ-
λογικά. Όµως πουθενά σε αυτό το Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ
ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» των τριών, των τεσσάρων, των πέντε δισεκατοµ-
µυρίων -δεν έχει σηµασία ο προϋπολογισµός- δεν δίνεται η δυ-
νατότητα της χάραξης Περιφερειακών Ολοκληρωµένων
Προγραµµάτων Αγροτικής Ανάπτυξης που ο τόπος τα έχει ανά-
γκη, που η κάθε σύγχρονη κοινωνία το έχει ανάγκη. ∆ιότι άλλο
είναι το µοντέλο µιας περιφερειακής ανάπτυξης Ολοκληρωµέ-
νων Προγραµµάτων Αγροτικής Ανάπτυξης της νοτίου Πελοπον-
νήσου και άλλο της ∆ράµας κλπ.

Αυτή τη δυνατότητα δεν την έχει το Πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝ-
∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». Έχει µόνο οριζόντιες πολιτικές. Πόσα
σχέδια βελτίωσης; Οριζόντια. Πόσες µεταποιήσεις; ∆ύο. Το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, τί κάνει; Βάζει προτεραιότη-
τες προϊόντων ή αναδιαρθρώσεων. Προτεραιότητα είναι, ουσια-
στικά, αυτή την περίοδο -και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό και θα
συµφωνήσουµε όλοι- όλα τα προϊόντα να µπαίνουν κάτω από το
τόξο της µεσογειακής διατροφής το οποίο από εδώ και πέρα θα
αποτελέσει, αν µου επιτρέπεται να πω, η διατροφική διπλωµατία
αυτού του Υπουργείου.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι αν δεν κατανοήσουµε πώς αποκεντρώ-
νεται το κράτος, θα πούµε: «Γιατί καταργούµε τα ΤΟΚΑΑ; Γιατί
καταργούµε διάφορες Περειφερειακές ∆ιευθύνσεις;»

Αυτό, λοιπόν, το οποίο εµείς επιδιώκουµε είναι να ξαναοργα-
νώσουµε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και ό,τι αυτό ση-
µαίνει. Επαναλαµβάνω ότι το ανθρώπινο δυναµικό το οποίο έχει
τα προσόντα µένει και πηγαίνει σε περιφερειακές ή νοµαρχιακές
υπηρεσίες. Υπάρχει µια σειρά αρµοδιοτήτων οι οποίες στο πλαί-
σιο της ανασυγκρότησης του οργανογράµµατος θα αποκτήσουν
και άλλη µορφή και άλλες αρµοδιότητες πέρα του να ελέγχουν,
παραδείγµατος χάριν, τους πόρους. Θα γίνει ένα κεντρικό ελε-
γκτικό σύστηµα που θα κάνει τον έλεγχο από το χωράφι µέχρι
το ράφι.

Με αυτή, λοιπόν, τη διαδικασία που θα έχει την κεντρική
εντολή και θα είναι σε περιφερειακό επίπεδο αποκεντρωµένη,
αλλά και σε νοµαρχιακό, διατηρώντας κατ’ αρχήν τις διευθύν-
σεις οι οποίες υπάρχουν σε νοµαρχιακό επίπεδο, θα προχωρή-
σουµε µπροστά.

Θα ήθελα να πω το εξής. Αυτό, το οποίο µε αποσυντονίζει είναι
η µεταφορά, η µετακύληση ευθύνης –και το «ευθύνης» το τονίζω-
των καθυστερήσεων ή της αναρµοδιότητας ή της αναποτελε-
σµατικότητας. Αυτή η µετακύληση την οποία επιδιώκετε να κά-
νετε. Και ακούγοντας τον κ. Κοντό και τον κ. Κασαπίδη, για έναν
Οργανισµό -και µιλάω για τα ΤΟΚΑΑ, θα µιλήσω για τον ΕΛΓΑ
µετά- όπου αρχίσατε τη σύστασή του από το 2005 και µέχρι τα
µέσα του 2009 δεν είχατε δώσει καµµία αρµοδιότητα, δεν µπο-
ρείτε αυτήν την καθυστέρηση των τριάµισι ετών να την µετακυ-
λήσετε σε καθυστέρηση της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, είτε είχε
τρεις µήνες, είτε οκτώ. Αυτό, είπατε και το επαναλαµβάνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: ∆εν είπαµε αυτό.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Επειδή, µας ακούει ο κόσµος, θα ήθελα να χω-
ροθετήσουµε ορισµένα πράγµατα. Όχι για να καταλογίσουµε
ποιός φέρνει την ευθύνη, άσπρο εκείνος, µαύρο ο άλλος, αλλά
για να ξέρουµε από εδώ και πέρα πώς πρέπει να λειτουργεί το
σύστηµα. ∆ηλαδή, πώς αναφερόµαστε απέναντι στους ίδιους
τους παραγωγούς και στην ίδια την κοινωνία, σε επίπεδο περι-
φέρειας.

Και εδώ, λοιπόν, κύριε Κοντέ, θα ήθελα να σας πω το εξής σχε-
τικά µε τη µετακύληση της ευθύνης. Είπατε για τον ΕΛΓΑ ότι απο-
τελεί ζήτηµα «casus belli» για τη Νέα ∆ηµοκρατία. Είναι το µόνο
που µπορώ να κατανοήσω. Και µπορώ να το κατανοήσω γιατί σε
όλη αυτή τη συζήτηση θα βρεθεί πώς χρεώθηκε το Κράτος 4,2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το πώς καλείται το σηµερινό κράτος να
πάρει στην πλάτη του όλο αυτό το κόστος. Και επιπλέον, ποιοι το

πήραν. Γιατί αν έπαιρναν οι αγρότες τα οκτακόσιες χιλιάδες νοι-
κοκυριά, ή τετρακόσια 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, θα ήσασταν
τώρα κυβέρνηση. Αλλά δεν τα πήραν. Ήταν στοχοθετηµένα και
ήταν δοµηµένα διαφορετικά. Είναι τόσα πολλά τα λεφτά που
έδωσε ο ΕΛΓΑ που αν µη τι άλλο έπρεπε και το εισόδηµα να είχε
αυξηθεί και η ανταγωνιστικότητα και η ποιότητα, διότι σε µία πε-
ρίοδο µείωσης του εισοδήµατος, δεν εξηγούνται πώς αυτά τα
λεφτά δεν πιάσανε τόπο σε τέσσερα χρόνια στην ελληνική ύπαι-
θρο, όταν είχαµε µάλιστα εισροές από κοινοτικούς πόρους.

Επιπλέον, έχουµε µετακύληση ευθύνης. Το Πρόγραµµα «ΑΛΕ-
ΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ», δεν ενεργοποιήθηκε. Είχατε τη δυ-
νατότητα να το ενεργοποιήσετε από τον πρώτο καιρό. Το µόνο
το οποίο ενεργοποιήθηκε και τώρα, εµείς καλούµαστε πάλι από
εθνικούς πόρους πάλι να καλύψουµε, ήταν οι πρόωρες συντα-
ξιοδοτήσεις, τα αγροπεριβαλλοντικά που ήταν εύκολο χρήµα,
έµπαινε στην επαρχία, υπήρχε απορροφητικότητα και το ξέρετε
πολύ καλά ότι η Επιτροπή είχε πει: «Αυτά τα µέτρα ιδίως της
πρόωρης συνταξιοδότησης, είναι κοινωνικού χαρακτήρα, δεν
είναι αναπτυξιακού.» Όµως και αυτά τα ρίχνατε στην αγορά µε
την ίδια λογική του ΕΛΓΑ. Θεωρητικά είναι µία στήριξη του εισο-
δήµατος, αλλά δεν είναι αναπτυξιακή δυναµική. Και ερχόµαστε
τώρα, για όλες αυτές τις υποχρεώσεις, τις δεσµεύσεις εµείς να
βρούµε 800.000.000 από εθνικούς πόρους, για να συνεχίσουµε
το πρόγραµµα της πρόωρης συνταξιοδότησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Μακάρι, να είχατε ενεργοποιήσει νωρίτερα τα σχέδια βελτίω-
σης, τα µεγάλα έργα για να µην ερηµώσει η ύπαιθρος. Μακάρι να
είχατε βρει και τα 568.000.000 εκατοµµύρια για να δώσετε για
την απώλεια εισοδήµατος για τους καπνοπαραγωγούς. Έλεγα,
λοιπόν, ότι η µετακύληση ευθυνών δεν έχει να κάνει πλέον σε
σχέση µε το παρελθόν.

Θα ήθελα να πω µε όλη την πολιτική ευθύνη την οποία έχουµε
-γιατί νοµίζω ότι είµαστε ισοϋψείς απέναντι στο ελληνικό λαό- για
τη µετακύληση των προγραµµάτων και της ανάπτυξης που πρέ-
πει να κάνουµε για την επόµενη γενιά, για τον σύγχρονο αγρότη,
γι’ αυτόν τον αγρότη. Τη µετακύληση ευθυνών, θα πρέπει να την
αξιολογούµε διαφορετικά και να ξέρουµε ότι πλέον έχουµε να
αντιµετωπίσουµε το αύριο, το οποίο δεν σηκώνει διαχωρισµούς
σε κανέναν µεταξύ µας, αλλά να προχωρήσουµε µε ισχυρές προ-
τάσεις -σας τις ανέφερα, να µην τις επαναλάβω- το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και

εµείς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Αικα-
τερίνη Μπατζελή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα ένας µαθητές και µαθή-
τριες και τρείς εκπαιδευτικοί τους, από το 7ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Λαµίας Φθιώτιδος.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δευτερολογήσει τώρα ο Κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος
της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Αλέξανδρος Κοντός.

Ορίστε, κ. Κοντέ, έχετε το λόγο τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, άκουσα µε πολλή προσοχή την κυρία Υπουργό, να
µιλάει για κοινό βηµατισµό. Ποιος δεν τον θέλει τον κοινό βηµα-
τισµό, κυρία Υπουργέ

Όµως, εσείς έρχεστε και αυτά που µε κόπο χτίσαµε εµείς για
να κάνουµε ένα δυνατό και αξιόπιστο Υπουργείο, εσείς τα κα-
ταργείτε, τα γκρεµίζετε. Κατά συνέπεια, για ποιο κοινό βηµατι-
σµό µιλούµε

Είπε ο κ. Ροντούλης, τον οποίο πραγµατικά εκτιµώ –και γνω-
ρίζει τα αγροτικά- ότι απέτυχε οικτρά το σχέδιο µε τα Τοπικά Κέ-
ντρα Αγροτικής Ανάπτυξης. Όχι, κύριε Ροντούλη, δεν το άφησαν
να προχωρήσει. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα. ∆εν το άφησαν
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να προχωρήσει οι γεωπόνοι από τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοική-
σεις. ∆εν το άφησαν να προχωρήσει –και ήταν κόντρα από την
αρχή και αντιµετώπισα πολλά προβλήµατα µέχρι να το στήσω-
οι ιδιώτες γεωτεχνικοί.

Όµως, κατορθώσαµε –παρά τις δυσκολίες του ΑΣΕΠ, τους
γραφειοκρατικούς µηχανισµούς που µπήκαν και τις καθυστερή-
σεις- να το στήσουµε. Και το σύστηµα ξεκίνησε να λειτουργεί και
πήγαιναν αγρότες και έπαιρναν πληροφόρηση από τα Τοπικά Κέ-
ντρα Αγροτικής Ανάπτυξης. Αντί, λοιπόν, να το ενδυναµώσουµε,
να το εµπλουτίσουµε, να το κάνουµε πιο παραγωγικό, ερχόµαστε
τώρα και το καταργούµε.

Εγώ, κυρία Υπουργέ, δεν µπορώ να δεχθώ ότι τελικά οι δήµοι
θα υλοποιήσουν αγροτική πολιτική. Όπως οι νοµαρχίες δεν µπό-
ρεσαν να υλοποιήσουν αγροτική πολιτική, ούτε και οι δήµοι θα
υλοποιήσουν αγροτική πολιτική.

Κρατήστε εσείς τις αρµοδιότητες αυτές, στο Υπουργείο απευ-
θείας, µε περιφερειακές υπηρεσίες, όχι µε δηµοτικές υπηρεσίες,
διότι οι δήµοι δεν είναι για να κάνουν αγροτική πολιτική –είναι ξε-
κάθαρο αυτό- και ό,τι µπορείτε να πάρετε επιπλέον, πάρτε το στο
Υπουργείο. Αυτό, όσον αφορά τα ΤΟΚΑΑ, πιστεύω ότι είναι
λάθος που τα καταργείτε.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα που είπατε, ποτέ δεν προσπάθησα
να µετακυλήσω ευθύνες, κυρία Υπουργέ. Θα σας πω κάτι και το
λέω µε πλήρη επίγνωση. Θεωρώ ότι λειτουργήσαµε πολύ σωστά
µε τον ΕΛΓΑ. Και αν πάρετε την πορεία του εισοδήµατος στη
χώρα µας τα τελευταία χρόνια, θα δείτε ότι είµαστε σε οριακά
αποτελέσµατα. Σε άλλες µεσογειακές χώρες έχουµε πολύ µε-
γάλη µείωση και συρρίκνωση και βοήθησε σε αυτό ο ΕΛΓΑ.

Οι αποζηµιώσεις δίνονταν µε δίκαιο και αντικειµενικό τρόπο
και βγάλτε τις αποζηµιώσεις, να δούµε πού δεν δίνονταν µε δί-
καιο και αντικειµενικό τρόπο. Να τις βγάλετε να τις ακούσει και
ο ελληνικός λαός, να τις ακούσουν και οι Έλληνες αγρότες.

Όµως, περάσαµε από τη µία περίπτωση, όπου υπήρξε ουσια-
στική στήριξη των αγροτών σε δύσκολες γι’ αυτούς ώρες, σε µια
άλλη κατάσταση, όπου φοβούνται να κάνουν δήλωση ζηµιάς οι
άνθρωποι! ∆ιότι τα εκτιµητικά είναι περισσότερα από τις αποζη-
µιώσεις. ∆ιότι οι υπάλληλοι του ΕΛΓΑ έχουν ήδη πάρει από εσάς
εντολή. ∆εν εννοώ προσωπικά από εσάς, πολιτική σας είναι αυτή
να µην κάνουν σωστές εκτιµήσεις και να µην πληρώνονται απο-
ζηµιώσεις.

Σας λέω, λοιπόν και στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης ότι
έχετε λάθος, διότι έτοιµο και δοµηµένο το πήρατε από εµάς. Για
το δεύτερο, το οποίο εγκρίθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θα

έπρεπε ήδη να το έχετε τρέξει, κάνατε τέσσερις µήνες να βάλετε
ειδικό γραµµατέα, να τον φέρετε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Και
δεν έχει δικαίωµα υπογραφής ο άνθρωπος! Υπήρξε µεγάλη κα-
θυστέρηση σε αυτό.

Εύχοµαι και ελπίζω επιτέλους όλα αυτά να τρέξουν. Τα έχουν
ανάγκη οι Έλληνες αγρότες, τα έχει ανάγκη η ελληνική ύπαι-
θρος. Εκείνο που σας λέω είναι τρέξτε όσο πιο γρήγορα µπο-
ρείτε, διότι τα προβλήµατα δυστυχώς αντί να µειώνονται,
διογκώνονται. Και εκεί η ευθύνη σας πλέον είναι πολύ µεγάλη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αλέξανδρο Κοντό, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
∆ηµοκρατίας.

Κυρία Υπουργέ, θέλετε να συµπληρώσετε κάτι;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όχι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

πάρα πολύ και για την ωραιοτάτη παρουσία σας, αλλά και για
την επάρκεια της κάλυψης που είχαµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της υπ’ αριθµ. 30/19.3.2010 επερωτήσεως Βουλευ-
τών της Νέας ∆ηµοκρατίας προς την Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη διακοπή λειτουργίας των
Τοπικών Κέντρων Αγροτικής Ανάπτυξης (ΤΟΚΑΑ).

Σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρτης 26 Μαΐου
2010 (απογευµατινή συνεδρίαση) και ερωτάται το Σώµα αν τα
επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Τετάρτης 26 Μαΐου 2010 (απογευµατινή συνεδρίαση)
επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.25’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή ∆ευτέρα 14 Ιουνίου 2010 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος ειδική ηµερήσια διάταξη
της Ολοµέλειας της Βουλής: συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο
148 του Κανονισµού της Βουλής επί του κατατεθέντος πορίσµα-
τος της Εξεταστικής Επιτροπής «για την ολοκλήρωση της διε-
ρεύνησης του συνόλου του σκανδάλου της Μονής Βατοπεδίου»
που ανακοινώθηκε στη Βουλή στις 8 Ιουνίου 2010, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

8862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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